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Bilal KOÇAK
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Ağustos sayımızın kapak konusunu Ekovitrin 
Medya Grubu Yönetim Kurulu Başkanı Kamuran 
Abacıoğlu‘nun, İstanbul Aydın Üniversitesi Müte-
velli Heyet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın ile yap-
tığı özel röportaja ayırdık.

Ülkemizin en önde gelen üniversitelerinin bi-
rinin kurucusu olan Doç. Dr. Mustafa Aydın, çok 
önemli bir sosyal soruna dikkat çekiyor. Doç. Dr. 
Aydın, bir milyonun üzerinde öğrencinin taban pu-
anını aşamayıp, üniversite tercihi yapamaz duru-
ma düşmesini; “Üniversite sınavlarında yapılan 
stratejik bir hata” olarak yorumluyor.  

Doç. Dr. Mustafa Aydın, Ekovitrin’e verdiği özel 
röportajda şunları söylüyor:

“Tekrar sınava giren öğrenciler 2 milyon 600 
bin civarında. 1 milyonun üzerinde öğrencinin 180 
taban puanını aşamayıp tercih yapamaz duru-
ma düşmesi gerçekten düşündürücü, sosyal bir 
problem olarak karşımızda duruyor. Burada ben-
ce çok ciddi bir stratejik hata yapıldı, 12’nci sınıf 
müfredatı çok ağır olan bir müfredat. Geçen yıl 
12’nci sınıfın müfredatı zorunlu tutulmamıştı, an-
cak bu yıl soruldu. Pandemi süreci daha fazla ne 
kadar aktif kullanılabildi ki 12. sınıfın müfredatı 
dahil edildi? 2020 yılının Mart ayına kadar okul-
lar tamamen açıktı. Zaten pandemi süreci dev-
reye girip öğrencilerin yeterince eğitim alama-
yacağı düşünülerek haklı olarak hem 12. sınıfın 
müfredatından muaf tutuldu hem de taban puanı 
170’e indirilmişti. Bu yıl ise eğitime öğrenciler on-
line anlamda tam olarak erişemediler. Dolayısıyla 
bence bu yıl stratejik bir yanlışlık yapıldı. Şu anda 
1 milyonun üzerinde öğrenci tercih yapamaz du-
rumda. Ciddi bir potansiyelin ve kaynağın israf 
edildiğini görüyorum. Bugün devlet ve vakıf üni-
versitelerinde çok ciddi boşluklar ortaya çıkacak. 
Bir önceki yıla baktığımız zaman 500 binin üze-
rinde öğrenciyi biz üniversiteye yerleştirememiş 
oluyoruz. Konuyu yetkili mercilere ilettik, devlet 
idaresinin sağduyulu davranarak bir çözüm üret-
mesini bekliyoruz.”

TÜRKİYE’NİN GURURU 
MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ

Milli ve yerli savunma sanayiimizde gurur ve-
ren gelişmeleri Ağustos sayımızda geniş bir dosya 
olarak ele aldık. Recep Tayyip Erdoğan’ın 2003 yı-
lında Başbakan olmasıyla başlatılan “Milli ve Yerli 
Savunma Sanayii” hamlesi 18 yılda olağanüstü bir 
gelişme gösterdi. Milli onurumuz olan savunma 
sanayiinde yüzde 20’lerde olan yerlilik ve millilik 

oranı Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın liderliğinde sür-
dürülen politikalarla bugün yüzde 70’leri aştı. Tür-
kiye, savunma sanayiinde dünyada söz sahibi ül-
keler arasına girdi. Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan, “Ülkemizi savunma sanayiinde dışa ba-
ğımlılıktan tamamen kurtarıncaya kadar, yatırım-
larımızı artırarak devam ettireceğiz” diyor.

2002 yılında Türkiye’de sadece 62 milli ve yer-
li savunma projesi yürütülürken bugün bu sayı 
700’e yaklaştı. Savunma sanayii bütçemiz, 5,5 mil-
yar dolardan yaklaşık 11 kat artışla 60 milyar do-
larlık proje hacmine ulaştı. İhale süreci devam 
eden projelerle birlikte bu rakam 75 milyar dola-
rın üzerine çıkıyor. Sektörde faaliyet gösteren fir-
ma sayısı 53’den bin 500’e ulaştı. Son 5 yılda 350 
civarında yeni projeye start verildi. Sektörün ciro-
su 2002 yılında 1 milyar dolarken bugün 11 milyar 
dolar düzeyine yükseldi. Daha önce neredeyse yok 
seviyesinde olan Ar-Ge harcaması 1,5 milyar do-
ları buldu. Savunma ve havacılık ihracatı 248 mil-
yon dolardan 3 milyar dolar seviyelerine çıktı. Bu-
gün dünyanın en büyük savunma şirketleri liste-
sinde 7 firmayla temsil ediliyoruz. Türkiye, kendi 
savaş gemisini tasarlayan, inşa eden ve idamesini 
gerçekleştirebilen 10 ülke arasında yer alıyor. İHA, 
SİHA ve TİHA üretiminde ise artık dünyanın ilk 3-4 
ülkesi içindeyiz. 

DOĞAL AFETLER GİDEREK ARTIYOR
Ekovitrin Dergisi olarak Ağustos sayımızda 

önemli bir araştırma habere yer verdik. Bildiğiniz 
gibi küresel ısınma tüm dünyayı tehdit eder ko-
numa ulaştı. Küresel ısınmanın artmasıyla bera-
ber sel, yangın ve tsunami gibi afetler son yıllarda 
daha fazla kendini gösteriyor. IMCCS Uzman Gru-
bu’nun (Uluslararası Askeri İklim ve Güvenlik Kon-
seyi) araştırması, iklim güvenliği risklerinin tüm 
bölgelerde yoğunlaşmaya devam edeceğini ve top-
lumların öncekilerin etkisinden kurtulamadan 
veya bunlara uyum sağlayamadan yeni felaketle-
rin baş göstereceğini ortaya koyuyor. Melike Ko-
çak imzalı araştırma haberin ayrıntılarını iç say-
falarda bulabileceksiniz.

Ülkemizi yasa boğan ve millet olarak hepimi-
zin yüreklerini dağlayan, insanlarımızın ve ma-
sum hayvanların ölümlerine yol açan sel ve or-
man yangını gibi afetlerin bir daha yaşanmama-
sı en büyük temennimiz. Bu vatan için canını hiçe 
sayanlara da Allah’tan rahmet diliyorum.

Eylül sayımızda görüşmek dileğiyle, sağlık ve 
mutluluklar diliyorum.

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE

Ekovitrin dergisinde yayınlanan her türlü yazı ve haber kaynak belirtilme-
den kullanılamaz. Başka kaynak veya gazeteden alıntı yazarlar ve dergi 
yazarlarına ait yazılardan dolayı Ekovitrin dergisi sorumlu tutulamaz.
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19. YILIN 
STARLARI

SAHİPLERİNİ BULUYOR

ödülleri
Ekovitrin Dergisi tarafından 2001 yılından 

bu yana düzenlenen ve geleneksel hale 
gelen ‘Yılın Starları Ödülleri’, bu yıl 19. kez 

sahiplerini bulacak. Ekonomi ve iş dünyasının 
Oscar’ı kabul edilen ‘Yılın Starları Ödülleri’, 

başarılı kişi, kurum, kuruluş ve sivil toplum 
örgütlerine düzenlenen görkemli törenlerle 

veriliyor. Uluslararası ‘Yılın Starları Ödül 
Töreni’, Ekovitrin Dergisi tarafından 19 
yıldır düzenleniyor. Geçen yıl pandemi 
sebebiyle yapılamayan, ‘Yılın Starları 

Ödül Töreni’ne her yıl iş ve siyaset 
dünyasının önemli isimleri katılıyor.
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ADVERTORIAL | CLPA

Sanayi 4.0’ın gereklerini hayata geçirmek için fabrikalarda robotlar dahil tüm makine 
ve sistemlerin birbiriyle çok hızlı ve kesintisiz bir şekilde haberleşmesi olmazsa olmaz. 
Dijital fabrikalarda pek çok veri, çok sayıda cihaz tarafından gerçek zamanlı olarak 

oluşturularak süreçlerin şeffaf bir şekilde görüntülenmesini sağlamak üzere paylaşılıyor. 
Bu sürecin başarısında endüstriyel haberleşme sistemlerinin bant genişliği büyük önem 
taşıyor. CLPA’nın en yeni teknolojisi olarak bu noktada devreye giren CC-Link IE TSN, 
Zaman Duyarlı Ağ (TSN-Time Sensitive Network) teknolojisinden yararlanan dünyanın 

ilk endüstriyel açık ağı olarak öne çıkıyor.

Ü retim başta olmak üzere haya-
tın her alanında dijital dönüşüm 
artık zorunlu hale geldi. Sanayi 
4.0, yapay zekâ, dijital ikiz, akıl-

lı fabrika, nesnelerin interneti, 5G teknolo-
jisi ve siber güvenlik gibi kavramlar Türk 
sanayisinin devleri kadar KOBİ’leri de çok 
yakından ilgilendiriyor. Endüstriyel haber-
leşme alanında faaliyet gösteren Japonya 
merkezli bir kuruluş olan CLPA’nın (CC-Link 
Partner Association) Türkiye Müdürü Tol-
ga Bizel, geleceğin haberleşme üzerine ku-
rulacağı gerçeğinden hareketle sanayici-
lerin üretim süreçlerinde bu haberleşme 
sistemlerini kurarak akıllı fabrikalara dö-
nüşmeleri ve tüketicilerin hızla değişen ki-
şiselleştirilmiş üretim taleplerine cevap ve-
rebilecek şekilde stratejilerini oluşturma-
ları gerektiğini vurguladı.

FABRİKALARDA KESİNTİSİZ 
İLETİŞİM SAĞLAYAN TEKNOLOJİ

Dijital dönüşümün en temel unsurunun 
endüstriyel haberleşme olduğunu söyleyen 
Bizel, “Sanayi 4.0’ın gereklerini hayata geçir-
mek ve başarılı bir dijital dönüşüm gerçek-
leştirmek için fabrikalarda robotlar dahil 
tüm makine ve sistemlerin birbiriyle çok hızlı 
ve kesintisiz bir şekilde haberleşmesi şart. 
Dijital fabrikalarda pek çok veri, çok sa-
yıda cihaz tarafından gerçek zamanlı 
olarak oluşturularak süreçlerin şef-
faf bir şekilde görüntülenmesini sağ-
lamak üzere paylaşılıyor. Bu sürecin 
başarısında endüstriyel haberleş-
me sistemlerinin bant geniş-
liği büyük önem taşıyor. CL-
PA’nın en yeni teknolojisi ola-
rak bu noktada devreye giren 

CC-Link IE TSN, Zaman Duyarlı Ağ (TSN-Ti-
me Sensitive Network) teknolojisinden ya-
rarlanan dünyanın ilk endüstriyel açık ağı 
olarak öne çıkıyor” dedi.  

ÜRETİMDE DÜŞÜK MALİYET, 
ZAMAN TASARRUFU VE YÜKSEK 
VERİMLİLİK SAĞLIYOR 

Üretimde rekabet gücünü artırmaya kat-
kıda bulunan CC-Link IE TSN teknolojisinin 
gıda, ilaç, beyaz eşya, otomotiv ve bina oto-
masyonu gibi pek çok farklı sektörde ma-
kine ve proses kontrolü için ideal çözüm-
ler sunduğunu vurgulayan Bizel, sözlerine 

şöyle devam etti: “Bu çığır açıcı sistem, 

farklı teknolojilerle birlikte kullanıldığında 
fiziksel ve sanal makinelerin performansına 
ilişkin yüksek kalitede gerçek bilgilerin ak-
tarılması için verimli ve güvenilir bir ağ gö-
revi görüyor. Böylece, son derece doğru ve 
duyarlı bir gerçek zamanlı dijital ikiz oluş-
turma imkânı tanıyor. Ek olarak, üretimde 
düşük maliyet, zaman tasarrufu ve verimli-
lik artışı gibi pek çok avantajı da bulunuyor.”

SANAYİCİLERE DESTEĞE HAZIR
CLPA üyeleri, hiçbir ücret ödemeden CC-

Link ile ilgili en güncel teknolojik bilgilere eri-
şebiliyorlar. Başta Asya’ya açılmak ya da bu 
pazardaki işlerini büyütmek isteyenler olmak 
üzere Sanayi 4.0’a uyumlu dünya standart-
larında akıllı üretime adım atmayı hedefle-
yen şirketler, detaylı bilgi almak için CLPA 
Türkiye temsilciliğiyle iletişime geçebilirler.

CC-LINK IE TSN İLE ÜRETİMİN 
GELECEĞİNE HAZIRLANIN

TOLGA BİZEL: “Bu çığır açıcı 
sistem, farklı teknolojilerle birlikte 

kullanıldığında fi ziksel ve sanal 
makinelerin performansına ilişkin 

yüksek kalitede gerçek bilgilerin 
aktarılması için verimli ve güvenilir 

bir ağ görevi görüyor.”

Dijital fabrikalarda pek çok veri, çok sa-
yıda cihaz tarafından gerçek zamanlı 
olarak oluşturularak süreçlerin şef-
faf bir şekilde görüntülenmesini sağ-
lamak üzere paylaşılıyor. Bu sürecin 
başarısında endüstriyel haberleş-
me sistemlerinin bant geniş-

şöyle devam etti: “Bu çığır açıcı sistem, 

aktarılması için verimli ve güvenilir 
CLPA Üyelik Türleri ve Başvuru Formu İçin; 

https://eu.cc-link.org/tr/clpa/members
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B anyo deneyimini konfor ve tek-
nolojinin yardımıyla daha keyif-
li hale getiren Geberit, her ürü-
nünde olduğu gibi Smyle banyo 

serisinde de yaşam alanlarına zarafet ka-
tıyor. Minimal hatlara sahip Smyle, fonksi-
yonelliğiyle tasarım konusunda özgürlük 
vadederken banyoların değişken yapısı-
na uyum gösterebiliyor. Böylece kullanıcı-
sını rahatlığa ulaştırıyor. Smyle serisinde 
yer alan oval ve kare tasarıma sahip ince 

ve dar kenarlı lavabolar, farklı seçenekle-
ri de beraberinde getiriyor. Neme dayanık-
lı modüler mobilyalar birçok şekilde tasar-
lanabilirken her ebattaki banyoya da hitap 
ediyor. Antrasit çekmece içleri geniş sak-
lama alanlarının yanı sıra yavaş kapanma 
özelliği ve üstün kalitesiyle de ilgi odağı olu-
yor. Banyoların tamamlayıcı öğesi olan ak-
sesuarlar da Smyle ile farklı bir havaya bü-
rünüyor. Opsiyonel düzenleme kutuları ile 
çekmecelerdeki alanın optimum düzeyde 

kullanımına imkan tanırken, Smyle’ın du-
var rafı sistemleri aynı zamanda havlu as-
kısı olarak da kullanılarak tasarımı farklı 
bir boyuta taşıyor. Geberit Option aydınlat-
malı aynalar ile uyumlu mobilyaların antra-
sit, kum grisi, beyaz, Amerikan cevizinden 
oluşan renk alternatifleri de inovatif deko-
rasyon anlayışını temsil ediyor. Ayrıca, 4,5 
litre ile yıkama imkanı veren Senya asma 
klozetle tamamlanan Geberit Smyle, ban-
yolara doğa dostu bir yorum kazandırıyor.

RAHATLATICI VE POZİTİF BİR 
BANYO ORTAMI; GEBERİT SMYLE

VİTRİNDEKİLER
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HABER | SANKO HOLDİNG

Sanko Holding, şirketlerinin bulunduğu 8 ayrı şehirde canlı yayın 
sistemleri kurarak bin 500 çalışanına plaket verdi. 14 bin Sanko 

çalışanının katıldığı tören eş zamanlı olarak gerçekleştirildi. 

S anko Holding şirketlerinde çalı-
şan, 10, 15, 20, 25, 30, 35 ve 40. yı-
lını dolduran çalışanlara gelenek-
sel olarak verilen ‘Değerli Yıllar’ pla-

ketleri, Sanko’nun faaliyet gösterdiği 8 ayrı 
lokasyonda düzenlenen ve hibrit bağlantı-
larla 14 bin çalışanın katıldığı törenle sa-
hiplerine verildi.

Gaziantep Sanko Tekstil İşletmeleri’nde 
düzenlenen ve İstanbul, Adıyaman, Bartın, 
Bursa, Narlı’da bulunan sekiz farklı Sanko 
işletmesinden canlı bağlantının yapıldığı tö-
rene, Sanko Holding Yönetim Kurulu Başka-
nı Adil Sani Konukoğlu ve Yönetim Kurulu 
Üyeleri Hakan Konukoğlu, Cengiz Konukoğ-
lu ile holding yöneticileri  katıldı. Sanko Hol-
ding Onursal Başkanları Abdulkadir Konu-
koğlu ile Zeki Konukoğlu çevrimiçi düzen-
lenen törene online bağlantı ile katıldılar. 

Sanko çatısı altında 10, 15, 20, 25, 30, 35 
ve 40. yılını dolduran çalışanlara plaket ve 
hediyeleri Adil Sani Konukoğlu, Yönetim Ku-
rulu Üyeleri Hakan Konukoğlu, Cengiz Ko-
nukoğlu, Yiğitcan Konukoğlu, holding yöne-
ticileri ve şirketlerin genel müdürleri tara-
fından takdim edildi. Sanko Holding Onursal 
Başkanı Abdulkadir Konukoğlu, törene gön-
derdiği mesajında, en mutlu olduğu anın bir 
Konukoğlu Ailesi geleneği olan geleneksel 
buluşmalarda çalışanlar ve aileleriyle bir 
arada bulunmak olduğunu söyledi. 

Tüm dünyayı etkileyen Covid-19 salgını 
nedeniyle son iki yıldan beri çalışanlar ve 
aileleriyle bir araya gelemediklerini anım-
satan Konukoğlu, konuşmasını şöyle sür-
dürdü: “Plaket alanları gönülden tebrik edi-
yorum. Birlikte alacağımız çok yol var. Pan-
demi koşullarından uzak gelecekte yine can 
cana bir arada olmayı temenni ediyorum. 
Umudunuzu kaybetmeyin, moraliniz her za-
man yüksek olsun. Kendinizi diri tutun, iş 
yapış anlayışınızı sürekli geliştirin.”

Sanko Holding Onursal Başkanı Zeki Ko-
nukoğlu da video mesajında, Sanko’ya uzun 
yıllardan beri hizmet veren çalışanları tebrik 
ederek şunları kaydetti: “Sanko ailesi olarak 
hep beraber çok çalıştık, güzel çalışmalara 

imza attık. Bu başarılarımızın devamını dili-
yorum. Bu vesileyle hepinize iyi bayramlar 
diliyor, bir sonraki yılda pandemi izlerinin 
silindiği, birlik, beraberlik ve dayanışma içe-
risinde mutlu ve neşeli günler diliyorum.”

“ÜLKEMİZE VE MİLLETİMİZE 
HİZMET ETMEYİ SÜRDÜRECEĞİZ”

Sanko Yönetim Kurulu Başkanı Adil Sani 
Konukoğlu ise yaptığı konuşmada, “Bu yıl 
20’ncisini düzenlediğimiz geleneksel plaket 
takdim törenimizde sizlerle bir araya gel-
mekten mutluluk duyuyorum. Kökleri 117 
yıla dayanan Sanko’nun bugünlere gelme-
sinde çalışanların büyük emekleri var. Siz-
ler bizim en değerli varlıklarımızsınız. Biz 
bu çınarı büyütüyorsak, Sanko bir çınar ha-
line geliyorsa bunda çok büyük katkıları-
nız ve alın teriniz var. Çınar ağacını eşleri-
miz, çocuklarımız, müşterilerimizle birlik-
te oluşturuyoruz. İnşallah bu çınar bizden 
sonra da büyümeye devam eder; bulundu-
ğumuz şehirlere ve ülkemize değer katmayı 
sürdürür. Özverili şekilde çalışıp üreterek, 

ülkemize ve milletimize hizmet etmeyi sür-
düreceğiz. Uzun yıllar bizimle birlikte olan 
emektarlarımız iyi bilirler ki, beraber üs-
tesinden gelemeyeceğimiz şey yok. Ne za-
man yeni bir yola çıkacak, yeni bir projeye 
başlayacak olsak sizlerden aldığımız güven-
le adımımızı attık. Hamdolsun, geçmişimi-
ze güveniyoruz, geleceğe de emin adımlar-
la ilerliyoruz.”

SANKO HOLDİNG, EMEKTAR 
ÇALIŞANLARINA ‘DEĞERLİ YILLAR PLAKETİ’ VERDİ

Sanko’da 10, 15, 20, 25, 30, 35 ve 40 yıldan beri çalışan 
bin 550 personele teşekkür plaketi ve çeşitli armağanlar sunuldu.

ADİL SANİ KONUKOĞLU: “Kökleri 117 yıla dayanan 
Sanko’nun bugünlere gelmesinde çalışanların büyük 

emekleri var. Özverili şekilde çalışıp üreterek, ülkemize 
ve milletimize hizmet etmeyi sürdüreceğiz.”

ENDÜSTRİ 4.0‘A 
HAZIR MISINIZ?

Esnek ve Verimli

canias4.0 ile ERP, IoT ve Büyük Veri çözümlerini kapsayan, firmanıza 
özel yazılıma sahip olabilirsiniz.

Rekabet ve maliyet baskısı altında kalmadan, yüksek performanslı ve 
geleceğe yönelik bir çözüme sahip olun.

Tüm ihtiyaçlarınız için tek bir çözüm:

www.canias40.com
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Softtech’in teknoloji yatırımcısı olduğu, ilk 
prototipi ve deneme uçuşu 2021’in Şubat ayın-
da tamamlanan uçan araba AirCar’ın geliş-
tirmeleri devam ediyor. Softtech,  insan kay-
nağı ve yatırım desteği ile uçan arabanın tam 
otonom uçuş ve yapay zeka sistemlerini ge-
liştiriyor. Elektrikli ve yüzde 100 otonom bir 
araç olarak tasarlanan AirCar’ın tek yolcu ka-
pasitesi ile 80 kilometre, iki yolcu kapasitesi 
ile 50 kilometre menzil yapması hedefleniyor.

Dünyada 300’den fazla girişimin elektrikli 
uçan arabalar üzerinde çalıştığını ve bunların 
yüzde 30’unun önümüzdeki beş yıl içerisinde 
ticari olarak hava taksi hizmetine başlamayı 
hedeflediğini belirten Softtech Genel Müdü-
rü M. Murat Ertem, “Dünya uçan arabaların 
gökyüzünde dolaştığı bir geleceğe doğru hızla 
ilerliyor. Biz de AirCar ile dünyanın geleceğine 
yatırım yaptık. Yaklaşık 2 sene önce başlayan 
işbirliğimiz kapsamında AirCar için özel ola-
rak oluşturduğumuz ekip adına da eşsiz bir 
deneyim fırsatı olduğuna inanıyorum” dedi. 

AirCar’ın şehirlerde yaşanan trafik proble-
mini hava yolu ile çözmek amacıyla 2017 yılın-
da kurulan bir girişim olduğunu aktaran Air-
Car Kurucusu Eray Altunbozar, “Şehirlerde 
yaşanan trafik problemini iki kişilik, elektrikli 
ve otonom uçan arabalar ile çözmeyi planlıyo-
ruz. Bu sistemin en önemli kısımlarından birisi 
ise yazılım. 2019 yılında AirCar’ın yazılımının 
gerçekleştirilmesi için ekip arayışındayken 

Softtech ile yollarımız kesişti. İlk etapta sa-
dece personel desteği ile başlayan iş birliği-
miz bugün partnerlik düzeyine ulaştı. AirCar’ı 

tam otonom sistemler ile geliştirerek yazılım 
ve otonom sistemlerde alanında öncü firma 
yapma hedefindeyiz” diye konuştu.

Yarış takımına layık dört kapılı bir Aston 
Martin: Rapide AMR. Yalnızca 210 adet ile sı-
nırlı olan ve saatte 330 km/h hız yapabilen Ra-
pide AMR, teknolojisini ve karakterinin büyük 
bir kısmını Aston Martin Vantage GT12’den 
alan atmosferik motora sahip lüks bir sedan. 
Büyütülmüş manifoldlar, 6.0 litrelik V12 moto-
ra hava akışını artırırken yenilenen motor ve 
şanzıman kalibrasyonu ile güç artışı sağlıyor. 
Efsanevi V12, 603 beygir ve 630 Nm tork üre-
tirken yeni dörtlü egzoz, AMR rozetine yakı-
şan karakteristik bir sesle büyülüyor. 

Rapide AMR’ın aerodinamiği, sürtünmeyi 
minimuma indirmek için tasarlanırken oto-
mobilde bulunan ön lip, arka difüzör, spoyler 
gibi ekstra aerodinamik unsurlar ise karbon 
fiberden. Ayrıca büyük hava girişlerine sa-
hip yeni kaput, ağırlığı en aza indirmek için 
de karbon fiberden. Tüm bu gücün kullanıl-
masına yardımcı olmak ve 0’dan 100 km/h 
hıza 4.4 saniyede çıkmak için Rapide AMR, 
21 inç büyüklüğündeki jantlar ve ultra yük-
sek performanslı Michelin Super Sport las-
tiklerle sunuluyor. 

ASTON MARTIN’DEN LÜKS BİR SEDAN: RAPIDE AMR

AIRCAR, SOFTTECH TEKNOLOJİSİYLE

M. MURAT ERTEM: “Dünya uçan arabaların gökyüzünde 
dolaştığı bir geleceğe doğru hızla ilerliyor. Biz de AirCar 
ile dünyanın geleceğine yatırım yaptık.”

ERAY ALTUNBOZAR: “Şehirlerde yaşanan trafi k problemini 
iki kişilik, elektrikli ve otonom uçan arabalar ile çözme-
yi planlıyoruz.”
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DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: 

İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Mütevelli Heyet 
Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, “1 milyonun üzerinde 
öğrencinin 180 taban puanını aşamayıp tercih 
yapamaz duruma düşmesi gerçekten düşündürücü, 
sosyal bir problem olarak karşımızda duruyor. Burada 
bence çok ciddi bir stratejik hata yapıldı, 12’nci sınıf 
müfredatı dahil edilmemeliydi” dedi.

ÖZEL RÖPORTAJ: KAMURAN ABACIOĞLU

SÖYLEŞİ | DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN
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“BİR MİLYON 
ÖĞRENCİ 
AÇIKTA 
KALACAK”



DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: “DÜNYANIN 
GÖZDE EĞİTİM KURUMLARINDAN BİRİSİYİZ”

“İAÜ, bugün 40 bine yakın öğrencisiyle, 300’e yakın 
programlarıyla, sosyal iklimiyle, uluslararası ilişkileriyle, yaklaşık 

600’e yakın yurtdışı üniversitelerle işbirliğiyle, öğrenci değişim 
programlarıyla, laboratuar altyapısıyla sadece Türkiye’nin değil 
dünyanın gözde eğitim kurumlarından birisi. Dünyada ilk bine 

giren Türkiye’nin nadir üniversitelerinden birisiyiz.”
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İ stanbul Aydın Üniversitesi, sahip oldu-
ğu 40 bine yakın öğrencisiyle ve deva-
sa tesisleriyle yeni eğitim öğretim yılı-
na oldukça iddialı giriyor. Türkiye’nin 

değil dünyanın gözde eğitim kurumları ara-
sında yer alan İstanbul Aydın Üniversite-
si’nin (İAÜ) Mütevelli Heyet Başkanı Doç. Dr. 
Mustafa Aydın, İAÜ olarak verdikleri eğitim 
hizmetleri ve yeni dönem hedefleriyle ilgili 
Ekovitrin’in sorularını yanıtladı. 

Mustafa Bey merhaba. YKS sonuçları 
açıklandı, bu yıl 12’nci sınıf müfredatın-
dan da sorular soruldu. Öğrenciler uzak-
tan eğitim aldıklarından dolayı yeteri ka-
dar istifade edemediklerinden başarıda 
çok büyük bir düşüş oldu. 1 milyona ya-
kın öğrenci taban puanı tutturamadı. Bu 
durum özellikle vakıf üniversiteleri açı-
sından ciddi bir sıkıntı oluşturabilir. Siz-
ce çözüm ne olabilir?

Kamuran bey ben o konuya sadece vakıf 
veya devlet üniversitelerindeki kontenjan boş-
luğu olarak bakmıyorum. Aslında bu bir sos-
yal problem, aynı zamanda eğitim problemi. 
Tekrar sınava giren öğrenciler 2 milyon 600 
bin civarında. 1 milyonun üzerinde öğrenci-
nin 180 taban puanını aşamayıp tercih yapa-
maz duruma düşmesi gerçekten düşündü-
rücü, sosyal bir problem olarak karşımızda 
duruyor. Burada bence çok ciddi bir strate-
jik hata yapıldı, 12’nci sınıf müfredatı çok ağır 
olan bir müfredat. Geçen yıl 12’nci sınıfın müf-
redatı zorunlu tutulmamıştı, ancak bu yıl so-
ruldu. Pandemi süreci daha fazla ne kadar ak-
tif kullanılabildi ki 12. sınıfın müfredatı dahil 
edildi? 2020 yılının Mart ayına kadar okullar 
tamamen açıktı. Zaten pandemi süreci devre-
ye girip öğrencilerin yeterince eğitim alama-
yacağı düşünülerek haklı olarak hem 12.sını-
fın müfredatından muaf tutuldu hem de ta-
ban puanı 170’e indirilmişti. Bu yıl ise eğitime 
öğrenciler online anlamda tam olarak erişe-
mediler. Dolayısıyla bence bu yıl stratejik bir 
yanlışlık yapıldı. Şu anda 1 milyonun üzerinde 
öğrenci tercih yapamaz durumda. Ciddi bir po-
tansiyelin ve kaynağın israf edildiğini görüyo-
rum. Bugün devlet ve vakıf üniversitelerinde 
çok ciddi boşluklar ortaya çıkacak. Bir önceki 
yıla baktığımız zaman 500 binin üzerinde öğ-
renciyi biz üniversiteye yerleştirememiş olu-
yoruz. Konuyu yetkili mercilere ilettik, devlet 
idaresinin sağduyulu davranarak bir çözüm 
üreteceğini bekliyoruz. Tercih taban puanla-
rının 180’in altına indirileceğini umuyoruz.

“ÖĞRENCİLER ALDIĞI PUANIN 
KIYMETİNİ İYİ BİLMELİ”

Tercih döneminde öğrenciler en çok 
hangi noktalara dikkat etmeli?

2 milyon 600 bin civarında öğrenciden 
bahsediyoruz. Bu çok büyük bir rakam. Tür-
kiye nüfusu 85 milyona dayanmış durumda. 
Öğrencilerin dikkat etmeleri gereken nok-
talar var. Sonuçta iki aşamalı bir sınav ya-
pılıyor. Bu öğrencilerin içinde halen yüksek 
öğretimde eğitim görenler var. Okudukları 
bölümü beğenmeyip sınava giriyorlar. Bir 
kısmı ise sınavı kazanamamış. Gelecek yıl 
bu rakam daha da artabilir. Benim öngö-
rüm bu rakamın 2 milyon 800 bin olacağı 
yönünde. Öncelikle bütün öğrencilerimize 
şunu söylüyorum. Her öğrenci almış oldu-
ğu puanı bir sonraki yıl alıp alamayacağı-
nı hesaplaması lazım, yani bu senenin pu-
anının kıymetini bilmek gerekiyor. Birinci 
öncelik bu olmalı. Rahmetli babam, banka-
daki paranın bile size ait olmadığını, cebi-
nizdeki paranın size ait olduğunu söylerdi. 

Çünkü sabah kalkmışsınız o bankaya el ko-
nulmuş, paranızı artık çekemezsiniz. Onun 
için cebinizdeki para yani şu anda aldığınız 
puan önemli. Öğrencilerin aldıkları bu pua-
nı iyi değerlendirmeleri çok önem taşıyor.

“TERCİHTEN ÖNCE ÜNİVERSİTE 
MUTLAKA GÖRÜLMELİ”

Meslek seçimi gerçekten önemli. Öğren-
cilerin tüm hayatlarını etkileyecek bir se-
çim bu, öyle değil mi?

Bütün dünya arz ve talep üzerine kurul-
muştur. Öğrencilerin seçecekleri meslek, ya-
rın ve yarından sonra ne kadar itibar göre-
cek? O mesleğe gelecekte ne kadar ihtiyaç 
duyulacak? Bu gibi konuların iyi araştırılma-
sı ve öyle tercihler yapılması gerekiyor. O za-
man demek ki moda bir meslek değil yarın-
dan sonra da varolacak bir mesleği tercih 

SÖYLEŞİ | DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN
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etmemiz lazım. Hayatının 45 yılını eğitime 
adamış birisi olarak öğrenciler hangi bö-
lümü seçecekse o üniversiteyi ve fakülteyi 
muhakkak görmeliler. Bilgisayardan görmek 
yetmez. Çünkü online fasülye ekemezsiniz, 
online ekmek pişiremezsiniz, online tarım, 
online imalat yapamazsınız, bizzat yerinde 
onu görmek lazım. Bir takım eğitimler bili-
yorsunuz ücretli, Tıp Fakültesi’nin eğitimi 
ile Diş Hekimliği Fakültesi’nin eğitimi aynı 

olmadığı gibi örneğin Güzel Sanatlar Fakül-
tesi’nin eğitimi aynı değil. Ailelerin masraf-
ları karşılayıp karşılayamayacakları önce-
den düşünülmeli. Herşeyden önemlisi öğ-
renciler seçecekleri meslekleri ömür boyu 
onurla taşıyabilmeli, buna göre tercih yap-
malılar. Üniversitenin bulunduğu şehir çok 
önemli. Pandemi süreci bunu bize bir kez 
daha etkin olarak gösterdi ki artık eğitimin 
tamamı taş duvarlardan ibaret değil, her 

yerde eğitim var. O zaman eğitim demek in-
sanın hem kişisel gelişimini sağlaması de-
mek hem de o meslekte kendini geliştirme-
si ve yetiştirmesi demek. Büyük şehirlerde 
öğrencinin kişisel gelişimini sağlayacak çok 
imkanlar var. Staj imkanları, konferanslar, 
seminerler, sanatsal faaliyetler yani imkan-
lar çok geniş. Büyük şehirler öğrencilere 
eğitim süresince kimliksel gelişim için çok 
büyük fırsatlar sunuyor. Mesela İstanbul’da 
üniversiteyi bitiren bir öğrenci iki üniversi-
te bitirmiş oluyor. Öğrencilerin bu konula-
rı göz önünde bulundurup öyle tercih yap-
malarını istiyorum. 

“SONBAHARDA YÜZ YÜZE 
EĞİTİME BAŞLAYACAĞIZ”

Yakında yüz yüze eğitimler başlayacak. 
İstanbul Aydın Üniversitesi’nin fiziki yapı-
lanması, yeni binaları, akademik kadrosu 
ve eğitimde sunduğu ayrıcalıklardan bah-
seder misiniz? 

Yüksek Öğretim Kurulu’nun aldığı kara-
ra göre inşallah sonbaharda yüz yüze eği-
time başlayacağız. Ama yakından takip etti-
ğimiz kadarıyla maalesef bayramla beraber 
vakalarda  biraz artış yaşandı. Eğer tedbir 
alırsak, hassas ve duyarlı davranırsak yüz 
yüze eğitim yapacağız. Ama olağanüstü ge-
lişmeler olursa, yüz yüze eğitimde birtakım 
sıkıntılar olabilir. İstanbul Aydın Üniversi-
tesi geneline baktığımız zaman son blokla-
rı da devreye sokmak suretiyle bugün 500 
bin metrekare açık, 200 bin metrekarenin 
üzerinde kapalı alanı olan devasa bir üni-
versiteye sahibiz. Hem İstanbul’un kalbinde, 
hem de Florya gibi prestijli bir alanda bu-
lunuyoruz. Bazı alanlarda pandemi döne-
minde de yüz yüze eğitimi devam ettirdik. 
Diş Hekimliği, güzel sanatlar ve mühendis-
liğin belirli alanlarında randevu sistemiyle 
eğitimi sürdürdük. İAÜ, bugün 40 bine ya-
kın öğrencisiyle, 300’e yakın programlarıy-
la, sosyal iklimiyle, uluslar arası ilişkileriyle 
yaklaşık 600’e yakın yurtdışı üniversitelerle 

“İstanbul Aydın Üniversitesi geneline baktığımız zaman son 
blokları da devreye sokmak suretiyle bugün 500 bin metrekare 
açık, 200 bin metrekarenin üzerinde kapalı alanı olan devasa 

bir üniversiteye sahibiz. Hem İstanbul’un kalbinde, hem de 
Florya gibi prestijli bir alanda bulunuyoruz. Bazı alanlarda 
pandemi döneminde de yüz yüze eğitimi devam ettirdik.”

İstanbul Aydın 
Üniversitesi (İAÜ) 
Mütevelli Heyet Başkanı 
Doç. Dr. Mustafa Aydın, 
Ekovitrin Medya Grubu 
Yönetim Kurulu Başkanı 
Kamuran Abacıoğlu’nun 
sorularını yanıtladı.
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işbirliğiyle, öğrenci değişim programlarıyla, 
laboratuar altyapısıyla sadece Türkiye’nin 
değil dünyanın gözde eğitim kurumlarından 
birisi. Dünyada ilk bine giren Türkiye’nin na-
dir üniversitelerinden birisiyiz. Bu sene pi-
lotaj bölümümüzü de açtık. Bu çok önem-
li bir girişimdi. Müzik bölümümüzü açtık. 
Bununla beraber çok yenilikçi bölümleri-
mizi de devreye sokarak A’dan Z’ye bir dün-
ya üniversitesi olarak, öğrencilerimize hiz-
met vermeye devam edeceğiz. Üniversite-
mizi kazanacak öğrencilerimizi şimdiden 
tebrik ediyorum. İstanbul Aydın Üniversi-
tesi her yönüyle yüz yüze eğitim için hazır. 

“YABANCI ÖĞRENCİ 
KONUSUNDA SIKINTI YOK”

Türkiye için ciddi bir gelir kalemi oluş-
turan uluslar arası öğrenciler var. Pan-
demi dolayısıyla geçen yıl bu konu sekte-
ye uğradı. Bu yıl için beklentileriniz ger-
çekleşecek mi?

DEİK’te üç dönem Eğitim İş Konseyi’nin 
başkanlığını yaptım. Son üç yıldır da Türki-
ye İhracatçılar Meclisi’nde görev alıyorum. 
Şu anda ciddi bir sorun gözükmüyor. Cum-
hurbaşkanlığı ve Bakanlıklar, üniversiteleri-
mizin bu konudaki beklentilerine de çok gü-
zel cevaplar verdiler. Şu ana kadar yapılan 
çalışmalar meyvelerini verdi. Şu anda Tür-
kiye’de uluslar arası öğrenci sayısı 220 bine 
ulaştı. 10 yıl önce 30 binler düzeyindeydi. Çok 
yakın bir tarihte bu rakamı 300 binlere çıkar-
tacağız. Uluslararası öğrenciler mezun olup 
ülkelerine döndüklerinde önemli yerlere ge-
lecekler, iş insanı, diplomat olacaklar. Bunla-
rı fahri büyükelçi olarak görüyorum. Bizim 
kendi öğrencilerimiz kadar bize yakın görü-
yorum onları. Öğrenciler aşılarını olup, üni-
versitemizde eğitime başlayacaklar. Aşı ol-
mayan hiçbir öğrencimizin kampüsümüze 
girmesine müsaade etmeyeceğiz. 

YÖK Başkanı Sayın Yekta Saraç görev 
süresini tamamladı ve Cumhurbaşkanlığı 
Başdanışmanlığı’na atandı. Yeni YÖK Baş-
kanı atandı. Konuyla ilgili düşüncelerini-
zi alabilir miyiz?  

Sayın Yekta Saraç hocamıza yaptığı de-
ğerli hizmetlerden dolayı üniversitelerimiz 
ve öğrencilerimiz adına şükranlarımı su-
nuyorum. DEİK ve TİM’deki görevlerimden 
dolayı kendisiyle güzel çalışmalarımız oldu. 
Ulusal meselelerde beraber çalıştık. Özel-
likle uluslar arası öğrencilerin ülkeye ka-
zandırılması konusunda güzel işbirlikleri-
miz oldu. Kararlılığını ve adaletini gördüm. 
Kendisine yeni görevinde başarılar diliyo-
rum. Sayın Cumhurbaşkanımız çok doğru 

bir kararla kendisini Cumhurbaşkanlığı Baş-
danışmanlığına getirdi. Büyük bir hizmet in-
sanı, ülkemizin kendisine ihtiyacı var. Yeni 
YÖK Başkanımız Erol Hoca da Marmara Üni-
versitesi’nden oraya geldi. Eğitimin içinden 
gelen ve süreci bilen birisi. Erol hocamız da 
aynı Yekta hocamız gibi bayrağı devralarak 
güzel hizmetler yapacak. Kendilerine başa-
rılar diliyorum.

“ÇEVRE VE DOĞA 
BİLİNCİ OLUŞTURULMALI”

Son yıllarda doğal afetlerde artış var. 
Gerek orman yangınları gerekse yaşanan 
seller büyük zarara neden oluyor. Marma-
ris’te çocuklar kitap yakarken ormanı da 

yaktılar maalesef. Eğitimde neler yapılma-
lı, neler söylemek istersiniz?

Tabi eğitim konusu çok önemli. Türkiye 
85 milyonluk koskocaman bir ülke. Her yıl 
orman yangınları çıkıyor Türkiye’de. Ama 
bu yıl daha fazla orman yangını çıktı. Peki ne 
gibi tedbirler alınıyor orman yangınlarına 
karşı? Öncelikle bu gibi olaylar topluma bir 
ders olmalı. Yetkililer ve ilgili kurumlar ta-
rafından daha güçlü tedbirler alınmalı. Eği-
time öncelik verilmeli, çevre ve doğa bilinci 
konusunda çalışmalar artırılmalı. Çünkü ci-
ğerlerimiz yanıyor, nefes alamıyoruz artık. 
Tedbir almadan sorunları çözemeyiz. Bütün 
ülke olarak el ele vereceğiz. İyi temennileri-
mizi koruyalım ama gerçekleri de görelim.

SÖYLEŞİ | DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN

“Çok yenilikçi bölümlerimizi de devreye sokarak A’dan Z’ye 
bir dünya üniversitesi olarak, öğrencilerimize hizmet vermeye 
devam edeceğiz. Üniversitemizi kazanacak öğrencilerimizi 
şimdiden tebrik ediyorum. İstanbul Aydın Üniversitesi her 

yönüyle yüz yüze eğitim için hazır.” 
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“Şu ana kadar yapılan 
çalışmalar meyvelerini verdi. 
Şu anda Türkiye’de uluslar 
arası öğrenci sayısı 220 bine 
ulaştı. 10 yıl önce 30 binler 
düzeyindeydi. Çok yakın bir 
tarihte bu rakamı 300 binlere 
çıkartacağız.”
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MİLLİ GURURUMUZ 
SAVUNMA 
SANAYİİ
Türk savunma sanayiinde uygulanan yerlilik ve millilik atağı meyvelerini veriyor. 
Dünya devleriyle yarışır hale gelen Türk firmaları, dünyanın birçok ülkesine ihracat 
gerçekleştiriyor. Savunma sanayiinde 2002’de yüzde 20’lerde olan yerlilik ve millilik 
oranı, gelinen noktada yüzde 70’leri aştı. 2023 hedefi bu oranı yüzde 80’lere 
çıkarmak. 2002’de 62 savunma projesi yürütülürken bugün 700’e yakın projenin 
hayata geçirildiği bir savunma sanayiine ulaşıldı. Savunma sanayii projelerinin 
bütçesi 5,5 milyar dolardan 60 milyar dolara yükseldi. Türkiye, İHA, SİHA ve TİHA 
üretiminde artık dünyanın ilk 3-4 ülkesi içinde yer alıyor. Gelinen noktada Türk 
savunma sanayii dışa bağımlılıktan kurtulma noktasında her yıl önemli adımlar atıyor.
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KİRPİ
Kirpi Projesi ile mayına karşı korumalı 
araçların yurt içi özgün tasarımının 
gerçekleştirilmesi ve böylece kara platformu 
alanında sistem tasarımı, entegrasyonu ve 
üretimi konusunda sahip olunan savunma 
sanayii altyapısının güçlendirilmesi 
hedefleniyor. Mayına, balistik tehditlere ve el 
yapımı patlayıcılara dayanıklı, tam donanımlı 
10-13 personel kapasiteli.

COBRA II
Cobra II, mevcut Cobra aracı temel alınarak 
geliştirilmiş üstün teknik ve taktik özelliklere 
sahip modüler bir platform. Üstün hareket 
kabiliyeti ve 9 personel taşıma kapasitesinin 
yanında personele sağladığı yüksek koruma, 
ateş gücü ve görev ekipmanları ile askeri 
uygulamalar için ideal bir platform. COBRA 
II en zorlu arazi ve iklim koşullarında üstün 
performans sağlıyor.

ATAK
ATAK Projesi ile Kara Kuvvetleri 

Komutanlığı ihtiyacı olan Taarruz ve 
Taktik Keşif Helikopterinin üretilerek 

hizmete alınması amaçlandı. Bu çerçevede 
AgustaWestland tasarımı A129 gövdesinin, 

Türk Silahlı Kuvvetleri’nin ihtiyaçlarına 
uygun şekilde; motor, aktarma organları 

ve kuyruk pallerinin değiştirilmesine ilave 
olarak milli aviyonik ve silah sistemleri ile 
teçhiz edilmesi sonucu ortaya çıkan T129, 

dünyada kendi sınıfındaki en etkin taarruz 
helikopteri olma unvanını elinde tutuyor. 

700 PROJE HAYATA GEÇİRİLDİ
2002 yılında Türkiye’de sadece 
62 milli ve yerli savunma projesi 
yürütülürken bugün bu sayı 
700’e yaklaştı. Son 5 yılda 350 
yeni proje başlatıldı. Savunma 
sanayii bütçemiz, 5,5 milyar 
dolardan yaklaşık 11 kat artışla 
60 milyar dolarlık proje hacmine 
ulaştı. İhale süreci devam eden 
projelerle birlikte bu rakam 75 
milyar doların üzerine çıkıyor. 
Sektörün cirosu 2002 yılında 1 
milyar dolarken bugün 9 milyar 
dolar düzeyine yükseldi. Daha 
önce neredeyse yok seviyesinde 
olan Ar-Ge harcaması 1,5 
milyar doları buldu.

ÖZEL DOSYA | SAVUNMA SANAYİİ  
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GÖKTÜRK
GÖKTÜRK Projesi ile dünya üzerinde herhangi bir bölgeden askeri istihbarat 
amaçlı yüksek çözünürlüklü görüntü elde edilmesine imkan tanıyacak 
aynı zamanda orman alanlarının kontrolü, kaçak yapılaşmanın takibi, 
doğal afet sonrası en kısa sürede hasar tespiti, ürün rekolte tespiti, coğrafi 
harita verilerinin üretilmesi gibi pek çok sivil faaliyet alanında da görüntü 
ihtiyacını karşılayacak bir uydu sisteminin, teknoloji transferi, ortak 
geliştirme prensipleri doğrultusunda tedarik edilmesi amaçlanıyor. 

ÇOK MAKSATLI AMFİBİ 
HÜCUM GEMİSİ

Çok Maksatlı Amfibi Hücum Gemisi; Ege, Karadeniz ve 
Akdeniz harekât alanlarında ve gerektiğinde Hint Okyanusu 
(Arap Yarımadasının kuzeyi, Hindistan’ın batısı) ile Atlantik 

Okyanusu (Avrupa’nın batısı, Afrika’nın kuzeybatısı)’nda 
kullanılabilecek. Çok Maksatlı Amfibi Hücum Gemisi 

TCG ANADOLU, 1 Amfibi tabur ile gerekli muharebe ve 
destek araçlarını ana üs desteği olmadan kriz bölgelerine 

taşıyabilecek, havuzunda taşıyacağı çıkarma araçları ile 
çıkarma operasyonlarına katılabilecek ve envanterdeki en 
ağır NATO helikopterleri ile dönebilen rotorlu Osprey hava 
araçlarının gece ve gündüz operasyon yapmasına olanak 

sağlayacak bir uçuş güvertesine sahip olacak. 
Ayrıca, F-35B gibi dikey iniş ile kısa mesafede kalkış 

yapabilecek taktik uçaklarında konuşlanabileceği 
TCG ANADOLU ile Türkiye Cumhuriyeti bölgesel güç 

aktarım kabiliyetini, orta ölçekli küresel güç aktarımına 
çevirebilecek. 

AKSUNGUR - YÜKSEK 
FAYDALI YÜK KAPASİTELİ İHA
Yüksek Faydalı Yük Kapasiteli İHA Kesintisiz Çok Rollü 
İstihbarat, Gözetleme, Keşif ve Taarruz Görevleri için 
ANKA-AKSUNGUR İHA Sistemi; gündüz/gece İstihbarat, 
Gözetleme, Keşif ve Taarruz Görevleri’ni EO/IR, SAR ve 
SIGINT faydalı yükleri ve çeşitli havadan yere silahlarla 
icra eden Orta İrtifa Uzun Havada Kalışlı bir İnsansız 
Hava Aracı Sistemi. ANKA-AKSUNGUR 40000 ft’e kadar 
uzun süreli operasyonlara imkan veren iki adet çift turbo 
şarjlı dizel PD-170 motoruna sahip.
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“SAVUNMA SANAYİİNDE 
DIŞA BAĞIMLILIKTAN 

TAMAMEN KURTULACAĞIZ”

CUMHURBAŞKANI RECEP TAYYİP ERDOĞAN:

Yerlilik oranının yüzde 70’lerin üzerine çıktığı Türk savunma sanayii, dışa bağımlılıktan büyük 
oranda kurtulmayı başardı. Yerlilik ve millilik oranının giderek yükseldiği savunma sanayiinde 

üretim ve ihracat da devamlı artıyor. Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, “Ülkemizi 
savunma sanayiinde dışa bağımlılıktan tamamen kurtarıncaya kadar, yatırımlarımızı artırarak 

devam ettireceğiz” dedi.

CUMHURBAŞKANI RECEP 
TAYYİP ERDOĞAN: “Dünyanın 
ilk 100 savunma şirketleri 
listesinde 7 firmayla temsil 
ediliyoruz. İHA, SİHA ve TİHA 
üretiminde artık dünyanın 
ilk 3-4 ülkesi içindeyiz. 
Savunma sanayiindeki 
tek icraatları ‘fabrika 
kapatmak’ olanların, 
diğer vizyon projelerimiz 
gibi elbette bunları da 
anlamasını beklemiyoruz. 
Bunun için biz işimize 
bakıyor, hedeflerimize 
odaklanıyoruz.”

ÖZEL DOSYA | SAVUNMA SANAYİİ  
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Ü retim ve ihracatın arttığı, yerlilik 
ve millilik oranının giderek yük-
seldiği Türk savunma sanayii, dışa 
bağımlılıktan büyük ölçüde kur-

tuldu. Yerlilik oranının yüzde 70’lerin üzeri-
ne çıktığı savunma sanayiinde yapılan Ar-
Ge yatırımları sektörü apayrı bir noktaya 
taşıdı. Savunma sanayiindeki bu başarının 
altında Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan’ın başlattığı yerlilik ve millilik atağı 
yatıyor. Sektörde yerlilik oranı 2002’de yüz-
de 20’ler seviyesindeydi. Savunma sanayiin-
de Türkiye, dünyanın ilk 100 savunma şir-
ketleri listesinde 7 firmayla temsil ediliyor. 
Türkiye, İHA, SİHA ve TİHA üretiminde ar-
tık dünyanın ilk 3-4 ülkesi içinde yer alıyor. 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, “Ül-
kemizi savunma sanayiinde dışa bağımlılık-
tan tamamen kurtarıncaya kadar, yatırım-
larımızı artırarak devam ettireceğiz. Çünkü 
biz, geçmişte silah, mühimmat ve askerî teç-
hizat bakımından dışa bağımlılığın bedelini 
çok ağır ödemiş bir ülkeyiz” dedi.

Bugün Türk savunma sanayiinin vakıf 
şirketlerinden özel sektöre, alt yüklenici-
lerinden KOBİ’lere, üniversitelerden araş-
tırma merkezlerine, teknoparklardan kü-
melenmelere kadar geniş bir ekosisteme 
sahip olduğunu kaydeden Cumhurbaşka-
nı Recep Tayyip Erdoğan, “Böylece 2002 yı-
lında 62 savunma projesi yürütülürken bu-
gün 700’e yakın projenin hayata geçirildiği 
bir savunma sanayine kavuştuk. Ülkemizin 
karşı karşıya bulunduğu saldırılara karşı 
daha etkin mücadele için sadece son 5 yıl-
da 350 civarında yeni proje başlattık. Sa-
vunma sanayi projelerimizin bütçesini 5,5 
milyar dolardan 60 milyar dolara yükselt-
tik. Yine bu dönemde sektörde faaliyet gös-
teren firma sayımız 53’den bin 500’e ulaş-
tı. Sektörün 1 milyar dolar olan cirosu da 11 
milyar dolar rakamını yakaladı. Savunma 
ve havacılık ihracatımız 248 milyon dolar-
dan 3 milyar dolar seviyelerine çıktı. Dün-
yanın ilk 100 savunma şirketleri listesinde 7 
firmayla temsil ediliyoruz; sadece son 5 yıl-
da 5 firmamız daha bu listeye girdi. Kara ve 
deniz araçlarında kendimizle beraber dost 
ve müttefik ülkelerin ihtiyaçlarını da kar-
şılayan bir ülke haline geldik. Kendi savaş 
gemisini tasarlayan, inşa eden ve idamesi-
ni gerçekleştirebilen 10 ülke arasında yer 
alıyoruz. İHA, SİHA ve TİHA üretiminde ise 
artık dünyanın ilk 3-4 ülkesi içindeyiz” şek-
linde konuştu.

Kıbrıs Barış Harekâtı sebebiyle maruz ka-
lınan ambargoları, keyfilikleri, baskıları, hat-
ta tehditleri asla unutmadıklarını belirten 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Kıbrıs Türküne 
sahip çıktığımız için, 3 yıl boyunca, bırakın 

parasını peşin ödediğimiz uçakların veril-
mesini, bakım ve onarımları için gönderdiği-
miz uçaklar dahi bize teslim edilmedi. Hatta 
bu uçaklar için Türkiye, bizzat müttefikleri 
tarafından ‘hangarda saklama ücreti’ öde-
mek mecburiyetinde bırakıldı” diye konuş-
tu. Türkiye’nin 40 yılı bulan terörle müca-
delesi sırasında da müttefiklik ruhuyla asla 
bağdaştırılmayacak pek çok durumla kar-
şılaştığını ifade eden Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, “Ülkemiz talep ettiğinde kırk dereden su 
getirilen silahlar, DEAŞ’la mücadele kisvesi 
altında, Suriye’deki teröristlere binlerce tır 
ve uçak seferiyle teslim edildi. Vatandaşla-
rımızın can güvenliğini sağlamak amacıyla 
gerçekleştirdiğimiz sınır ötesi harekâtlar-
da, sözde dostlarımız, bizi zaafa düşürmek 
için ellerinden gelen her şeyi yaptı. Terör 
örgütünün elebaşları, meşru bir siyasetçi 
gibi, kırmızı halı serilerek en üst düzeyde 
ağırlandı. Bugün de benzer adımların atıl-
maya devam ettiğini görüyoruz. Ülkemize 
yönelik sergilenen bu ikiyüzlülükleri esef-
le takip ederken, kendi hazırlıklarımıza da 
hız veriyoruz” diye konuştu.

“TÜM HAKSIZLIKLARI, KENDİ 
GÖBEĞİMİZİ KENDİMİZ KESEREK 

AŞMAKTA KARARLIYIZ”
“Vatan savunmasında karşılaştığımız tüm 

haksızlıkları ve hukuksuzlukları, kendi gö-
beğimizi kendimiz keserek aşmakta kararlı-
yız” diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, savun-
ma sanayiinin durağanlığı kabul etmeyen, 
atalete tahammülü olmayan, dahası sürek-
li ve yüksek tempolu çalışmayı gerektiren 
bir sektör olduğunu vurguladı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Bu sistemde 
başarının en temel şartı, çıtayı sürekli yu-
karıya taşıyarak, rakiplerinden daima bir 
adım önde olmak. Bunun yolu da, kamu kay-
naklarının etkin kullanımı yanında, özel sek-
törün dinamizminden faydalanmaktan ge-
çiyor. Savunma sanayinde mesafe kaydet-
miş ülkelere baktığımızda şu gerçeği net bir 
şekilde görebiliyoruz. Bu alanda, devletler 
daha çok strateji belirleyen, istikamet çi-
zen, ihtiyacı tespit eden, sipariş veren ko-
numundayken; özel şirketler ise geliştiren, 
üreten, teslim eden konumunda. Kamu-ö-
zel iş birliğinin güçlü ve sağlam temellere 
oturduğu bir atmosferde, başarı şansı da 
artıyor. Diğer türlü dünya ile rekabet etmek, 
bu alanda özgün, yenilikçi, ileri teknolojiye 
sahip ürünler geliştirmek mümkün değil. 

“2002 yılında 62 savunma projesi yürütülürken 
bugün 700’e yakın projenin hayata geçirildiği bir savunma 
sanayiine kavuştuk. Ülkemizin karşı karşıya bulunduğu 
saldırılara karşı daha etkin mücadele için sadece son 
5 yılda 350 civarında yeni proje başlattık.”
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Ülkemizin bir süredir yaptığı da tam ola-
rak bu” şeklinde konuştu.

Birilerinin sürekli “peşkeş çekiyorlar” di-
yerek karaladığı projelerin, esasında Türk 
savunma sanayiinin geleceğine yapılan en 
kritik yatırımları olduğunu dile getiren Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, sözlerine şöyle devam 
etti: “Hisseleri doğrudan veya dolaylı olarak 
kamuya ait savunma sanayi şirketlerimizin 
her biri, kendi alanlarında dünya markası 
hâline geliyor. Savunma Sanayii Başkanlığı-
mızın rehberliğinde, özel sektör kuruluşla-
rımız, çok sınırlı imkânlarla gerçekten çok 
büyük başarılara imza atıyorlar. Bu çerçe-
vede, harekâtlarımızda kullandığımız SİHA 
ve uçak bombalarından tank ve top mühim-
matlarına kadar hepsini de, hem kamu, hem 
özel sektör üretimiyle tedarik yollarını ge-
nişletiyoruz. İnşallah bu doğrultuda önem-
li ve stratejik bir yatırım, çok yakında Gere-
de’de faaliyete geçecek.”

“TÜRK SAVUNMA 
SANAYİİNİN ÜRETİM KAPASİTESİ 
DAHA DA ARTACAK”

Savunma sanayii alanında deneyim sahibi, 
uzmanlaşmış ve nitelikli bir insan kaynağının 
da oluştuğunu söyleyen Cumhurbaşkanı Er-
doğan, “Dünyanın ilk 100 savunma şirketleri 
listesinde 7 firmayla temsil ediliyoruz. İHA, 
SİHA ve TİHA üretiminde artık dünyanın ilk 
3-4 ülkesi içindeyiz. Savunma sanayiindeki 
tek icraatları ‘fabrika kapatmak’ olanların, 
diğer vizyon projelerimiz gibi elbette bunla-
rı da anlamasını beklemiyoruz. Bunun için 
biz işimize bakıyor, hedeflerimize odaklanı-
yoruz” açıklamasını yaptı. Türkiye olarak, 
ana ve alt yüklenicilerle birlikte, kaynakları 

tabana yayarak savunma sanayiinde güçlü 
bir ekosistem oluşturmaya çalıştıklarını be-
lirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, yerlileştirme 

ve millîleştirme faaliyetleri kapsamında Türk 
savunma sanayiinin üretim kapasitesinin daha 
da artacağını sözlerine ekledi. 

“Savunma sanayii 
projelerimizin bütçesini 5,5 
milyar dolardan 60 milyar 
dolara yükselttik. Yine bu 
dönemde sektörde faaliyet 
gösteren firma sayımız 
53’den bin 500’e ulaştı. 
Sektörün 1 milyar dolar olan 
cirosu da 11 milyar dolar 
rakamını yakaladı. Savunma 
ve havacılık ihracatımız 248 
milyon dolardan 3 milyar 
dolar seviyelerine çıktı.”
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“SAVUNMA SANAYİİNDE 
YERLİ FİRMALARIMIZ DÜNYA 

DEVLERİYLE YARIŞIYOR”

T ürk savunma sanayiinde Cum-
hurbaşkanı Recep Tayyip Erdo-
ğan öncülüğünde başlatılan yerli-
lik ve millilik politikası meyvelerini 

veriyor. Yüksek teknolojiye dayalı savunma 
sanayiinde yerlilik ve millîlik oranını, yüz-
de 70’lerin üzerine çıkmış durumda. Yerli-
lik oranının 2023 yılında yüzde 75-80’lere 
çıkarılması hedefleniyor. 

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, savun-
ma sanayiinde faaliyet gösteren Türk firma-
ların dünya devleri ile yarışır hâle geldiğini 
söyleyerek, dünyanın önde gelen ilk 100 sa-
vunma kuruluşu arasında 7 Türk firması-
nın yer aldığını kaydetti. Hulusi Akar, “Geç-
mişte piyade tüfeğimizi dahi yurtdışından 
tedarik ederken artık millî piyade tüfekle-
rimizi, kendi savaş gemilerimizi, fırkateyn-
lerimizi, İHA/SİHA’larımızı, Fırtına obüsleri-
mizi, ÇNRA’larımızı, ATAK helikopterlerimi-
zi, akıllı hassas mühimmatımızı tasarlayıp 
inşa, imal ve ihraç seviyesine gelmiş bulu-
nuyoruz. Bunlara ilaveten radar ve elekt-
ronik harp sistemlerimiz, füze, roket ve 
mühimmatlarımız yurt içinde ve sınır öte-
si operasyonlarımızda kahraman ordumu-
zu daha da güçlendiriyor. Ayrıca Millî Mu-
harip Uçak, Siper Hava Savunma Sistemi, 
Anadolu Amfibi Hücum Gemisi ile ilgili ça-
lışmalarımız da yoğun bir şekilde ve başa-
rıyla devam ediyor” dedi.

Teknolojiye sahip olan ve bu gücü etkin 
kullanan ülkelerin, uluslararası alanda üs-
tünlük sağladığını ifade eden Bakan Akar, tek-
nolojiye sahip olamayan, gelişmelere uyum 
sağlayamayan ülkelerin ise pazar olmak-
tan öteye geçemediğini, her türlü tehdit ve 

tehlikeye maruz kalabildiğini bildirdi.
Başta savunma teknolojileri olmak üze-

re hemen her alanda önemli ilerlemelerin 
kaydedildiğini vurgulayan Akar, “Sayın Cum-
hurbaşkanımızın liderliği, destek ve teşvik-
leriyle yüksek teknolojiye dayalı savunma 
sanayimizdeki yerlilik ve millîlik oranımı-
zı, yüzde 70’lerin üzerine çıkarmayı başar-
dık. Hedefimiz bu oranı, 2023 yılında yüzde 

75-80’lere taşımak” ifadesini kullandı.

YOĞUN VE ETKİN MÜCADELE
Bakan Akar, TSK’nın ihtiyaçlarını karşıla-

manın yanı sıra dost ve müttefik ülkelerin 
savunma ihtiyaçlarını da karşılayacak du-
rumda olduklarını belirterek, “Türk Silahlı 
Kuvvetleri, artık dünyada çok az sayıda or-
dunun elde edebileceği yüksek teknolojinin 

Türk savunma sanayiinde faaliyet gösteren yerli firmalar, dünya devleri ile yarışır konuma 
ulaştı. Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, dünyanın önde gelen ilk 100 savunma kuruluşu 

arasında 7 Türk firmasının yer aldığını ifade etti.

HULUSİ AKAR: “Çalışmalarımıza hız kesmeden devam edecek, tüm imkânlarımızı seferber ederek yılmadan, yorulmadan 
çalışacağız. Hiçbir ülkeden geri kalmayacağız. Ülkemizi bu hedeflere ulaştıracak insan kaynağımıza, potansiyelimize ve 
bunu güce dönüştürecek savunma sanayi firmalarımıza güveniyoruz.”

MİLLİ SAVUNMA BAKANI HULUSİ AKAR:
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sağladığı avantajlara ve operasyonel üstün-
lüğe ulaştı. Nitekim TSK yurt içinde, Suri-
ye’nin ve Irak’ın kuzeyinde, Kıbrıs’ta, Azer-
baycan’da, Libya’da, Doğu Akdeniz’de, Ege’de 
ve daha birçok coğrafyada hem ülkemizin 
hem de dost ve kardeşlerimizin hakkını, hu-
kukunu korumak, bölgesel ve küresel barış 
ve istikrara katkı sağlamak için büyük bir 
fedakârlık ve kahramanlıkla, hiç olmadığı 
kadar yoğun ve etkin bir şekilde mücadele 
ediyor” diye konuştu. Kazanılan başarılar-
da personelin kahramanlık ve fedakârlık-
larının yanı sıra yerli ve millî savunma sa-
nayinin geliştirdiği harp silah, araç ve ge-
reçlerinin önemine dikkat çeken Bakan 
Akar, şöyle konuştu: “Yaşadığımız coğraf-
yanın şartları ve karşı karşıya kaldığımız 
sorunlar, ülkemizi her alanda güçlü olma-
ya mecbur kılıyor. Özellikle savunma ve gü-
venlikle ilgili hususların devletimiz ve mille-
timizin bekası açısından vazgeçilmez oldu-
ğu bir gerçek. Sistemlerimizi daha verimli 
hâle getirmeden, üstün teknolojiye sahip ol-
madan, geleceğe emin adımlarla yürüyeme-
yeceğimiz de aşikâr. Türkiye’nin sürdürü-
lebilir ekonomik büyümeyi sağlamasının ve 
uluslararası alanda rekabet edebilmesinin 
tek yolu da teknoloji alanında katma değe-
rin artırılmasından geçiyor. Türkiye de sa-
vunma ve güvenlik ihtiyaçlarını bu konsept 
doğrultusunda şekillendirmekte, hızlı geli-
şen teknolojiyi yakından takip etmenin öte-
sinde, ileri teknoloji tasarlayıp üretiyor. Bu 
anlamda Türkiye’de de son yıllarda önem-
li bir motivasyon oluşmuş durumda. Kamu 
ve vakıf kuruluşları, özel sektör firmaları ve 
üniversitelerimizin eş güdüm ve iş birlikleri 
sayesinde güçlü bir sinerji meydana geldi.”

ROBOTİK VE OTONOM SİSTEMLER
Bakanlık olarak kendilerine düşen her tür-

lü sorumluluğu yerine getirdiklerini, TSK’nın 
ihtiyaçlarını karşılamak için sahip oldukla-
rı teknolojiyi geliştirmek, bunu daha verimli 
hâle getirmek için var güçleriyle çalıştıkla-
rını dile getiren Bakan Akar, şunları kaydet-
ti: “Gelecek yıllarda harekât ortamının ala-
cağı şekil, klasik yaklaşımlar ve geleneksel 
düşünme kalıplarıyla çözümlenemeyecek 
kadar zorlaşıyor. Harekâtın şekil ve icra-
sının gelecekte değişeceği düşünüldüğün-
de, yeni askerî ihtiyaçlar savunma sanayi-
mizin de yolunu çizmeli. Geleceğin teknolo-
jileri olan yapay zekâyla donatılmış robotik 
ve otonom sistemleri ordumuza kazandır-
mada geç kalmak istemiyoruz. Ordumuzu 
makine hızında savaş yapabilen kabiliyeti-
ne şimdiden hazırlamak istiyoruz. Zira ge-
lecekte güçlü ve başarıyı elde edecek ordu-
lar, bilim ve teknolojiyle barışık olan, hatta 

teknolojik gelişmelere öncülük eden ordu-
lar olacak. Bu kapsamda yapay zekâ, nes-
nelerin interneti, big data, siber-fiziksel ve 
robotik sistemler, otonom sistemleri yakın-
dan takip ediyoruz. Şu an da kullanılan ve 
daha da geliştirilmekte olan sürü drone’lar-
dan kuantum radarlara, cep denizaltılar-
dan lazer silahlara, yönlendirilmiş enerjiyi 
kullanan silahlardan mikro uydulara kadar 
pek çok ürün ve teknoloji var. Bu gibi ürün-
ler harekât alanında bizzat savaşan unsur-
lara dâhil olmaya başlamıştır ve artarak dâ-
hil olmaya devam edecek.”

“HİÇBİR ÜLKEDEN GERİ 
KALMAYACAĞIZ”

Bakan Akar, geleceğin savunma teknoloji-
lerinde kara-deniz-hava dışında uzay ve siber 
uzayın da önemli bir harekât alanı hâline geldi-
ğini belirterek şöyle devam etti: “Özellikle siber 

sistemler alanında üstünlüğü ele geçirmek, 
diğer harekât alanlarında başarılı olmanın ön 
koşulu hâline geldi. Harpte ihtiyaç duyulan ve 
gelecekte duyulacak olan bu gibi teknolojile-
rin geliştirilmesinde akademisyen, sanayici ve 
Türk Silahlı Kuvvetlerinin koordineli olarak 
birlikte çalışması, sistemlerin hızlı bir şekilde 
geliştirilmesinde büyük fayda sağlayacak. Bu 
doğrultuda çalışmalarımıza hız kesmeden de-
vam edecek, tüm imkânlarımızı seferber ede-
rek yılmadan, yorulmadan çalışacağız. Hiç-
bir ülkeden geri kalmayacağız. Ülkemizi bu 
hedeflere ulaştıracak insan kaynağımıza, po-
tansiyelimize ve bunu güce dönüştürecek sa-
vunma sanayi firmalarımıza güveniyoruz. İyi 
şeyler, inanıldığında; daha iyi şeyler, sabredil-
diğinde; en iyi şeyler, hiç vazgeçilmediğinde 
gelir. İnancımız, sabrımız, azim ve kararlılığı-
mızla çok daha büyük başarılar elde edeceği-
mizden kimsenin şüphesi olmasın.”
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“KABİLİYETLERİMİZLE DÜNYAYA 
AÇILMAYA DEVAM EDİYORUZ”

C umhurbaşkanlığı Savunma Sana-
yii Başkanı Prof. Dr. İsmail Demir, 
zamanında parasıyla dahi alına-
mayan vurucu İHA sistemlerinde, 

bugün ihracat seviyesine ulaşıldığını söyle-
di. İsmail Demir, “Güvenlik güçlerimizin ihti-
yaçları doğrultusunda, milli imkanlarla ge-
liştirilen ve Türk Silahlı Kuvvetleri’nce saha-
da etkin şekilde kullanılan milli gururumuz 
Kargu, ilk ihracat başarısına ulaştı. Türk sa-
vunma sanayimizin ürettiği ve sahada ken-
dini başarıyla kanıtlayan askeri ürünleri-
mizi, ihraç etmeye devam edeceğiz. Türk 
savunma sanayii olarak, kabiliyetlerimiz-
le dünyaya açılmaya devam ediyoruz” dedi. 

Savunma sanayii sektörünün, ülkemizin 
Uzay Programında, Türkiye Uzay Ajansı ko-
ordinasyonunda yürütülecek çalışmalara en 
yüksek katkıyı sunacağını belirten İsmail De-
mir, Türkiye’nin uzaya bağımsız erişiminin 
sağlanması amacıyla ROKETSAN Uzay Sis-
temleri ve İleri Teknolojiler Merkezini açtık-
larını, ROKETSAN’ın geliştirdiği Mikro Uydu 
Fırlatma Sistemi ile fırlatılan Sonda Roke-
ti uzay sınırını aştığını ve bu alanda bir ilki 
gerçekleştirdiğini kaydetti. Savunma Sana-
yii Başkanlığı bünyesinde kurulan DELTA-V 
şirketiyle ilk hedeflerinin uzay sınırını hib-
rit yakıtlı roket motoruyla geçmek olduğu-
nu ifade eden İsmail Demir, “Bu çalışmalar 
uzaya gidecek roketler ve onu fırlatacak sis-
temleri yerli imkanlarla geliştirmeyi amaç-
ladığımız projeler” şeklinde konuştu.

Türkiye’nin uzay alanındaki ilk ihracatı-
nın da TUSAŞ’ın iştiraki GSATCOM şirketi 
tarafından Arjantin’e haberleşme uydusu 
teknolojileri ihracı olduğunu hatırlatan İs-
mail Demir, uydu çalışmalarında ülkedeki 
çoklu yapıyı bir araya getirecek, gözlem ve 
haberleşme uydularının Türkiye’deki adre-
si olacak bir uydu şirketi kurulması yönün-
de çalışmalarının da devam ettiğini söyledi. 

GÖKTÜRK-1 Uydu Sistemi’nin görev ömrü 
tamamlandıktan sonra Türk Silahlı Kuvvet-
leri’nin yüksek çözünürlüklü elektro-optik 
uydu görüntüsü ihtiyacının karşılanması-
nın amaçlandığını belirten İsmail Demir, 
“GÖKTÜRK Yenileme Keşif Gözetleme Uy-
dusu, 2016 yılında yörüngesine yerleştirilen 
GÖKTÜRK-1 Uydusunun yerine geçecek ve 
ülkemizin yüksek çözünürlüklü görüntü ih-
tiyaçlarını karşılayacak. Proje kapsamında 
bir adet uydu, bir adet sabit yer istasyonu 

ve bir adet taşınabilir yer istasyonu ile ilgi-
li sistem/alt sistemler tedarik edilecek. Pro-
je kapsamında birçok ekipman ve yazılımın 
yerli olarak geliştirilerek kullanılması he-
defleniyor. Proje kapsamında ayrıca; ülke-
mizin uzay teknolojisinin sunduğu imkân-
lardan daha fazla faydalanması, bu alandaki 
mevcut imkân, kabiliyet, insan kaynağı, alt-
yapı, yeteneklerin kullanılması ve elde edi-
len kazanımların sürekliliğinin sağlanma-
sı planlanıyor” diye konuştu.

Cumhurbaşkanlığı Savunma Sanayii Başkanı Prof. Dr. İsmail Demir, “Türk savunma sanayii 
olarak, kabiliyetlerimizle dünyaya açılmaya devam ediyoruz. Zamanında parasıyla dahi 

alınamayan vurucu İHA sistemlerinde, bugün ihracat seviyesine ulaşıldı” dedi. 

CUMHURBAŞKANLIĞI SAVUNMA SANAYİİ BAŞKANI PROF. DR. İSMAİL DEMİR:

ÖZEL DOSYA | SAVUNMA SANAYİİ  





www.ekovitrin.com   •   Ağustos 202138

ASELSAN, SAVUNMA DEVLERI 
ARASINDA YÜKSELIYOR

A merika Birleşik Devletleri mer-
kezli haftalık Defense News Der-
gisi tarafından belirlenen dünya-
nın en büyük 100 savunma sanayi 

firmasının yer aldığı Top 100 listesi yayın-
landı. Sıralamada 2 Türk firması yer aldı. 
ASELSAN, geçen yıl 74’üncü sırada yer al-
dığı listede 67’nci sıraya yükseldi. Liste için 
belirlenen rakamlara göre ASELSAN’ın 2013 
yılı savunma cirosu, yüzde 16,1’lik artışla bir 
milyar dolar olarak gerçekleşti. ASELSAN, 
cirosunun yüzde 97,1’ini savunma sanayi-
si faaliyetlerinden elde etti. İlk 100 arasın-
da Türkiye’den TAI ve ASELSAN’ın bulun-
duğu listede, dünyanın en önemli savunma 
sanayi kuruluşları yer alıyor.

ASELSAN İLK 50’DE 
YER ALMAYI HEDEFLİYOR

Türk ordusunun elektronik cihaz ve sis-
tem alanında en önemli kaynak olan ASEL-
SAN, yakın gelecekte dünya çapındaki ilk 
50 savunma sanayi firmasından biri olma-
yı hedefliyor.

Türk Silahlı Kuvvetlerini Güçlendirme Vak-
fının bir kuruluşu olan ASELSAN, Askeri Ha-
berleşme Sistemleri, Radar ve Elektronik 
Harp Sistemleri, Elektro-Optik Sistemleri, 
Seyrüsefer ve Aviyonik Sistemleri, Savun-
ma ve Silah Sistemleri, Komuta-Kontrol-Ha-
berleşme-Bilgisayar-İstihbarat-Keşif ve Gö-
zetleme (C4ISR) Sistemleri, Deniz Savaş Sis-
temleri, Profesyonel Haberleşme Sistemleri, 
Akıllı Ulaşım Sistemleri tasarımı, geliştiril-
mesi, imalatı, sistem entegrasyonu, moder-
nizasyonu ve satış sonrası hizmetleri alan-
larında teknoloji merkezi olarak çalışıyor.

ABD’Lİ FİRMALAR AĞIRLIKTA
Bu yılki listede birinciliği yine Amerikan 

Lockheed Martin firması alırken, onu ABD’li 
Boeing izledi. Üçüncü sırada ise İngiliz BAE 
Systems yer aldı.

ASELSAN, Defense News 
Dergisi tarafından hazırlanan 
ve geçen yıl 74’üncü sırada 
yer aldığı listede 67’nci 
sıraya yükseldi.

Dünyanın en büyük 
10 savunma şirketi:
1. Lockheed Martin
2. Boeing
3. BAE Systems
4. Raytheon
5. Northrop Grumman
6. General Dynamics
7.  Airbus Group
8. United Technologies
9. Thales
10. Finmeccanica
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BAYKAR SAVUNMA’DAN 
MUHARİP İNSANSIZ UÇAK SİSTEMİ

B aykar Teknoloji Lideri Selçuk Bay-
raktar, Muharip İnsansız Uçak Sis-
temi prototipinin ilk uçuşunu 2023 
yılında gerçekleştirmeyi hedefledik-

lerini söyledi. Selçuk Bayraktar, “MİUS proje-
mizi de aynen Bayraktar TB3’de olduğu gibi tü-
müyle öz kaynaklarımızla yürütüyoruz. MİUS 
ses hızına yakın bir seyir süratiyle görev ya-
pacak. Hedefimiz, 2023’te MİUS prototipimizin 
ilk uçuşunu gerçekleştirmek. Genç mühen-
dis ve teknisyen kardeşlerimle geliştirdiğimiz 
MİUS prototipinin ilk uçuşunu Cumhuriyeti-
mizin 100’üncü yılında gerçekleştirmek. Ge-
leceğin yarışlarına bugünden hazırlanarak 
teknolojide lider olmak” ifadelerini kullandı.

Selçuk Bayraktar, sözlerine şöyle devam 
etti: “İnsansız Savaş Uçağı (MİUS) projemi-
zin 12 yılı aşkın süredir hayalini kuruyorduk. 
AKINCI’nın seri üretime geçip olgunlaşma-
sıyla birlikte son dönemde çalışmalarımız 
hız kazandı. Geliştirdiğimiz bu projenin de-
vam eden kavramsal tasarımlarını paylaş-
mış oluyoruz. Halihazırda dünyada bu alan-
da geliştirme çalışmaları yürütüyor. İnsan-
sız savaş uçaklarının, aynen SİHA’larımızda 
olduğu gibi hava muharebe konseptini de-
ğiştireceği, gelecekte 5. nesil savaş uçakla-
rının yerine geçeceği öngörülüyor.” 

“MÜHİMMATLARINI GÖVDE 
İÇİNDE TAŞIYABİLECEK”

Uçağın 1.5 tona yakın mühimmat taşıya-
cağını ifade eden Selçuk Bayraktar, “MİUS 
projemizi de aynen Bayraktar TB3’de olduğu 
gibi tümüyle öz kaynaklarımızla yürütüyoruz. 
MİUS ses hızına yakın bir seyir süratiyle gö-
rev yapacak. Sonraki prototipleri ise ses hı-
zının üstüne çıkarak süpersonik kabiliyette 
olacak. 1.5 tona yakın mühimmat ve faydalı 
yük kapasitesine sahip olacak. Hava-Hava, 
Hava-Yer akıllı füzeleri ve seyir füzeleri taşı-
yabilecek. Radara az görünür tasarıma sa-
hip olması için mühimmatlarını gövde için-
de taşıyabilecek. Radar görünmezliğinin ön 

planda olmadığı görevlerde mühimmatlarını 
kanat altında da olabilecek. Dünyada bu alan-
da geliştirilmiş diğer prototiplerden farklı ve 
büyük bir kuvvet çarpanı oluşturacak önem-
li bir yönü ise TCG Anadolu sınıfındaki kısa 
pistli gemilerden iniş ve kalkış yapabilecek 
olması. Katapult yardımı olmadan TCG Ana-
dolu’dan kalkmasını hedefliyoruz. Yakalama 
kabloları ve kanca yardımı ile gemiye inebi-
lecek” ifadelerini kullandı.

Selçuk Bayraktar, “Hava aracımızın ta-
sarımında dünyadaki diğer insansız savaş 
uçaklarından ayıran unsur ise dikey kuy-
rukları ve önde bulunan kanard dediğimiz 
yatay kontrol yüzeyleri. Bu kontrol yüzey-
leri sayesinde agresif manevra kabiliyeti-
ne sahip olacak. Böylelikle önleme, kaçınma 
ve yakın muharebe manevralarını geliştir-
diğimiz yapay zeka bilgisayarları sayesin-
de otonom olarak yapabilecek. Farklı kabi-
liyete sahip MİUS’lar yapay zekayla dona-
tılmış akıllı filo otonomisi sayesinde dost 

savaş uçaklarıyla birlikte görev yapabile-
cek. Aynı akıllı filo otonomisi kabiliyeti sa-
yesinde MİUS daha yüksek kapasiteye sa-
hip son nesil insanlı savaş uçaklarına kar-
şı muharebe de icra edecek. Hem insansız 
muharebenin getirdiği tüm üstünlükleri hem 
de akıllı filo otonomisi ve maliyet etkinliği ile 
hava muharebelerinde yeni bir çığır açaca-
ğını düşünüyorum” diye konuştu.

“HEDEFİMİZ, 2023’TE MİUS 
PROTOTİPİMİZİN İLK UÇUŞUNU 
GERÇEKLEŞTİRMEK”

“Hedefimiz, 2023’te MİUS prototipimizin 
ilk uçuşunu gerçekleştirmek” diyen Selçuk 
Bayraktar, “Hedefimiz, 2023’te MİUS prototi-
pimizin ilk uçuşunu gerçekleştirmek. Daha 
önce de ifade ettiğim ve SİHA’larımızın dün-
yada yakaladığı başarının anahtarı olan bir 
hususu tekrar vurgulamak isterim. Geleceğin 
yarışlarına bugünden hazırlanıp, dünyanın 
gittiği yerde lider olmaya çalışmalıyız” dedi.

Baykar Savunma, Muharip İnsansız Uçak Sistemi projesinin kavramsal tasarım görsellerini ilk 
kez paylaştı. Baykar Teknoloji Lideri Selçuk Bayraktar, “MİUS projemizi de aynen Bayraktar 

TB3’de olduğu gibi tümüyle öz kaynaklarımızla yürütüyoruz” dedi.

SELÇUK BAYRAKTAR: “Hedefimiz, 2023’te MİUS 
prototipimizin ilk uçuşunu gerçekleştirmek. 
Geleceğin yarışlarına bugünden hazırlanarak 
teknolojide lider olmak.”



TÜRKİYE, SAVUNMA 
HARCAMALARINDA 16. SIRADA

U luslararası Stockholm Barış Araş-
tırmaları Enstitüsü (SIPRI) tara-
fından hazırlanan bir araştırma, 
dünyada Covid-19 salgınına rağ-

men savunma harcamalarının yaklaşık 2 
trilyon dolara ulaştığını ortaya koydu. Araş-
tırmaya göre ülkeler geçen yıl 1 milyar 981 
milyon dolar değerinde savunma harcama-
sı yaptı. Türkiye 17,7 milyar dolar ile en çok 
savunma harcaması yapan 40 ülke içinde 16. 
sırada yer aldı. Bir önceki yıla oranla Türki-
ye’nin savunma harcamaları yüzde 5 düş-
tü. Türkiye’nin silaha harcadığı para gay-
ri safi yurt içi milli hasılanın yüzde 2,8’ini 
teşkil ediyor.

SİLAH SATIŞLARI YÜZDE 2,6 ARTTI
Dünya ekonomisinin yaklaşık yüzde 4,4 

küçüldüğü bir dönemde, geçen yıl savunma 
harcamaları, bir önceki yıla oranla yüzde 
2,6 oranında arttı. NATO ülkesi 12 ülke gayri 
safi milli hasılalarının en az yüzde 2’sini (İt-
tifak tarafından belirlenen hedef) savunma 
harcamalarına ayırdı. Bir önceki yıl sadece 
9 NATO ülkesi, bu hedefi tutturabilmişti. Şili 
ve Güney Kore, salgın yüzünden savunma 
harcamalarının bir bölümün sağlık harca-
malarına yönlendirirken, Macaristan’ın tam 
tersi harcamalarını artırdığı görüldü. Bre-
zilya ve Rusya’nın ise savunma harcamala-
rını az da olsa düşürdüğü gözlendi.

SİLAH HARCAMALARINDA ABD 
AÇIK FARKLA LİDER

Dünyada silahlanmaya geçen yıl en fazla para 
harcayan 5 ülke olarak öne çıkan ABD, Çin, Hin-
distan, Rusya ve İngiltere’nin ödediği faturanın 

toplamı dünyadaki savunma harcamalarının yüz-
de 62’sini oluşturuyor. ABD’nin geçen yıl savunma 
harcamaları bir önceki yıla oranla yüzde 4,4 arta-
rak, 778 milyar dolara çıkarken, Çin’in harcamala-
rı ise yüzde 1,9 artışla 252 milyar dolara yükseldi.

Türkiye 17,7 milyar dolar ile en çok savunma harcaması yapan 40 ülke içinde 16. sırada 
yer aldı. Bir önceki yıla oranla Türkiye’nin savunma harcamaları yüzde 5 düştü. Türkiye’nin 
silaha harcadığı para gayri safi yurtiçi milli hasılanın yüzde 2,8’ini teşkil ediyor.
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SAVUNMA SANAYİİ İHRACATI 
İLK 5 AYDA 1.1 MİLYAR DOLAR

S avunma ve havacılık sanayii ihra-
catı 2021 yılının ilk 5 ayında ar-
tış gösterdi. Özellikle Afrika’ya sa-
tışlarda artış kaydedildi. İhracat-

ta başı çeken ülke ise ABD oldu. 
Ticaret Bakanlığı ve Türkiye İhracatçılar 

Meclisi verilerine göre, Ocak-Mayıs döne-
minde gerçekleştirilen ihracat, yıllık bazda 
yüzde 38,3 artarak 85,2 milyar dolara ulaş-
tı. Türkiye’nin savunma ve havacılık sana-
yi ürünü ihracatı da ise 1 milyar 120,1 mil-
yon dolar seviyesinde gerçekleşti. Sektör 
ihracatının bölgelere göre dağılımında ilk 

sırada 485 milyon 688 bin dolarla Kuzey 
Amerika yer aldı.

Ocak-Mayıs döneminde sektörün bölgele-
re göre yaptığı ihracatta yıllık bazda en faz-
la artış Afrika’da oldu. Afrika ülkelerine dış 
satım, söz konusu dönemde 11 kat artarak 
61 milyon 207 bin dolara çıktı. Oransal ar-
tışta Afrika’yı Bağımsız Devletler Topluluğu 
ile Kuzey Amerika ve diğer Avrupa ülkele-
ri izledi. Öte yandan sektörün Uzakdoğu’ya 
ihracatı yaklaşık yüzde 71, serbest bölgele-
re ihracatı yüzde 50 ve AB’ye ihracatı yüz-
de 21 azaldı. Savunma ve havacılık sanayisi 

ihracatının yılın ilk 5 ayında ülkelere göre 
dağılımına bakıldığında ABD, ilk sıradaki ye-
rini korudu. ABD’ye bu dönemde 476,2 mil-
yon dolarlık ürün satan sektör şirketleri, bu 
ülkeye dış satımını yıllık bazda yüzde 66 ar-
tırdı. Sıralamada ABD’yi Azerbaycan izledi.

Türkiye’nin Azerbaycan’a gerçekleştirdi-
ği savunma ve havacılık sanayi ihracatı ge-
çen yılın Ocak-Mayıs dönemine kıyasla yak-
laşık yüzde bin 390 artarak 135 milyon 889 
bin dolara ulaştı. Sektör ihracatında bu ül-
keleri Birleşik Arap Emirlikleri, Almanya ve 
Bangladeş izledi.

Türkiye, 2021 yılının ilk 5 ayında yaklaşık 1 milyar 120 milyon dolarlık 
savunma ve havacılık sanayii ürünü ihracatı gerçekleştirdi. Afrika’ya 

satışlarda yıllık bazda kaydedilen 11 katlık artış ise dikkat çekti.
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Türk savunma sanayiinin önemli firmalarından Samsun Yurt Savunma (SYS), gerçekleştirdiği 
yerli ve milli üretimle sektörün gururu olmaya devam ediyor. Canik markasıyla silah, silah 
aksesuarları, silah sistem tasarımı ve üretimi konusunda söz sahibi olan firma, ‘yerli ve milli 
uçaksavar’ olarak anılan 12.7 mm M2 Ağır Makineli Tüfek’i de IDEF’21 fuarında görücüye 
çıkarmaya hazırlanıyor. SYS Genel Müdürü C. Utku Aral, “Milli uçaksavarımızı ilk kez bu 

fuarda sergileyeceğimiz için gururluyuz. CANiK Smart ve CANiK APP, IDEF’21’de tanıtılacak 
en yeni, inovatif ve sıra dışı eğitim ürünlerimizin başında geliyor” dedi.

S avunma sanayinin en önemli bu-
luşma platformu olan 15’inci Ulus-
lararası Savunma Sanayii Fuarı 
(IDEF’21), 17-20 Ağustos 2021 tarih-

leri arasında İstanbul Büyükçekmece’deki 
Tüyap Fuar ve Kongre Merkezi’nde gerçek-
leştirilecek. Dünyanın önde gelen hafif silah 
üreticilerinden olan Samsun Yurt Savun-
ma (SYS) ile iştirakleri UNIDEF ve UNIRO-
BOTICS de IDEF’21’e katılarak yeni ürünle-
rini sergileyecekler. 

Türkiye’nin en büyük savunma sanayi şir-
ketlerinden olan SYS, CANiK markalı taban-
calarını, yeni kurduğu mağaza zinciri CA-
NiK Store’u, eğitim faaliyetlerini yürüttüğü 
CANiK Academy’i ve yeni geliştirdiği CANiK 
Smart ve CANiK APP uygulamalarını IDEF’21 
ziyaretçilerine tanıtacak. SYS’nin fuardaki 
sürprizi ise yeni geliştirdiği “yerli ve milli 
uçaksavar” olarak anılan 12.7 mm M2 Ağır 
Makineli Tüfek’i IDEF ziyaretçilerine tanıt-
mak olacak. SYS’nin toplam 400 metrekare 
alana kurulan standında, iştirakleri UNIDEF 
ve UNIROBOTICS’in ürünleri de görücüye çı-
kacak. Fuarla ilgili açıklamalarda bulunan 
Samsun Yurt Savunma (SYS) Genel Müdürü 
C. Utku Aral, “IDEF’21’e, diğer IDEF fuarına 
olduğu gibi yüzde 80 oranında yeni ürün-
lerimizle iştirak edeceğiz. CANiK Smart ve 
CANiK APP, bu fuarda tanıtılacak, eğitim-
lerin niteliğini artıracak yeni, teknolojik ve 

inovatif ürünlerimizin başında geliyor. Milli 
uçaksavarımızı da ilk kez bu fuarda sergi-
leyeceğimiz için gururluyuz” dedi.
“AĞUSTOS’TA SERİ ÜRETİME 
GEÇECEĞİZ”

Yerli ve milli uçaksavar; Türk Silahlı Kuv-
vetleri’nde araç konvoyları, tabur ağırlık böl-
gesi, tabur komuta yeri, piyade birliklerinin 
temel atış destek unsuru, su üstü platform-
larının asimetrik taarruza karşı önlem, am-
fibi harekatta görev alan unsurların ileri 
atış destek ve sabit-döner kanatlı hava plat-
formlarına kapı makineli tüfeği ya da kanat 
altı silah podu içine yerleştirilerek her tür-
lü atış destek görevi içerisinde kullanılıyor. 
IDEF’21’de ilk kez görücüye çıkacak M2 12.7 
mm (.50 kalibre) ağır makineli tüfek üretimi 
için 2012 yılından bu yana devam eden Ar-
Ge çalışmaları, testleri ve yatırımlarını ta-
mamladıklarını belirten Aral, “Bu yılın Ağus-
tos ayında seri üretime geçmeyi planlıyoruz. 
Dünyanın en dayanıklı ve en yüksek perfor-
manslı M2 QCB 12.7 mm ağır makineli tüfe-
ğini üretmeyi başardık. İlk etapta, yılda bin 
500 adet CANiK M2 QCB’yi seri olarak üret-
meyi, daha sonra ise bu kapasiteyi her yıl 
bin adet arttırmayı planlıyoruz” diye konuş-
tu. Yerli uçaksavar için şimdiden dünyanın 
birçok ülkesinden 1000’in üzerinde ön sipa-
riş almaya başladıklarını söyleyen Aral, ih-
racat potansiyeliyle ilgili şu bilgileri verdi: 

YERLİ VE MİLLİ 
UÇAKSAVAR ÜRETTİ

SAVUNMA SANAYİİNE SYS DAMGASI
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Türk savunma sanayiinin önemli firmalarından Samsun 
Yurt Savunma (SYS), yerli ve milli uçaksavar üretmeyi 
başardı. SYS Genel Müdürü C. UTKU ARAL, “Savunma 
sanayiine yerli ve milli uçaksavar ürettiğimiz için 
gururluyuz” dedi.
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“Özellikle Afrika ve Güney Doğu Asya ülke-
lerinde, bu silahın çok büyük bir pazarı bu-
lunuyor. Bununla birlikte, dünyada bu sila-
hı üretebilen sadece 4 firma var. 5’incisi bir 
Türk firması olacağı için gururluyuz. Ulus-
lararası üreticilerin, bu silahın farklı ülke-
lere satışı için ihracat lisansı almaları, en 
az 90 gün sürüyor. Biz sipariş aldıktan 45 
gün sonra teslimat yapabileceğiz. Dünya-
daki pek çok ülke, M2 12.7 mm ağır maki-
neli tüfeklerin kabul testleri için, ABD tara-
fından tanımlanan T.O.P. standardını uygu-
luyor. CANiK’in üreteceği M2 QCB 12.7 mm 
ağır makineli tüfekler, T.O.P. standardını ko-
laylıkla karşıladığı için, ihracat potansiyeli 
çok yüksek olacak.”

GÜN BOYU YOUTUBE 
YAYINI YAPACAK

SYS, IDEF’21 Fuarı’nda önemli makamlar-
la da görüşmeler gerçekleştirecek. Firma, 
pandemi nedeniyle IDEF’21’i ziyaret edeme-
yen global müşterileri ile fuar boyunca bağ-
lantısını kesmeyecek. Fuar standından gün 
boyu Youtube’dan canlı yayın yapmak için ha-
zırlıklarını tamamladıklarını söyleyen Utku 
Aral, sözlerini şöyle sürdürdü: 

“Öncelikle iki yılda bir düzenlenen bu et-
kinlikte şirketimizin ve markalarımızın kay-
dettikleri ilerlemeyi ortaya koymayı amaç-
lıyoruz. Bitirilmiş projeleri, milli uçaksavar 
projesi gibi stratejik öneme haiz projeleri gö-
rücüye çıkarmak, inovatif girişimlerimizi son 
kullanıcı ile tanıştırmak ve onların yorumla-
rını almak hedeflerimiz arasında yer alıyor. 
Pandemi koşullarında fuarı ziyaret edemeyen 
kişilerin standımızda azami zaman geçirme-
sini sağlamak için gün boyu Youtube yayını-
mız sürecek. Bu yayınla, potansiyel müşte-
rilerimizin yeniliklerimizden maksimum bil-
gi sahibi olmasını sağlamayı amaçlıyoruz.”

1 DAKİKADA 
1 TABANCA ÜRETİYOR

Samsun Yurt Savunma Sanayi ve Ticaret 
A.Ş (SYS), devlet öncülüğünde başlatılan Doğu 
Karadeniz Silah Projesi’nin Samsun ayağının 
temsilcisi olarak 1998 yılında kuruldu. Aradan 
geçen 23 yılda SYS; CANiK markasıyla silah, 
silah aksesuarları, silah sistem tasarımı ve 
üretimi konusunda Türk savunma sanayii-
nin önemli kuruluşlarından biri haline gel-
di. Merkezi İstanbul’da bulunan SYS, Samsun 
Organize Sanayi Bölgesi’ndeki toplam 40 bin 
metrekare kapalı alan üzerine kurulu üç te-
sisinde 750 çalışanı ile üretimini sürdürüyor. 
Kayseri ve Elazığ’da birçok sanayi yatırımına 
imza atan Aral ailesi tarafından yönetilen SYS, 
hafif silah pazarında CANiK markasıyla adını 

dünyaya duyurdu. Yıllık 400 bin adet taban-
ca üreten SYS; 1 dakikada 1 tabanca üretiyor. 
Üretiminin yüzde 95’ini 68 ülkeye ihraç eden 
firmanın yıllık ihracatı 120 milyon doları bulu-
yor. 2010 yılından beri ABD’deki faaliyetlerini, 
Century Arms ile ortak olarak kurduğu CANI-
KUSA firması üzerinden yürüten SYS; 2020 

yılında dünyadan Amerika’ya en çok tabanca 
ihraç eden dördüncü firma oldu. Özgün Yer-
li Tabanca’dan milli uçaksavar üretimine ka-
dar birçok yerli ve milli savunma sanayi pro-
jesinin partneri olan SYS, dünya çapında bir 
savunma sanayi şirketi olmak için çalışma-
larını sürdürüyor.
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Katmerciler, zırhlı muharebe aracı HIZIR ve türevlerinden oluşan kapsamlı 
paket için Kenya Savunma Bakanlığı’yla sözleşme imzaladı. Şirketin tek 

kalemdeki en yüksek ihracatı olacak anlaşma kapsamındaki araçların teslimatı 
2022 yılında başlayacak ve 2023 yılında tamamlanacak.      

KATMERCİLER, KENYA’YA 
‘HIZIR’ İHRACATI YAPACAK 

T ürk savunma sanayiinin dinamik 
ve yenilikçi gücü Katmerciler, zırh-
lı savunma aracı ihracatı konu-
sunda büyük çaplı yeni bir anlaş-

maya daha imza attı. Kenya’nın askeri ihti-
yaçları doğrultusunda gerçekleştirdiği zırhlı 
araç alım ihalesinde en uygun teklifin sa-
hibi olan Katmerciler, Kenya Savunma Ba-
kanlığı ile sözleşme imzaladı.

118 araçlık HIZIR ve türevleri ile yedek par-
ça ve bakımlarından oluşan paket anlaşma-
nın toplam tutarı 91 milyon 415 bin 182 dolar. 
Araçların teslimatına 2022 yılında başlana-
cak ve 2023 yılında tamamlanacak. Anlaş-
ma, Katmerciler’in tek kalemdeki en yük-
sek ihracat anlaşması olma özelliği taşıyor.

Ülkemizde segmentinin en güçlüsü olan 
4x4 Taktik Tekerlekli Zırhlı Muharebe Ara-
cı HIZIR, ülkemizin yurt içi ve yurt dışı ope-
rasyonlarında etkin olarak kullanılıyor. Ma-
yına ve el yapımı patlayıcılara karşı yüksek 
koruma sağlayan, balistik açıdan güçlendi-
rilmiş, kentsel ve kırsal alanlarda, farklı ik-
lim ve arazi koşullarında operasyon yete-
neğine sahip, NATO standartlarında geliş-
tirilmiş son derece güçlü bir araç. HIZIR’ın 
üstün nitelikleri ve operasyonlardaki başa-
rılı performansı, yabancı ülkelerin dikkatini 
çekmiş ve ihracatta önünü açmış durumda.

Katmerciler, bu yılın başlarında bir başka 
Afrika ülkesine yapılan, HIZIR’ın ağırlık ta-
şıdığı yaklaşık 40 milyon euro’luk savunma 
araçları paketinin ihracat duyurusunu yap-
mıştı. Arka arkaya gelen bu ihracat hamle-
leri, uluslararası arenada Katmerciler mar-
kasının bilinirliğine ve HIZIR’ın tanınırlığı-
na önemli katkı sağlıyor.

“İHRACAT ATILIMIMIZ 
DEVAM EDECEK”  

Katmerciler İcra Kurulu Başkan Vekili Fur-
kan Katmerci, Kenya Savunma Bakanlığı’y-
la anlaşmanın imzalanması üzerine yaptı-
ğı açıklamada, savunma aracı ihracatına 

yönelik çabaların uzun soluklu olduğunu, 
Kenya başarısının da iki yıllık bir çabanın 
ürünü olduğunu belirtti. Kenya’daki sonu-
cun, sadece Katmerciler için değil Türkiye 
savunma sanayinin uluslararası itibarı açı-
sından da önemli olduğunu vurgulayan Kat-
merci, “Amacımız ülkemiz ihracatına katkı 
sağlarken, şirket olarak ihracat başarıları-
mızın da desteğiyle istikrarlı, sürdürülebi-
lir, sağlıklı ve karlı büyüme yolunda güven-
le ilerlemek” dedi. Katmerci, açıklamasında 
şu görüşlere yer verdi: “Arka arkaya gelen 
ihracat başarıları bizler için büyük moral 
kaynağı. Hem şirketimiz hem ülkemiz için 
gurur duyuyoruz. 2020 yılında 273 milyon 
liralık ihracat gerçekleştirdik. Toplam ge-
lirlerimiz içinde ihracat gelirlerimizin payı 

yüzde 78’e ulaştı. Önümüzdeki yıllarda daha 
fazla ihracat daha fazla gelir hedefliyoruz. 
Savunma sanayii alanında yeni ihracatlar 
için çalışmaya devam ediyoruz. Önümüzde-
ki dönemde bu tür güzel haberleri daha sık-
lıkla duyurmak istiyoruz. Savunma sektörü, 
stratejik bakış, sabır ve uzun soluklu çaba 
gerektiren bir alan. Ürünlerimizi kendi Ar-
Ge Merkezimizde, kendi mühendislerimiz-
le, kendimiz geliştiriyoruz. Dijital dönüşüm, 
Ar-Ge projeleri ve yeni araçların tasarımı, 
organizasyon yapısının güçlendirilmesi gibi 
konulara daha fazla kaynak ve zaman ayı-
racağız. Sağlıklı, istikrarlı ve sürdürülebilir 
bir büyüme trendi oluşturmak ve bu büyü-
me trendini karlı hale dönüştürmek en ön-
celikli hedeflerimiz arasında.”

FURKAN KATMERCİ: “Ülkemiz ve sektörümüz adına gururluyuz. Amacımız savunma alanında elde ettiğimiz ihracat 
başarılarının itici gücüyle sağlıklı, istikrarlı ve sürdürülebilir büyümeyi kalıcı hale getirmek.”      
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İNŞAAT | HABER

Türkiye Müteahhitler Birliği (TMB), yılın ilk 6 aylık döneminde Türk müteahhitlerin yurtdışında 
6.5 milyar dolarlık proje üstlendiğine dikkat çekerek, “Böylece yurtdışı müteahhitlik 

hizmetlerinde 1972 yılından bugüne dek üstlenilen proje tutarı 428 milyar dolar seviyesine 
ulaştı” açıklamasını yaptı.

TÜRK MÜTEAHHİTLER 500 MİLYAR 
DOLAR HEDEFİNE İLERLİYOR

T ürkiye Müteahhitler Birliği (TMB), 
Temmuz 2021 İnşaat Sektörü Ana-
lizi Raporu’nu yayımladı. Raporda, 
Ticaret Bakanlığı verilerine göre, 

Türk müteahhitlik  firmalarının, 2021 yılı ha-
ziran ayı sonu itibarıyla 33 ülkede 6.5 milyar 
dolar tutarında 100 proje üstlendiği belirtil-
di. Böylece yurt dışı müteahhitlik hizmetle-
rinde 1972’den bugüne üstlenilen proje tuta-
rının 428 milyar dolara ulaştığı kaydedildi.

Bu yılın altı ayında en fazla proje üstleni-
len ilk beş ülkenin, Zambiya (1.3 milyar do-
lar), Slovenya (748 milyon dolar), Kazakistan 
(674 milyon  dolar), Azerbaycan (543 milyon 
dolar) ve Rusya Federasyonu (405 milyon 
dolar) olduğu belirtilen raporda, müteah-
hitlerin, yurt dışında yıllık 20 milyar dolar, 
orta vadede de 50 milyar doların üzerinde 
proje üstlenme hedefini koruduğu, bu kap-
samda finansman temini ve nakit akışının 

büyük önem taşıdığı vurgulandı.
Maliyet artışlarına dikkat çekilen raporda, 

özellikle demir-çelik ve çimentoda öngörü-
lemeyen yüksek artışların maliyet baskısını 
ağırlaştırdığının altı çizildi. Geçen yıl başla-
yan konut fiyat artışının devam ettiğini ak-
tarılan raporda, “Önümüzdeki sonbaharda 
faiz oranlarında düşüş gerçekleşse de bu 
kez konut talebi artışıyla fiyatlarda kayda 
değer düşüş beklentisi mevcut değil” denildi.
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“5 YIL İÇERİSİNDE 300 MİLYAR 
DOLARA ULAŞACAĞIZ”

T ürkiye’nin ekonomi ve ticaret dip-
lomasisinin saha neferleri olan 
Türk ihracatçısı, pandemi sebe-
biyle küresel ticarette yaşanan ta-

lep daralmasına ve dü-nya ekonomilerinde-
ki küçülmeye rağmen her ay ihracat rekor-
larını tazeliyor. 2021’in ilk yarısında, ikinci 
çeyreğinde tüm zamanların rekorlarını kı-
ran ihracat ailesi, temmuzu da rekorla ka-
pattı; son 12 aydaki ihracat rakamıyla ta-
rihî bir başarıya imza attı. 

12 AYDA 201 MİLYAR 
46 MİLYON DOLAR İHRACAT

‘Dış Ticaret Fazlası Veren Türkiye’ hede-
fi için çalışmalarını tüm hızıyla sürdüren 
61 İhracatçı Birliği, 27 sektör ile 100 bin ih-
racatçının tek çatı kuruluşu olan Türkiye 
İhracatçılar Meclisi (TİM), Ticaret Bakanı 
Mehmet Muş’un katılımıyla temmuz ayına 
ait dış ticaret verilerini, Ankara’da düzen-
lediği toplantıyla açıkladı. Genel Ticaret Sis-
temi’ne (GTS) göre temmuz ayında ihracat, 
bayram ve hafta sonu tatillerinin iş günü sa-
yısını düşürmesine rağmen bir önceki yı-
lın aynı ayı baz alındığında yüzde 10,2 ar-
tışla, 16 milyar 413 milyon dolara ulaşarak 
tüm zamanların temmuz ayı ihracat reko-
ru kırdı. İhracat ailesi, son 12 aylık rakam-
lara göre de ilk kez 200 milyar doları geç-
ti; 201 milyar 46 milyon dolarla tarih yazdı. 

 
“AĞAÇLANDIRMA SEFERBERLİĞİYLE 
GELECEĞE NEFES OLACAĞIZ”

Toplantıda sözlerine, yaşanan orman yan-
gınlarından ve sel felaketlerinden duyduğu 
üzüntüyü dile getirerek başlayan TİM Baş-
kanı İsmail Gülle “Afetlerden etkilenen tüm 
vatandaşlarımıza geçmiş olsun dileklerimi 
iletiyorum. Bu ülkenin değerlerini dünyay-
la buluşturan sahadaki neferleri olarak bu-
gün de sahadayız. Yeşil vatanımızı yeniden 

Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM), temmuz ayı ihracat rakamlarını açıkladı. Temmuzda 
Türkiye’nin ihracatı, bayram tatilinin iş günü sayısını düşürmesine rağmen geçtiğimiz yılın aynı 
ayına göre, yüzde 10,2 artışla 16 milyar 413 milyon dolara ulaştı. Bu rakam aynı zamanda 

Cumhuriyet tarihinin en yüksek temmuz ayı ihracatı oldu. 

TİM BAŞKANI İSMAİL GÜLLE:

TİM BAŞKANI İSMAIL GÜLLE: “Son 14 yıldır 100 milyar dolar seviyelerinde olan 
ihracatımızda ilk defa 12 ayda 200 milyar doları geçtik. Böylece sadece 2021 yılı hedefimiz 
olan 184 milyar doları değil, 2022 hedefi olan 198 milyar doları da aşmayı başardık.”
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ağaçlandırmak için başlatmış olduğumuz 
seferberlikle geleceğe nefes olacağız. İnşal-
lah, zarar gören tüm bölgelerimizi tekrar 
yeşillendirerek yarınlara güvenle taşıyaca-
ğız. İhracat rakamlarımız, ülkemizin yaşa-
dığı bu zor günlerde önemli bir motivasyon 
kaynağı oldu” dedi.

“BUGÜN TÜRK İHRACATINDA, 
ÖNEMLİ BİR DÖNÜM NOKTASI”

Ardından temmuz rakamlarını değerlen-
diren Gülle, “İhracat ailemiz, rekorlarla ka-
pattığı ilk 6 aydan sonra geçtiğimiz ay da ta-
rihi bir performans gösterdi. Son 14 yıldır, 
100 milyar dolar seviyelerinde olan ihraca-
tımız, tarihte ilk kez 12 ayda 200 milyar do-
ları aştı. Küresel ticarette ‘Güvenilir teda-
rikçi liman’ konumunda bulunan ülkemiz, 
pandemi sürecinin sonlanması ve tedarik 
zincirlerinde yaşanan dönüşümle beraber 
yükseliş ivmesini sürdürmeye devam ede-
cek. Mevcut yükseliş ivmemiz gösteriyor ki, 
en fazla 5 sene içerisinde 300 milyar dolar-
lık ih-racata hep beraber ulaşacağız. Bunu 
başaracak altyapı ve tecrübeye fazlasıyla sa-
hibiz.Bu anlamda bugün, Türk ihracatı için 
kritik bir eşiğin aşılmasıdır.Bugün, pandemi 
dönemi ve öncesinde başarıyla tamamladı-
ğımız projelerin meyvesini toplama günü-
dür. Gün, en zorlu dönemlerde dahi bu ülke 
için üreten, dünyada ayak basmadık tek bir 
ülke, tek bir bölge bırakmayan ihracatçı-
nın günüdür. Temmuz ayında ihracatımız, 
geçtiğimiz yılın aynı ayına göre; yüzde 10,2 
artışla 16 milyar 413 milyon dolar oldu. Yı-
lın ilk 7 ayında ihracatımız, yüzde 35 artış-
la 121 milyar 358 milyon dolara ulaştı” ifa-
delerini kullandı.

“2022 YILINI AŞTIK; GÖZÜMÜZÜ 
2023 HEDEFİNE DİKTİK”

Son 12 ayda 201 milyar 46 milyon dolar ih-
racat gerçekleştirerek, yıllık ihracat hede-
finin de oldukça üzerinde bir rakama eriş-
tiklerini kaydeden İsmail Gülle, “Bu rakamla 
beraber, sadece 2021 yılı hedefimiz olan 184 
milyar doları değil, 2022 hedefi 198 milyar 
doları da aşmayı başardık. Şimdi gözümüzü 
2023 hedefine diktik. Ayrıca tarihimizin en 
yüksek günlük ihracat rakamları da bu ay 
içerisinde gerçekleşti. Önce 14 Temmuz’da 
1,3 milyar dolarla günlük ihracat rekorumu-
zu kırdık. 16 Temmuz’da bu rekoru da kıra-
rak günlük ihracatta 1,5 milyar doları aştık. 
TİM olarak tüm çalışmalarımızın neticesi-
ni ihracat rakamlarında görmek bizleri ol-
dukça gururlandırıyor. İhracatımız artıyor, 
demek ki; doğru yolda ilerli-yoruz. İhracat-
çı sayımız artıyor, demek ki; her kesimde 
ihracat heyecanını uyandırıyoruz. İhracat 

birim değerimiz yükseliyor, demek ki; ihra-
catçılarımız artık markalaşmayla, inovas-
yonla, tasarımla ürünlerinin katma değeri-
ni yükseltiyor. Elde ettiğimiz tüm kazanım-
larımızı koruyarak yeni başarılar için daha 
da kenetleneceğiz. İnşallah, göreve geldiği-
mizden beri aşmayı başardığımız her ihra-
cat hedefi gibi, 2021 yıllık ihracat hedefini 
de hep beraber aşacağız. Bu başarıyı müm-
kün kılan 100 bin ihracatçımızın her birine, 
bizleri her zaman destekleyen Bakanımıza 
ve ihracatçılarımızı yol arkadaşı addeden 
Sayın Cum-hurbaşkanımıza şükranlarımızı 
sunuyoruz. Geçtiğimiz hafta açıklanan Mer-
kez Bankası Enflasyon Raporu’na göre; net 
ihracat dönemlik büyümeye 1,5 puanlık po-
zitif katkı verdi. Net ihracatın yıllık büyüme-
ye katkısı ise 1,1 puan oldu. İhracatımızdaki 
güçlü artış, hem 2. çeyrekte ülkemizi güç-
lü bir büyüme rakamına ulaştıracak hem 
de cari açığın daha da azalmasını sağlaya-
cak. Bu rakamların neticesinde, her zaman 
dile getirdiğimiz ‘İhracatla Yükselen Türki-
ye’ye bir adım daha yaklaştık” diye konuştu.

“7 AYDA İLK DEFA 
İHRACAT YAPAN FİRMA SAYISI 
10 BİNİ AŞTI”

TİM Başkanı Gülle, Anadolu’nun her kö-
şesindeki ihracata duyulan ilginin, tem-muz 
ayında ihracatçı firma sayısına da yansıdı-
ğını aktararak şöyle devam etti: “Elbette, bu 
başarıların daim olması için ihracat ailesini 

daha da büyütmemiz gerekiyor. Çünkü bize 
göre ihracat, sadece belirli bir kesimin, be-
lirli bir zümrenin uğraşı olmamalı; topyekûn 
kalkınma amacıyla, küçük-büyük demeden 
tüm firma-larımızın vizyonu olmalıdır. Bu 
vizyon doğrultusunda, TİM KOBİ ihracat 
seferber-liğimizi bu ay Diyarbakır’a taşı-
yarak Diyarbakırlı ihracatçılarımız ve ih-
racatçı adaylarımızla buluştuk. Tam 1.273 
firmamız, bu ay ilk kez ihracat yaparak ai-
lemize katıldı. Bu firmalarımız, 53,6 milyon 
dolarlık ihracat gerçekleştirdi. Yılbaşından 
bu yana ilk defa ihracat yapan firma sayısı 
ise 10 bin 598’e ulaştı.”

OTOMOTİV SEKTÖRÜ, 
İNGİLTERE’YE İHRACATINI 
YÜZDE 63 YÜKSELTTİ

Temmuz ayında 18 sektörün ihracatını 
artırdığına işaret eden Gülle, “Bu ay, 2 mil-
yar dolarlık ihracat gerçekleştiren Otomo-
tiv sektörümüz ilk sırada yer aldı. 1,9 milyar 
dolara ulaşan Kimyevi Maddeler ikinci, ve 
1,7 milyar dolara ulaşan Çelik, üçüncü oldu. 
1,7 milyar dolara ulaşan Hazırgiyim dördün-
cü ve 1 milyar dolarlık ihracata imza atan 
Elektrik Elektronik sektörümüz beşinci oldu. 
Sektörel anlamda en dikkat çekici artışlar, 
geçtiğimiz yıla göre ihracatını 709 milyon 
dolar artıran Çelik, 339 milyon dolar yük-
selten Kimyevi Maddeler, 176 milyon dolar 
artıran Demir ve Demir Dışı Metaller, 109 
milyon dolar artıran Mücevher ve
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105 milyon dolar artıran maden sektör-
lerimizde yaşandı. Ayrıca bu ay, otomotiv 
sektörümüz, İngiltere’ye ihracatını yüzde 
63 yükseltti. Tam 90 milyon dolarlık artış-
la, İngiltere’ye 233,3 milyon dolar ihracat 
gerçekleştirdi. Kimyevi Maddeler ve Ma-
mulleri sektörümüz, Yunanistan’a ihraca-
tını 4 katına çıkardı. 89 milyon dolar artış-
la, 113 milyon dolar ihracat gerçekleştirdi.
Benzer şekilde Çelik sektörümüz de, İtal-
ya’ya ihracatını 3’e katladı. 79 milyon dolar 
artışla, 109 milyon dolar ihracat yaptı. De-
taylara bakacak olursak; İstanbul’un Yuna-
nistan’a Kimyevi Maddeler sektörü ihraca-
tı 7 katına çıkarak 80 milyon dolara ulaştı. 
Gaziantep’in İran’a Hububat Sektörü ihra-
catı 5 katına çıkarak 52 milyon dolar oldu.
Bursa’nın Kanada’ya Çelik sektörü ihraca-
tı tam 28 kat artışla 40 milyon dolar olarak 
gerçekleşti. Temmuzda ihracatçılarımız, ül-
kemizin bayrağını 213 ülke ve bölgede dal-
galandırdı. 128 ülkeye ihracatımızı artırma 
başarısı gösterdik” dedi.

YUNANİSTAN VE PORTEKİZ’E 
AYLIK İHRACAT REKORU

En çok ihracat gerçekleştirilen ilk 3 ül-
kenin; 1,4 milyar dolarla Almanya, 1 milyar 
dolarla ABD ve 983 milyon dolarla Birleşik 
Krallık olduğunu aktaran Gülle, “Araların-
da Yunanistan ve Portekiz’in de bulunduğu 
7 ülkede, aylık ihracat rekoruna imza atıl-
dı. İhracatımızı tutar bazında en çok artır-
dığımız ülkeler ise; İtalya (171 milyon dolar-
lık artış), İspanya (155 milyon dolarlık artış) 
ve Birleşik Arap Emirlikleri (141 milyon do-
larlık artış) oldu” şeklinde konuştu.

AVRUPA’NIN İHRACATTAKİ 
PAYI, YÜZDE 57,1 

Avrupa Birliği’ne (AB-27) ihracatın yüzde 13 
artışla 7 milyar dolarlık bir hacme çıktığını 
belirten Gülle, şunları söyledi: “AB haricinde-
ki diğer Avrupa ülkelerini de topladığımızda, 
Avrupa kıtasının temmuz ayı ihracatımızdaki 
payı, yüzde 57,1... Diğer ülke gruplarında, ya-
kın ve Orta Doğu ülkelerine 2,6 milyar dolar, 
Afrika kıtasının tamamına 1,4 milyar dolar, 
Uzak Doğu’ya 1,3 milyar dolar ve Kuzey Ame-
rika’ya 1,2 milyar dolarlık ihracat gerçekleş-
tirdik. Temmuzda 52 şehrimiz ihracatını ar-
tırdı. En çok ihracat gerçekleştiren ilk 3 ili-
miz sırasıyla; 6,8 milyar dolarla İstanbul, 1,3 
milyar dolarla Kocaeli ve 940 milyon dolarla 
İzmir oldu. En dikkat çekici artışlar; İstanbul 
(786 milyon dolar), Kocaeli (408 milyon dolar), 
Hatay, (91 milyon dolar) İzmir (69 milyon dolar) 
ve  Çorum’da (62 milyon dolar) yaşandı. Türk 
lirası ile açılan beyannamelere göre, 173 ül-
keye toplam 4,6 milyar TL tutarında ihracat 

gerçekleştirildi. 6 bin 463 firma, ihracat işlem-
lerinde Türk Lirasını tercih etti. TİM, ikili ti-
carette yerli para birimlerinin kullanılmasını 
desteklemeye devam edecek. Yine temmuzda, 
miktar bazında ihracatımız, geçen yılın aynı 
ayına göre yüzde 9,7 artarak, 14,2 milyon ton 
şeklinde gerçekleşti. İlk 7 ayda ise, yüzde 17,4 
artışla 99 milyon tonu aşkın ihracat yapıldı. 

2020 yılı ikinci yarısından bu yana artış eğili-
minde olan Euro/Dolar paritesi, ih-racata bu 
ay da pozitif yansıdı. Temmuz ayında parite-
deki artışın pozitif etkisinin 208 milyon do-
lar; yılın ilk yedi ayında ise 3,9 milyar dolar 
olarak gerçekleşti.Euro/Dolar paritesindeki 
pozitif görünümün, önümüzdeki aylarda da 
sürmesi öngörülüyor.”

HABER | İHRACAT

İhracat ailesi, son 12 ayda ilk kez 200 milyar doları da geçerek 
201 milyar 46 milyon dolarla tarih yazdı. 16 Temmuz’da ise 1,5 

milyar dolarla günlük ihracat rekoru kırıldı.  
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ÇALIK ENERJİ | HABER

Çalık Enerji, gerçekleştirdiği üçüncü TL tahvil ihracı ile şirketin enerji yatırımları için finansman 
kaynağı yaratırken sermaye piyasalarındaki varlığını sürdürmeyi hedefliyor. 

T ürkiye’nin öncü yatırım hizmetle-
ri ve varlık yönetim grubu ÜNLÜ 
& Co, enerji müteahhitliği alanın-
da dünyanın sayılı şirketleri ara-

sında yer alan Çalık Enerji Sanayi ve Tica-
ret AŞ’nin (Çalık Enerji) 150 milyon TL tuta-
rındaki özel sektör tahvil ihracını başarıyla 
tamamladı.

ÜNLÜ & Co, sermaye piyasalarındaki varlı-
ğını sürdürmeyi hedefleyen Çalık Enerji’nin, 
geniş ve kaliteli yatırımcı katılımı ile 150 mil-
yon TL tutarında 2 yıl vadeli tahvil ihracı-
nın danışmanlığını üstlenmişti. Sözkonusu 
ihraç, Çalık Enerji’nin üçüncü ihracı oldu. 
Çalık Enerji, aynı tutardaki ilk iki ihracının 
itfasını 2017 ve 2019’da gerçekleştirmişti.

Türkiye’nin önde gelen şirketleri arasında 
yer alan Çalık Enerji, 2000’in üzerinde çalı-
şanı ile enerji ve altyapı tesislerinin anah-
tar teslim kurulumu, elektrik ve gaz dağıtı-
mı ve elektrik enerjisi üretimi alanlarında 
faaliyet gösteriyor. Çalık Enerji hali hazır-
da Türkiye, Türkmenistan, Irak, Gürcistan, 
Libya, Rusya, Dubai, Afganistan, Afrika, Ye-
men ve Kosova pazarlarında bulunuyor. Ay-
rıca Afrika, Orta Asya, Balkanlar ve Bağımsız 
Devletler Topluluğu ülkeleri de dâhil olmak 
üzere birçok hedef pazarda çalışmalarını 
sürdürüyor. 2015 yılında Mitsubishi Corpo-
ration’ın stratejik bir yatırım ile ortak oldu-
ğu Çalık Enerji’nin, uluslararası platform-
da kurduğu güçlü iş birliktelikleri ve enerji 
sektörlerindeki köklü bilgi ve deneyimi, şir-
kete faaliyet gösterdiği pazarlarda rekabet 
üstünlüğü sağlıyor.

“TAHVİL İHRACIMIZA 
YATIRIMCILARIN İLGİSİ BİZLERİ 
MEMNUN ETTİ”

Yatırımcıların tahvil ihracına gösterdiği 
ilgiden memnuniyet duyduklarını kaydeden 
Çalık Enerji Genel Müdürü Onur Yücekal, 
konuyla ilgili şunları söyledi: “Çalık Ener-
ji olarak, faaliyet göstermekte olduğumuz 

tüm coğrafyalarda, doğadan gelen enerjiyi 
insanların hizmetine sunarak, gerçekleş-
tirmekte olduğumuz başarılı projelerimiz 
ile dünyanın önde gelen enerji şirketleri 
arasında yer almaktayız. EPC, yenilenebilir 
enerji yatırımları ve dağıtım ve perakende 
faaliyet alanlarımızda çalışmalarımıza hız 
kesmeden devam ediyor. Faaliyet göster-
diğimiz coğrafyaları ve proje portföyümü-
zü genişletmek amacıyla çalışmalarımızı 
sürdürüyoruz. Tahvil ihracımıza yatırım-
cıların göstermiş olduğu ilgi bizleri mem-
nun etti. Yaşamakta olduğumuz pandemi 
süreci, sürdürülebilirliğin bizim için ne ka-
dar önemli bir kavram olduğunu bir defa 
daha gösterdi. Bu noktadan hareketle ih-
raçtan sağladığımız geliri yenilenebilir ener-
ji yatırımları portföyümüzü genişletmekte 

kullanacağız.” ÜNLÜ & Co Borç Sermaye Pi-
yasaları ve Danışmanlığı Bölümü Yönetici Di-
rektörü Ayşe Akkın ise, “2021 yılının önem-
li özel sektör tahvillerinden birine aracılık 
etmekten ve Çalık Enerji ile başarılı işbir-
liğimizi sürdürmekten mutluluk duyuyo-
ruz. Çalık Enerji’nin sağlam bilanço yapısı 
ve güçlü iş geliştirme kabiliyetinin yatırım-
cıyla buluşması sonucunda, yüksek tutarı 
ve geniş yatırımcı listesi ile önemli bir ih-
raç oldu. Tahvilin gördüğü yoğun ilgi, şir-
ketin borç sermaye piyasaları yatırımcıla-
rıyla ilk ihraçlarında kurmuş olduğu ilişki-
nin önemini gösteriyor. ÜNLÜ & Co olarak 
2021 yılında gerçekleştireceğimiz yeni ih-
raçlarla müşterilerimizi borç sermaye pi-
yasaları yatırımcıları ile buluşturmaya de-
vam edeceğiz” dedi.

ÇALIK ENERJİ’DEN 
ÜÇÜNCÜ TAHVİL İHRACI  

ONUR YÜCEKAL: “Tahvil ihracımıza yatırımcıların 
göstermiş olduğu ilgi bizleri memnun etti. İhraçtan 

sağladığımız geliri yenilenebilir enerji yatırımları 
portföyümüzü genişletmekte kullanacağız.”

AYŞE AKKIN: “ÜNLÜ & Co olarak 2021 yılında 
gerçekleştireceğimiz yeni ihraçlarla müşterilerimizi borç 
sermaye piyasaları yatırımcıları ile 
buluşturmaya devam edeceğiz.”
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HABER | KASTAMONU ENTEGRE

Ağaç bazlı panel sektöründe dünyanın en büyük üreticilerinden Kastamonu Entegre, 
tüm ürünlerine EPD belgesi almaya hak kazandı. Ürünlerinin tamamını çevresel ürün 

beyanı ile tescilleyerek sektörde önemli bir adım attıklarını belirten Kastamonu Entegre 
CEO’su Haluk Yıldız, “Ürün standartlarını çevresel etkileri ölçerek oluşturmak bizim 
yarım asırlık kalite anlayışımızın bir parçası. Bağımsız doğrulayıcılar, ürünlerimiz için 

onayladıkları bu belgelerle çevre performansımızı tescilledi” dedi.

A ğaç bazlı panel sektörünün ya-
rım asırlık global markası Kas-
tamonu Entegre, Türkiye’de sek-
törün en fazla EPD belgesine sa-

hip firması oldu. ISO standartlarına uygun 
biçimde hazırlanan ve uluslararası pazarda 

geçerliliği bulunan Yaşam Döngüsü Değer-
lendirmesi metoduna bağlı kalarak bağımsız 
doğrulayıcılar tarafından onaylanan  EPD 
belgesi almaya hak kazanan şirket, sektö-
ründe yeni bir başarıya imza attı.

Üretim süreçlerinin tamamını çevresel 

etkilerinin farkında olarak, uluslararası stan-
dartlar doğrultusunda yürüttüklerini belir-
ten Kastamonu Entegre CEO’su Haluk Yıldız, 
“Bu belgeler çevresel performans karşılaş-
tırması yapmanın yanı sıra, çevre yöneti-
mi ve ürün performansının iyileştirilmesine 

KASTAMONU ENTEGRE, SEKTÖRÜN EN 
FAZLA EPD BELGESİNE SAHİP FİRMASI 
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büyük katkı sunuyor. Sürdürülebilirlik konu-
sunda dünya genelinde oluşan farkındalık 
da yeşil satın alma ve ihale şartlarında bu 
belgeleri sıklıkla şart koşuyor” dedi.   

“AVRUPA YEŞİL MUTABAKATI İLE 
EPD’LERİN ÖNEMİ ARTACAK”

Ürün standartlarını çevresel etkileri ölçe-
rek oluşturmanın Kastamonu Entegre’nin 
yarım asırlık kalite anlayışının bir parça-
sı olduğunu ifade eden Haluk Yıldız şun-
ları söyledi: “Türkiye’de şu ana kadar 200 
ürünün hak kazandığı EPD Belgesi’ni tüm 
ürünlerimiz için almamız, ağaç bazlı panel 
sektöründe önemli bir adım oldu. Bağımsız 
doğrulayıcılar ürünlerimiz için onayladıkla-
rı bu belgelerle çevre performansımızı tes-
cilledi. Avrupa Yeşil Mutabakatı’nın etkisiy-
le EPD’lerin önemi daha da artacak. Sektö-
ründe Avrupa’nın 4’üncü, dünyanın 6’ıncı 
büyük üreticisi konumundaki Kastamonu 
Entegre de bu süreci en iyi değerlendiren 
şirketlerden biri olacak.”

Kastamonu Entegre; MDF, melamin kaplı 
MDF, yonga levha, melamin kaplı yonga lev-
ha, parlak panel MDF, parlak panel yonga 

levha, boyalı panel MDF, boyalı panel yonga 
levha, kapı paneli, laminat tezgah, laminat 
parke ve süpürgelik olmak üzere tüm ürün 
grubunu EPD belgesi ile tescilledi.

HALUK YILDIZ: “Türkiye’de şu ana kadar 200 ürünün hak 
kazandığı EPD Belgesi’ni tüm ürünlerimiz için almamız, 
ağaç bazlı panel sektöründe önemli bir adım oldu. 
Bağımsız doğrulayıcılar ürünlerimiz için onayladıkları bu 
belgelerle çevre performansımızı tescilledi.”



GIDA VE SOĞUK 
HAVA TAŞIMACILIĞI
Gıda ve soğuk hava taşımacılığı, lojistik sektöründe 
belirli bir uzmanlık gerektirdiğinden dolayı oldukça 
öneme sahip. Gıda ve soğuk hava taşımacılığı, 
özellikle gıda ve ilaç gibi hayati öneme sahip 
ürünlerin bozulmadan bir noktadan diğer bir noktaya 
taşınmasını sağlıyor. Bu taşımacılık şekli bu yönüyle ön 
plana çıkıyor. Lojistik dosyamızda gıda ve soğuk hava 
taşımacılığı konusunda uzman görüşlerine, haberlere 
ve özel röportajlara yer verdik. 

DOSYA | LOJİSTİK
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HAZIRLAYAN

HARUN REŞİT TIĞLI



Ağustos 2021   •   www.ekovitrin.com 53

RFID etiketleri, içinde bulunduğu-
muz zaman dilimi içinde, hızla bar-
kod uygulamalarının yerini almakta-
dır. Kullanım sayısı arttıkça maliyet-
leri düşmekte, algılama kabiliyetleri 
artmakta ve etiketler sadece içine 
yüklenen bilgileri geri vermek değil 
aynı zamanda bazı ölçümleri de ya-
par hale gelmektedir. RFID etiketle-
ri son aşamada ortam sıcaklığını ve 
anlık zamanı da ölçebilir hale gel-
miştir. Bu özellikle RFID etiketlerinin 
soğuk zincir uygulamalarında kulla-
nımı da gündeme gelmiş ve yaygın 
olarak kullanılmaya başlanmıştır.

Bu özellikle soğutulmuş ve don-
durulmuş ürünlerin raf ömrünün 
uzaktan izlenmesi, taşıma sırasında 
soğuk zincirin bozulup bozulmadığı, 
hangi anda kaç derecelik bir sapma 
ile karşılaşıldığı da ölçülmeye baş-
lanmıştır. Avrupa’da, kimyasal bazlı 
zaman ve sıcaklık ölçen (TTI) alıcıla-
rın RFID aktarıcılarına bağlanması-
na izin veren bir elektronik bileşe-
nin prototipi tasarlanmıştır. RFID-TTI 
çalışma programı, bir şemsiye proje 
olarak ortaya çıkmıştır. (“CHILL-ON”) 
altında yönetilmektedir. 27 şirketten 
oluşan grup tedarik zinciri yöneten-
leri, RFID şirketleri ve danışmanlar-
dan oluşan bir konsorsiyum halin-
de projeyi desteklemektedir. Tedarik 
zinciri ortaklarıyla veri toplamaya 
ve gerçek zamanlı bilgi alışverişine 
izin veren kablosuz teknolojiler kul-
lanılmaktadır. Çoklu algılamalı RFID 
nanosensörler, Akıllı sensörün geliş-
tirilmesi, AB’nin GoodFood programı 

aracılığıyla finanse edilmekte, İtalya, 
İspanya ve Almanya’daki araştırma-
cılar ve endüstri tarafından destek-
lenmektedir. Sensör, okuyucu olma-
dığında veri toplama ve depolama-
ya izin veren ince film pil ile birlikte 
ultra düşük güçlü gaz sensörlerini 
içerecektir. Bu tasarım, kullanıcının 
yerleşik pil bittiğinde bile hem izle-
nebilirlik hem de sensör bilgilerine 
erişmesini sağlamaktadır. RFID eti-
ketlerine entegre edilen sıcaklık sen-
sörleri, genellikle etiket üzerindeki 
pil tarafından sağlanan sürekli güce 
ihtiyaç duyar. Gereken ekstra güç, 
donanımın maliyetini önemli ölçü-
de artırmakla ve onu ağır ve han-
tal hale getirmekle kalmaz, aynı za-
manda bir etiketin ömrünü de sınır-
lar. Araştırmacılar, sürekli sıcaklık 

izleme için pilsiz RFID etiketlerinde-
ki sensörlere güç sağlamak için; bir 
yöntem olarak ortam enerji temizle-
me sistemi önerdiler. Bu yenilik üze-
rinde çalışmalar devam etmektedir. 
RFID, sıcaklık izleme ve bozulabilir 
tedarik zincirlerinin performansın-
da sayısız fayda sağlayabilen umut 
verici bir teknolojidir. 

Tüketicinin yüksek kaliteli ve gü-
venli bozulabilir ürünler (örneğin gıda, 
aşılar veya farmasötik ürünler) al-
masını sağlamak için sıcaklık kont-
rollü bir tedarik zinciri çok önemli-
dir. Bu faydaları elde etmek için RFID 
teknolojilerinin ve benzeri kablosuz 
izleme sistemlerinin kullanımı daha 
fazla araştırılmalıdır. Yapılan araş-
tırma ve geliştirme şunlara odaklan-
mıştır. Daha fazla maliyet düşürme, 
Maliyetlerin geri dönüşünün hesap-
lanması için sağlam bir metodoloji, 
gerçekçi soğuk zincir senaryoları 
altında test edilen RFID izleme sis-
temlerinin güvenilirliğinde ve doğ-
ruluğunda iyileştirmeler. 

Küresel bir RFID standardının ge-
liştirilmesi, teknolojinin alımını iyileş-
tirecek ve ayrıca her ülkede gerek-
li frekanslar ve radyo spektrumları 
konusundaki karışıklığın azaltılma-
sına yardımcı olacaktır. Tedarik zin-
ciri genelinde şeffaflık ve işbirliği, 
RFID teknolojilerinin başarılı bir şe-
kilde benimsenmesi için en büyük 
zorluklardır. 

Gelecekte daha kontrollü, daha sağ-
lıklı bir dünyada yaşamak için yeni 
teknolojileri takip etmek zorundayız.

SOĞUK TEDARİK ZİNCİRLERİNDE 
RFID KULLANIMI 

Tüketicinin yüksek kaliteli ve güvenli bozulabilir ürünler 
(örneğin gıda, aşılar veya farmasötik ürünler) almasını 
sağlamak için sıcaklık kontrollü bir tedarik zinciri çok önemli. 
Bu faydaları elde etmek için RFID teknolojilerinin ve benzeri 
kablosuz izleme sistemlerinin kullanımı daha fazla araştırılmalı.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim Danışmanı

ANALİZ | LOJİSTİK
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SOĞUK ZİNCİR LOJİSTİĞİNDE 
SICAKLIK İYİ İZLENMELİ

EMRE ELDENER

UTİKAD Başkanı

LOJİSTİK | ANALİZ

2020 yılına damgasını vuran ko-
ronavirüs pandemisinin olumsuz 
etkilerinin hissedildiği sektörlerin 
başında küresel lojistik sektörü gel-
mektedir. Çin’deki üretim faaliyetle-
rinin durdurulması ve yavaşlatılması 
Çin odaklı küresel arz-talep dengesi 
üzerinde daha önce benzeri görül-
memiş bir baskı yarattı. Pandemi-
nin getirdiği belirsizlik tedarik zin-
cirinin üreticiler, dağıtıcılar, alıcılar, 
lojistik hizmet sağlayıcılar, depocu-
lar vb. gibi unsurlarını geciken sev-
kiyatlar, artış gösteren lojistik ma-
liyetler ve finansal anlaşmalardaki 
gecikmeler sebebiyle öngörülmesi 
ve planlanması zor bir süreç ile kar-
şı karşıya bıraktı.  

Ancak yine de faaliyetlerini aksat-
madan sürdürmek zorunda olan sek-
törlerden biri ve belki de en önemlisi 
lojistik sektörü. Çünkü ihtiyaç duydu-
ğumuz tüm malzemeler lojistik saye-
sinde bizlere ulaştı. Temel gıda alış-
verişimiz için dahi evden çıkamadı-
ğımız günlerde siparişler kapımıza 
getirildi. Tarımsal ürünler insan ya-
şamında önemli yeri olan ürünlerdir. 
Beslenme için temel gıda maddele-
ridir. Doğal olarak sağlıklı beslenme 
için bu ürünlerin uygun koşullarda 
yetiştirilmesi, toplanması, muhafa-
za edilmesi ve tüketicilere ulaştırıl-
ması gerekmektedir. 

Soğuk zincir lojistiği ile taşınan gı-
daları yalnızca doğru sıcaklık aralı-
ğında tutmak yeterli değildir. Taşı-
nan gıda ürünlerinin kalitesi ve gü-
venliği için sıcaklıklardaki artış ve 

azalışların da izlenmesi, sıcaklıkta-
ki artış ve azalışların belirlenen sı-
nırlar içinde kalması sağlanmalıdır.  

Gıda ürünlerindeki soğuk zinci-
rin kırılması, sıcaklıklardaki çok kü-
çük değişiklikler bile ürünlerin raf 
ömrünü ve güvenliğini önemli de-
recede etkilemektedir. Gıda güven-
liği için hasat veya üretimden son-
ra, ürünün mümkün olan en kısa 
zamanda ideal saklama sıcaklığına 
getirilmesi sağlanmalıdır. Özellikle 
gıda ürünlerinin soğuk hava depo-
larından nakliye araçlarına trans-
feri sırasında, liman veya havalima-
nında ise soğuk hava depolarından 
gemi veya uçağa taşınmaları sıra-
sında sıcaklık değişimleri oluşabili-
yor. Bu risklerin azaltılması için yeni 
teknolojik çözümler, indikatör etiket 

sistemleri üreticiler ve nakliyeciler 
tarafından kullanılmaktadır. Ulusla-
rarası ticareti yapılan gıda ürünleri 
çoğunlukla deniz ve havayolu ile ta-
şınmaktadır. Havalimanı veya liman-
lardaki aktarmalar ise, ideal sakla-
ma sıcaklığını korumak amacıyla, 
soğutmalı kamyonlar ile yapılıyor. 
Kamyonların soğutma kapasitele-
ri bu amaçla tasarlanmıştır.  

Transfer sırasında dışarıdaki sı-
caklık -5 derece ile 50 derece ara-
sında değişebilmekte ve ürünler li-
man veya havalimanındaki trans-
ferleri sırasında doğrudan güneş 
ışınına maruz kalabilmektedir. Gü-
neş altında sıcaklık ise daha yüksek 
seviyelere ulaşabilmektedir. 

Deniz veya havayolu transferi sı-
rasında ideal derecenin korunması 
için kullanılan çözümler soğuk zin-
cirin devamlılığını sağlamaktadır.  

Türkiye’de soğuk zincir gıda lojis-
tiğinde en çok yapılan hataları aşağı-
da maddeler halinde sıralayabiliriz: 

n Taşınan ürün cinsinin tam ola-
rak bilinmemesi, taşıma gereklilik-
lerine vakıf olmamak, 

n Navlun ücreti endişeleriyle uy-
gun taşıma modunun seçilmemesi 

n Soğutma sistemlerinde yaşa-
nan teknik problemler  

n İstifleme ve ambalajlama hataları 
n Süre gecikmeleri nedeniyle söz-

leşmelere uyulamaması  
n Teknoloji kullanımı ve Ar-Ge ye-

tersizliği nedeniyle yaşanan sorunlar  
n Sertifikasyon süreçlerindeki 

eksiklikler.

Soğuk zincir lojistiği ile taşınan gıdaları yalnızca doğru sıcaklık 
aralığında tutmak yeterli değil. Taşınan gıda ürünlerinin kalitesi ve 
güvenliği için sıcaklıklardaki artış ve azalışların da izlenmesi, sıcaklıktaki 
artış ve azalışların belirlenen sınırlar içinde kalması sağlanmalı.  
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İLAÇ LOJİSTİĞİ 

İlaç kritik bir ürün ve ancak ihtiyaç olduğunda talep ediliyor. İlk 
araştırma maliyetleri ve üretim maliyetleri yüksek. Raf ömürleri 
sınırlı ve kontrol ediliyor. Bazı ilaçlar sürekli kullanılmakta 
ancak bazı ilaçlar ani talep ile temin ediliyor. Bu nedenle 
bulunabilirliği her iki grup için son derece önemli.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

İlaç lojistiği, ilacın üretiminden, 
depolara taşınmasına, depolanma-
sında, dağıtıma çıkışına, eczanelere 
ulaştırılmasında ve ihtiyaç sahiple-
rine teslimine kadar çok özel işlem-
ler yapılması gereken, sıkı kontrol-
lerle yürütülen bir uygulamadır. İlaç 
lojistiği sadece ilaçlar için değil tıb-
bi cihazlar, medikal malzemeler ve 
sarf malzemeleri için de uygulan-
maktadır.

Her ilaç uzun araştırmalardan son-
ra devlet kontrolleri altında geliştirilir 
ve üretilir. Başlangıçta zor ve mas-
raflı bir deneme, tanıtım sürecinden 
geçilir. Ardından talep yaratılması 
yani ihtiyaç sahiplerine ilaçların re-
çeteler yazılarak ulaştırılması adı-
mı başlar. İlaç kritik bir üründür ve 
ancak ihtiyaç olduğunda talep edil-
mektedir. İlk araştırma maliyetleri 
ve üretim maliyetleri yüksektir. Raf 
ömürleri sınırlıdır ve kontrol edil-
mektedir. Bazı ilaçlar sürekli kulla-
nılmakta ancak bazı ilaçlar ani talep 
ile temin edilmektedir. Bu nedenle 
bulunabilirliği her iki grup için son 
derece önemlidir. Bulunamadığı za-
man insan hayatını ve yaşam kalite-
sini olumsuz etkileyen ürünler gru-
buna girmektedir.

Bazı ilaçların 18.0-24.0 derece oda 
sıcaklığında muhafaza edilmesi ge-
rekirken ısı kontrollü daha düşük 
derecelerde saklanması ve taşın-
ması gereken aşı serum gibi ilaç-
lar da sözkonusudur. Belli bir süre 
için orijinal ilaç adı alında üretilir-
ken bu süre sonunda rakip firma-
lara jenerik ilaç adı altında benzer 
ilaçların üretim izni verilmektedir. 

Bunun dışında son günlerde sahte 
ilaç vakaları ile de karşılaşma ola-
sılığımız vardır. 

Ülkemizde ilaçlar ithalatçı ve yer-
li üreticilerden ecza depoları dedi-
ğimiz kuruluşlara satılır. Bu kuru-
luşlar ise lojistik şirketi ilaçları ola-
sı bölge depolarına sevk ederler ve 
bu bölge depolarından eczanelere 
her gün birkaç defa servis araçla-
rı ile hatta motosikletli kuryeler ile 
dağıtım yapılır. İlaçlarda barkod uy-
gulamaları bırakılmış ve kare-kod 
uygulamalarına geçilmiştir. İlaçlar 

üretimden son kullanımına kadar 
takip edilmekte ve gerektiğinde geri 
çağırma işlemleri de kolayca yapı-
labilmektedir.

Depolamalarında ise ısı ve nem 
kontrollü depolar, tozsuz, çalışanla-
rın steril giysilerle çalıştığı çift kapılı 
(air-lock) depolar kullanılmaktadır. 
Bu depolara ısı ve nem sürekli ola-
rak kayıt edilmektedir. Bazı ilaçlar 
için soğuk hava odaları da depola-
rın içine yerleştirilmektedir. Benzer 
ürünler aynı bölgede depolanmak-
ta, personellerin sürekli eğitimi sağ-
lanmakta, hijyen konusunda dene-
timler yapılmaktadır. Depolara gelen 
ürünler paletlerle gelmekte, palet-
ler açılarak kolilerle sevk edilmek-
tedir. Depolarda atık palet ve koliler 
kayıt altına alınmakta ve kontrollü 
olarak imha edilmektedir. Karantina 
altında olan ürünler ve iade ürün-
ler ayrı kilitli bölümlerde muhafaza 
edilmektedir. 

Depolarda FEFO son kullanma ta-
rihi en kısa olanlar ilk defa sevk edil-
mektedir. Radyoaktif ilaçlar tehlikeli 
madde kapsamında depolanmakta 
uyuşturucu ilaçlar kafeslere kilit al-
tında saklanmaktadır.

İlaç lojistiği günümüzde taşıma sı-
rasında gerekli kontrol altına alın-
mamıştır. Hala bazı şirketler kargo 
ile ilaç sevk edebilmekte ve ısı kural-
ları yok sayılmaktadır.  Yurtdışında 
olduğu gibi, sadece ilaç lojistiği ya-
pan, özel depolarda çalışan, taşıma 
araçlarının ısı kontrollü olduğu lo-
jistik şirketler sözkonusudur. Ülke-
mizde de bu sistemin kurulması di-
leğimizdir.
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SOĞUK ZİNCİR LOJİSTİĞİNDE 
HAVAYOLU TAŞIMACILIĞININ ÖNEMİ

DR. ÖĞR. ÜYESİ 
GÜLAÇTI ŞEN 

İESU Ulaştırma Hizmetleri 
Bölüm Başkanı 

LOJİSTİK | ANALİZ

Soğuk zincir, çok çeşitli gıdaların 
ve kimyasal ürünlerin bozulmadan, 
sıcaklığa, neme, ışığa veya belirli kir-
leticilere uygun olmayan şekilde ma-
ruz kalmaktan onları donmuş, so-
ğutulmuş ve taze halde tutmak için 
koruyan, bozulabilir maddelerden 
oluşan bir tedarik zinciridir. Tica-
ri ömrü çok kısa olan çiçekler ve 
gıda maddeleri gibi çabuk bozulabi-
len ve taşımacılığında soğuk zincir 
veya sıcaklığa duyarlı nakliye gerek-
tiren bir dizi ürün bulunmaktadır; 
ancak son yıllarda en büyük soğuk 
zincir büyümesi sağlık sektöründen 
gelmiştir. Özellikle aşılar ve ilaçlar 
gibi sağlık ve yaşam bilimi ürünleri-
ni hızlı ve güvenli bir şekilde taşın-
ması artık her zamankinden daha 
önemli hale gelmiştir. Covid-19 salgı-
nının devam etmesi, gelecekte tehdit 
olabilecek diğer bulaşıcı hastalıklar, 
küresel iklim değişikliği gibi faktör-
ler göz önünde bulundurulduğunda, 
sağlık ürünlerinin taşınması, titiz bir 
lojistik yaklaşım gerektirmektedir. 

Soğuk zincirde elleçlenen gıda ürün-
lerinin tazeliği, sıcaklığa ve diğer çev-
resel koşullara karşı oldukça has-
sastır ve bozulduğunda insan sağlığı, 
ürün fiyatları ve gıda bulunabilirliği 

üzerinde kolaylıkla olumsuz etkilere 
neden olabilir. Operasyondaki yanlış-
lıklar, bu ürünlerin sağlamlığı, nak-
liye sırasındaki sıcaklık değişiklik-
lerinden dolayı tehlikeye girebilir. 
Bir gönderinin kalitesini korumak 
için özel ekipman, depolama tesis-
leri, uyumlu elleçleme prosedürleri 
ve hepsinden önemlisi soğuk zincir 
ortakları arasında güçlü bir işbirliği 
gerekiyor. Dolayısıyla bu ürünlerin 
lojistiğinde, son zamanlarda önemi 
artan ulaşım hizmetlerinden havayolu 

taşımacılığı dikkat çekiyor.
Havayolu taşımacılığında bozula-

bilir ürünlerin çıkış noktalarından 
müşteriye başarılı bir şekilde nakle-
dilmesi, sıcaklık kontrollü konteyner-
ler gibi özel ekipmanların kullanılma-
sı, önemli ölçüde bilgi ve uzmanlıkla 
işlerin yürütülmesi ve kalite yöne-
tim sisteminin uygulanması; soğuk 
zincirin ve ürün sevkiyatının analiz 
edilmesine, kontrol edilmesine, ölçül-
mesine, belgelenmesine ve doğrulan-
masına izin verir. Havayolu taşıma-
cılığının avantajlarının gün geçtikçe 
artığını söylemek mümkündür. Bu 
doğrultuda Uluslararası Hava Taşı-
macılığı Birliği (IATA), tüm tarafla-
ra (havayolları, nakliyeciler, hükü-
metler, gümrükler ve nakliyeciler) 
fayda sağlamak amacıyla tüm giri-
şimlerinde bir tedarik zinciri yakla-
şımını benimsemekte ve güvenli ve 
uyumlu bir hava taşımacılığı siste-
mi sağlamak için standartlar ve çö-
zümler ile soğuk zincir lojistiğinde 
havayolu taşımacılığına olan güveni 
sağlamaktadır. Dolayısıyla da ilaçla-
rın ve aşıların ihtiyaç duyulan yere 
hızla ulaşmasında havayolu tercih 
edilmekte ve gelecekte bu yöndeki 
taleplerin artacağı görülmektedir.

Havayolu taşımacılığının avantajlarının gün geçtikçe arttığını 
söylemek mümkün. Bu doğrultuda Uluslararası Hava Taşımacılığı 
Birliği (IATA), tüm taraflara (havayolları, nakliyeciler, 
hükümetler, gümrükler ve nakliyeciler) fayda sağlamak amacıyla 
tüm girişimlerinde bir tedarik zinciri yaklaşımını benimsiyor.
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Seyir Mobil Genel Müdürü Yakup Küçük, “Tamamen kendimize ait 
Ar-Ge’mizle araç takip ve fi lo yönetim sistemlerinde sektörel çözümler 

üreten ve geliştiren yüzde 100 yerli teknoloji şirketiyiz” dedi.
Seyir Mobil Genel Müdürü Yakup Küçük, 

tamamen kendilerine ait Ar-Ge’leriyle araç 
takip ve filo yönetim sistemlerinde sektörel 
çözümler üreten ve geliştiren yüzde 100 yerli  
teknoloji şirketi olduklarını söyledi. Sahip ol-
duğu lojistik tecrübesiyle 2012 yılında faali-
yete geçen Seyir Mobil’in bugün 12 bin müş-
teriye ve 110 bin araç takip cihazına ulaştı-
ğını belirten Yakup Küçük, “Uluslararası ISO 
9001, ISO 10002, ISO 14001 ve ISO 27001 ka-
lite sertifikasyonlarına sahip olan Seyir Mo-
bil, ürünlerinde CE ve E-Mark belgelerinin 
yanı sıra yerli malı belgesine de sahip olup 
kalitesini ispatladı. Türkiye’nin 81 iline ya-
yılan bir servis ağına sahip olan Seyir Mo-
bil, kesintisiz, kaliteli ve hızlı hizmetlerle iş 
ortaklarının soru ve sorunlarına çare olu-
yor. Türkiye’nin her noktasına ulaşan Seyir 
Mobil, son dönemde yaptığı atılımlar saye-
sinde, orta vadede daha aktif olacağı yurt-
dışı pazarında da kendine yer bulmuş du-
rumda” dedi.

“KULLANICILARIMIZA MALİYET 
AVANTAJI SAĞLIYORUZ”

23 yıllık lojistik tecrübesinin ve güçlü Ar-
Ge çalışmalarının bir sonucu olarak kulla-
nıcılarının, filo yönetimi, araç takibi, CAN-
bus ile raporlama, dijital takograftan veri in-
dirme, nesne takip, Bluetooth eşleşmesi ile 
soğuk zincir takibi ve kablosuz dorse eşleş-
mesi gibi tüm sektörel ihtiyaçlarını karşıla-
dıklarını kaydeden Yakup Küçük, “Örneğin, 
Filo Yönetim Sistemi’ni ele alalım. Türkiye’de 
ilk kez ve sadece Seyir Mobil bünyesinde 
kullanılan ‘tek sim kart ve tek cihaz’ özelli-
ği ile ‘SYR FM10’ ürünümüz, size olağanüs-
tü bir kolaylık sağlıyor. Özellik olarak diijital 
takograftan uzaktan ve yakından veri indir-
me, lastik basınç ve sıcaklıklarının kontro-
lü, yakıt takibi, tonaj bilgisi, bakım-servis ka-
yıtları takibi gibi birçok etkinliğe sahip bir 
ürün. Bunun yanında sürücü kalan sürüş 
takibi, Bluetooth eşleşme ile soğuk zincir 
takibi ve dorse eşleşme gibi hizmetleri de 
yine bu cihazımızda bir araya getiriyoruz. 

Böylece filonuz ne kadar büyük olursa ol-
sun operasyonel tüm maliyetleri ve geniş 
çapta zaman kayıplarını minimuma indir-
miş oluyorsunuz. Sürekli olarak geliştirilen 
yazılım ve cihazlarımızla işinizin her aşa-
masında en önemli partneriniz ve destek-
çiniz oluyoruz. Ayrıca gururla taşıdığımız 
‘yerli malı’ sertifikamızın verdiği avantaj ile 
ilk alım maliyetlerini oldukça taban seviye-
lerinde tutuyoruz. Bununla birlikte alınan 
tasarruf önlemleri sonucunda ürünümü-
zün kısa sürede kendini amorti etmesi, kul-
lanıcılarımıza çok büyük bir maliyet avan-
tajı sağlıyor” diye konuştu.

Yakup Küçük, soğuk zincir ve soğuk hava 
taşımacılığına yönelik sunduk-
ları çözümleri ise şöyle an-
lattı: “Soğuk Zincir Takip 
Sisteminde, en önem-
li başlıklardan biri ani 
sıcaklık değişimlerin-
de müşterilerimizin hız-
lı bir şekilde durumdan 

haberdar edilmesi. Bu sebeple müşterileri-
mizin, frigorifik araçlarda taşınan ürünleri-
nin sıcaklık değerlerindeki değişimleri, anlık 
olarak kolayca takip edilebilmesini sağlıyo-
ruz. İnternete bağlanabilen tüm cihazlardan 
erişilebilen kullanıcı dostu arayüzümüz ile 
kritik sıcaklık değişimlerinde araç sahip-
lerini hızlı bir şekilde uyararak gerekli ön-
lemlerin alınmasını sağlıyoruz. Soğuk Zincir 
Takip Sisteminde rakiplerimizden ayrıldığı-
mız en önemli fark, kullandığımız Bluetooth 
teknolojisi. Bu teknolojiyle araçta bulunan 
takip cihazımız ile sensör arasında ekstra 
bir kablolama yapmıyoruz. Cihaz ve sensör, 
Bluetooth teknolojisiyle kolay ve hızlı bir şe-
kilde eşleşiyor, böylelikle yaşanabilecek kaza 

ve veri kayıplarının bü-
yük ölçüde önüne geç-
miş oluyoruz.”

“YÜZDE 100 YERLİ 
TEKNOLOJİ ŞİRKETİYİZ”

SEYİR MOBİL | LOJİSTİK

YAKUP KÜÇÜK: 
“Soğuk Zincir 

Takip Sisteminde 
rakiplerimizden 
ayrıldığımız en 

önemli fark, 
kullandığımız 

Bluetooth 
teknolojisi. Bu 

teknolojiyle araçta 
bulunan takip 

cihazımız ile sensör 
arasında ekstra 

bir kablolama 
yapmıyoruz.”
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Soğuk zincir taşımacılığının en önemli 
parçası olan soğutucu ünitelerde dünya-
nın en çok tercih ettiği markaların başın-
da yer alan Thermo King, sahip olduğu üs-
tün teknoloji ile sağladığı yakıt tasarrufuyla 
işletme maliyetlerini düşürürken, çevreye 
olan etkiyi de en aza indiriyor. Thermo King 
yeni serisi Advancer ile yakıt maliyetlerini 
minimuma indirirken, düşük sıcaklıklardaki 
çalışma aralığı sayesinde performansı daha 

verimli hale getiriyor ve ünitenin çalışma 
ömrü de uzuyor. 

Yeni Advancer serisi beraberinde getirdi-
ği üstün teknoloji ile piyasa standartlarına 
kıyasla yüzde 40 daha fazla verim sunuyor. 
Azaltılmış mekanik kayıplar, ayarlanabilir 
hava fanları, elektronik yakıt kontrol siste-
mi ve diğer birçok yenilikle beraber kulla-
nım maliyetlerini önemli derecede minimi-
ze ediyor. Yakıt verimi sektör ortalamasına 

göre yüzde 30 iyileştirilen Advancer Serisi 
aynı zamanda CO2 salınımını da yüzde 30 
azaltmış oldu. Ayrıca Greentech teknolojisine 
sahip NRMM motoru ile çevresel kirlilik et-
kisini yüzde 65 azaltıyor. Thermo King, Tür-
kiye pazarında dizel soğutma sistemlerinde 
en geniş ürün gamına sahip, Türkiye’ye gir-
miş ilk dizel cihaz, Türkiye’de monte edilmiş 
ilk araç kliması gibi bu sektörde ‘ilk’leri ger-
çekleştirmiş bir marka olarak öne çıkıyor. 

THERMO KING, YAKIT TASARRUFU 
İLE MALİYETLERİ DÜŞÜRÜYOR

LOJİSTİK | THERMO KING
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SOĞUK ZİNCİRDE YAŞANAN 
KAYIPLAR NASIL ENGELLENEBİLİR?

DOÇ. DR. GÜLTEKİN 
ALTUNTAŞ

İstanbul Üniversitesi Ulaştırma 
ve Lojistik Fakültesi Lojistik 
Anabilim Dalı Öğretim Üyesi

LOJİSTİK | ANALİZ

Gıda gibi, ilaç gibi çiçek gibi üret-
tiğimiz bazı ürünler, içerisinde bu-
lundukları ortamın ısı, ışık, nem vb. 
koşullarından etkilenirler. Bozulabi-
lir ürün adını verdiğimiz sözkonusu 
ürünlerin taşınmasında uygulanan 
altın kural, üretildikleri ilk noktadan 
başlayarak tüketildikleri son nokta-
ya kadar geçen üretim, depolama 
ve dağıtım süreçlerinde, esas özel-
liklerinin ve esas özellikleri ile ilgili 
değerlerinin korunmasıdır. Soğuk 
zincir olarak adlandırılan süreçte, 
ilgili faaliyetlerin uygun ısı kontro-
lünü sağlayacak araç, malzeme ve 
ekipman eşliğinde yapılmaması ne-
deniyle yaşanan kırılmalar, ülkeden 
ülkeye büyük farklılıklar gösterme-
sine karşın, meyve sebze gibi gıda 
ürünlerinin yüzde 25–30’unun, aşı 
gibi kritik öneme sahip sağlık ürün-
lerinin yüzde 25’inin kaybına yol aç-
maktadır. Sözkonusu kaybın parasal 
karşılığından belki çok daha önemli 
insani bir boyutu da mevcuttur. Yal-
nızca ülkemizde ve sadece meyve 
sebze gibi gıda ürünlerinin belirtilen 
oranda kaybı, aslında açlıkla müca-
dele eden bir ülkenin bir yıllık gıda 
ihtiyacını karşılayacak kadardır. O 
halde, sözkonusu kayıpları nasıl en-
gelleyebiliriz?

Gerek gıda gerek sağlık ürünlerine 
yönelik soğuk zincire ilişkin araştır-
malar, kayıpların sıklıkla uygunsuz 
saklama koşullarından, ısı kontrollü 

araç, malzeme ve ekipmanların te-
darik zinciri içerisinde bilinçli ya da 
bilinçsiz bir biçimde eksik/hatalı kul-
lanımından kaynaklandığını işaret 
ediyor. Yakın dönemde, sağlık ürünleri 
için İyi Dağıtım Uygulamaları (Good 
Distribution Practice-GDP) ya da gıda 
ürünleri için Tehlike Analizleri ve Kri-
tik Kontrol Noktaları (Hazard Analy-
sis and Critical Control Point-HACCP) 
gibi standartların ortaya çıkışı da as-
lında bu hataların ortadan kaldırıl-
masına yönelik olarak düşünülebilir. 

Buna karşın, sözkonusu standartlar 
kadar önemli bir diğer olgu da müş-
terilerin oldukça farklı coğrafyalar-
da, koronavirüs hastalığı kaynaklı 
pandemi sürecinin de etkisi ile ön-
ceden kestirilmesi oldukça güç raf 
ömürleri büyük farklılar gösteren 
istek ve ihtiyaçlara sahip olması… 
Bu nedenle, adı geçen standartlar 
kadar, soğuk zincir taşımasını ger-
çekleştirecek taşıyıcının seçimi de 
önem arz eder. 

Soğuk zincir taşıması yapacak 
üçüncü parti lojistik işletmesinin se-
çiminde kullanılan en önemli kriter-
lerin ise ülkemiz özelinde sırasıyla 
taşıma ve depolama maliyeti, zama-
nında dağıtım performansı, müşteri 
hizmetleri ve güvenilirlik, taşıyıcının 
prestiji, deneyimi, yenilikçi ve etkin 
yaklaşımı, izleme ve takip için bilgi 
teknolojisi kullanımı sağlaması, fi-
nansal yapısı, dağıtım ağı ve empati 
yeteneği olduğu söylenebilir. Bu nok-
tada, soğuk zincirin taşıma aşama-
sında değil herhangi bir aşamasında 
görev yapan çalışanların tümü, üst-
lendikleri pozisyonlardan bağımsız 
bir biçimde, sıkı bir eğitimden geç-
meli, ürünü, uygun koşulları ve kul-
lanması gereken ekipmanı iyi tanı-
malı, yaptığı işin önemini kavramış, 
en ufak bir ihmalin bile yalnızca pa-
rasal değil insani açıdan önemli ka-
yıplara yol açtığı konusunda bilgi ve 
sorumluluk sahibi olmalıdır.

Soğuk zincir olarak adlandırılan süreçte, ilgili faaliyetlerin, 
uygun ısı kontrolünü sağlayacak araç, malzeme ve ekipman 
eşliğinde yapılmaması nedeniyle yaşanan kırılmalar, ülkeden 
ülkeye büyük farklılıklar göstermesine karşın, meyve sebze 
gibi gıda ürünlerinin yüzde 25–30’unun, aşı gibi kritik öneme 
sahip sağlık ürünlerinin yüzde 25’inin kaybına yol açıyor.
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Avrupa’nın ve Türkiye’nin treyler devi Kro-
ne, Türkiye’nin dört bir yanındaki nakliyeci-
lere yaptığı teslimatları sürdürüyor. Ağırlıklı 
olarak Rusya’ya sebze ve meyve ihracatı ger-
çekleştiren Samsun merkezli Ural Lojistik’e 12 
adet Cool Liner teslimatı gerçekleştirilirken, 
teslimat törenine Krone Türkiye Bölge Satış 
Yöneticisi İhsan Menteşoğlu ve Ural Lojistik 
Yönetim Kurulu Başkanı Kenan Bilici katıldı-
lar. Teslimatın ardından Ural Lojistik Yönetim 
Kurulu Başkanı Kenan Bilici’ye bir de plaket 
takdim edildi. Bu teslimatla birlikte Ural Lo-
jistik’in filosundaki frigorifik treyler sayısı 52 
adete yükselirken, bu araçların tamamı Kro-
ne marka oldu.

Ural Lojistik Yönetim Kurulu Başkanı Kenan 
Bilici, “Ural Lojistik adına yakışır bir şekilde, 
kendi alanımızda en kaliteli işi yapmaya özen 
gösteriyoruz. Bu güçlü konuma sahip olmayı 
sürdürebilmek için de en kaliteli ve en verimli 
araçlarla filomuzu güçlendirmeye devam et-
meliyiz. Son olarak, bu 12 adetlik treyler yatı-
rımımızda Krone markasını tercih ettik. Kro-
ne sağlamlıktan, dayanıklılıktan ve kaliteden 
asla ödün vermeyen bir treyler üreticisi. Aynı 
zamanda da kullanıcı olarak Krone treyler-
leri kullandığımızda, oldukça düşük işletme 
maliyetine sahip olabiliyoruz. Krone’nin Bölge 

Satış Yöneticisi İhsan Bey’e, Karadeniz bölge-
mizde bizlerin sürekli destekçisi ve en yakın 
yol arkadaşı olmaya gayret ettiği için teşek-
kür ediyoruz. İhsan Bey nezdinde tüm Krone 
Türkiye ailesine bu önemli işbirliğimiz için te-
şekkürlerimi sunuyorum” şeklinde konuştu. 

Uzun ömürlü ve sağlam ürünleri, tamam-
ladığı ve Türkiye geneline yaydığı satış son-
rası yapılanması, yedek parça bulunabilirli-
ği ve ulaşılabilir olma ilkesiyle Krone, lojistik 
firmalarına en düşük işletme maliyetiyle en 
kaliteli hizmeti sağlamayı vadediyor.

Dünya analitik lideri SAS, 18 yıldır hizmet 
veren Türkiye’nin öncü filo kiralama şirketi 
Hedef Filo ile işbirliği yaptı. Bu kapsamda, SAS 
çözümleriyle müşterilerinin kiraladığı araç-
ların teslim edildiğinde ikinci el piyasasında 
ne kadarlık bir tutara satılacağını tahminle-
yebileceği analitik bir platform oluşturuldu. 
Böylece fiyatlama süreçleri, analitik bazlı ve 
piyasa şartlarının da göz önünde bulundu-
rulduğu analitik bir sürece evrildi. 

SAS Türkiye ve Orta Asya Profesyonel Hiz-
metler ve Danışmanlık Genel Müdür Yardımcısı 
Onuralp Öztürk, işbirliğine dair yaptığı açıkla-
mada, “Hedef Filo ile yaptığımız projede önce 
hem makro ekonomik değişkenler hem de fi-
lonun tuttuğu araç verilerini dikkate alarak 
veri sözlüğü oluşturduk. Bu doğrultuda veri 

kalitesi ölçümlemesi ve keşfi yaparak veri te-
mizliği gerçekleştirdik. Veri temizliğiyle olabil-
diğince gerçeği yansıtacak verileri kitle içe-
risinde tutarak korelasyon analizleriyle de-
ğişkenlerin etkilerini gözlemledik. Ardından 
en hatasız tahminlemeyi sağlayan modeli ya-
kalamak için çalışmalar yaptık. Filo Yönetimi 
için Araç Değer Düşüm Modeli ile Hedef Fi-
lo’nun tüm kurumsal müşterilerine sunduğu 
araç kiralama hizmeti ve araçların 2. el sa-
tışı odağındaki fiyatlandırma stratejilerinde 
iyileştirme sağlandı” dedi.

Hedef Filo Fiyatlandırma ve Gelir Kontrol 
Müdürü Özlem Erdem ise projeye dair şunla-
rı ifade etti: “SAS ile gerçekleştirdiğimiz pro-
jeyle fiyatlama stratejilerimizi analitik tabanlı 
ve farklı koşullara bağlı olarak simüle edebilir 

hale geldik. SAS istatistiksel prosedürleri, tah-
mine dayalı yetenekleri ve analitik anlayışı He-
def Filo’ya kazandırmayı amaçlarken, Hedef 
Filo olarak bizler de kendi uzman görüşlerimi-
zin, sektörel birikimimizin ve tecrübelerimizin 
bu analitik yaklaşımlarla doğru yorumlana-
bilmesi açısından SAS ekipleriyle paylaşımda 
bulunduk. İşbirliğindeki bu karşılıklı rollerle 
sadece analitiğe dayalı olmayan ve sektörel 
püf noktaları da içeren bir model oluşturma-
yı başardık.”

URAL LOJİSTİK’İN 52 ARAÇLIK FRİGORİFİK 
TREYLER FİLOSU KRONE’YE EMANET

HEDEF FİLO, SAS’IN ANALİTİK 
ÇÖZÜMLERİYLE FİYAT VERİMLİLİĞİ SAĞLIYOR 

Teslimat törenine 
Krone Türkiye Bölge 
Satış Yöneticisi 
İhsan Menteşoğlu 
ve Ural Lojistik 
Yönetim Kurulu 
Başkanı Kenan Bilici 
katıldı.

HABER | LOJİSTİK
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Önder Canbek Nakliyat, en son yatırımı 10 adetlik Kässbohrer K.SSL 31 Hafif Yatay Silobas 
Treyler ile filosundaki Tırsan araç sayısını 15 adede yükseltti.

44 yıldır treyler sektörünün güvenilir lideri 
Tırsan, Adapazarı Fabrikası’nda Covid-19’a 
karşı tüm güvenlik önlemlerini alarak, tes-
limatlarına son sürat devam ediyor. Müşte-
rilerinin ihtiyaçları doğrultusunda geliştir-
diği Avrupa’nın en geniş ürün gamıyla sek-
töre yön veren ve genel kargodan inşaata 
lojistik firmalarının ilk tercihi olmaya de-
vam eden Tırsan’ın gerçekleştirdiği tesli-
mat törenine; Önder Canbek Nakliyat Yöne-
tim Kurulu Başkanı Önder Canbek ve Tır-
san Treyler Yurt İçi Satış Yöneticisi Osman 
Keleş katıldı.

Teslimat töreninde Önder Canbek Nak-
liyat’ın faaliyetleri hakkında bilgi veren Yö-
netim Kurulu Başkanı Önder Canbek, “Fir-
ma olarak dökme çimento, silis kumu, kalsit, 
dolomit, kireç, perlit, kuvars, bazalt, uçucu 
kül temini ve soda tuzu nakliyesi alanlarında 
müşterilerimize hizmet vermekteyiz. Anka-
ra, İzmir, Mersin, Kayseri ve İstanbul olmak 

üzere Türkiye’nin beş farklı merkez şeh-
rinde depolarımız bulunmaktadır. Son yap-
mış olduğumuz yatırımımız ile birlikte filo-
muzda bulunan Tırsan araç sayısı 15 ade-
de yükseldi” dedi. Önder Canbek sözlerine 
şu şekilde devam etti: “Firma olarak, taşı-
macılık hizmetlerimizde maksimum kapasi-
te ile yüklerin en güvenli şekilde taşınması-
na önem veriyoruz. Bu doğrultuda Tırsan’ın 
Kässbohrer Hafif Yatay Silobas araçları, bi-
zim her zaman ilk tercihimiz oldu. Treyler-
lerin, yüksek mukavemetli alüminyum mal-
zemeden üretilmiş olması, yarım şasisi ve 
düşük boş ağırlığı sayesinde sunduğu ve-
rimlilikle daha fazla yük taşıma imkanı sağ-
lıyor ve operasyonel maliyetlerimizi aşağıya 
çekebiliyoruz. Ayrıca, Tırsan’ın sahip oldu-
ğu geniş servis ağı ve bünyesinde bulunan 
uzman kadrosu ile firmamıza vermiş oldu-
ğu kaliteli hizmetlerden de çok memnunuz” 
açıklamasında bulundu. Tırsan Treyler Yurt 

İçi Satış Yöneticisi Osman Keleş ise, “Tırsan 
Avrupa’nın en geniş ürün gamını üretme 
yetkinliğini sahip tek üretici. Ödüllü Ar-Ge 
merkezimizde geliştirdiğimiz ürünlerimiz 
ile inşaat sektörüne silo tanker ve platform 
Low-bed araçlarımız ile tam hizmet veriyo-
ruz. Granül ve kuru dökmek yük ile inşaat 
ve kimya sektörünün de tüm hammaddele-
rini güvenle taşıyan damperli ve dampersiz 
silo ailemiz, Avrupa’nın en hafif ürün aile-
si. Tek seferde daha çok yükün taşınması-
nı sağlayan ürünlerimiz aynı zamanda gü-
venlikten hiçbir zaman ödün vermez. Käss-
bohrer 31m3 Yatay Silobasları, 4.250 kg’den 
başlayan boş ağırlığının yanı sıra treylerin 
özel boşaltım koni dizaynı ve boşaltım akış-
kanlaştırıcı sistemi ile tank içerisinde mal-
zeme kalmadan en hızlı ve tam boşaltım ya-
parak, sunduğu tüm avantajların yanı sıra 
müşterimize zamandan da tasarruf sağla-
yacak” ifadelerini kullandı.

TIRSAN’DAN ÖNDER 
CANBEK’E TREYLER TESLİMATI

LOJİSTİK | TIRSAN

Teslimat törenine Önder Canbek 
Nakliyat Yönetim Kurulu Başkanı 

Önder Canbek ve Tırsan Treyler Yurt İçi 
Satış Yöneticisi Osman Keleş katıldı.
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Türkiye’nin alışveriş platformu n11 ve lojistik sektörünün öncü şirketi Ekol’ün 
işbirliğiyle hayata geçirilen ‘n11depom’ projesi ile e-ticarette hizmet veren 

tüm firmaların operasyonları tek bir noktadan yürütülebilecek. 
n11 ve Ekol Lojistik iş birliğiyle hayata 

geçirilen bir e-ticaret lojistiği hizmeti olan 
n11depom, e-ticarette hizmet veren firma-
ların tüm operasyonel yükünü üstlenerek, 
satışa odaklanmasını sağlıyor. n11 iş ortak-
larının tamamı n11depom hizmetinden ko-
laylıkla faydalanabileceği gibi diğer pazar-
yerlerine üye firmalar ya da kendi e-ticaret 
platformu olan şirketler de sağlanan enteg-
rasyon sayesinde uçtan uca sunulan tüm 
operasyonel hizmetlerden yararlanabiliyor. 
n11depom tarafından sunulan operasyonel 
çalışmaların tamamı Ekol Lojistik tarafın-
dan gerçekleştiriliyor.

Sektörlerinde güçlü iki oyuncunun yetkin-
liklerini birleştirmesiyle uygulamaya geçiri-
len hizmetle birlikte; avantajlı fiyat, sınırsız 
depolama ve çıkış kapasitesi gibi fırsatlar 
sunuluyor. Böylelikle n11 iş ortakları ve fir-
malar düşük maliyetlerle zamandan tasar-
ruf etme imkanına sahip oluyor. n11depom 
sayesinde tüm lojistik, sevkiyat ve iade sü-
reçleri profesyonel ekipler tarafından stan-
dartlara uygun ve kaliteli bir şekilde yapılı-
yor. n11depom hizmetinde operasyonel ça-
lışmalar Kocaeli’nde bulunan Ekol Lojistik’e 
ait 30 futbol sahası büyüklüğündeki Lotus 
Tesisi’nde yürütülüyor. Bin 300 kişinin is-
tihdam edildiği Lotus, Türkiye’nin en büyük 
kapalı alana sahip lojistik tesisi. n11depom 
hizmetlerinden yararlanan mağazalar, tüm 
ürünlerini ya da seçtikleri ürünlerini n11de-
pom merkezine gönderiyor. 

“AVANTAJLI ÇÖZÜMLER 
SUNUYORUZ”

n11 CEO’su Yu-Shik Kim, “Türkiye’nin alış-
veriş platformu n11 olarak, e-ticaretin geli-
şimini ve KOBİ’lerin e-ticarete katılarak iş-
lerini büyütmelerini her zaman destekliyor, 
buna yönelik hizmet ve çözümler geliştirme-
ye devam ediyoruz. n11faturam ve n11mağa-
zam’dan sonra Ekol Lojistik ile hayata geçir-
diğimiz yeni projemiz n11depom ile birlikte 
e-ticarette satış yapan tüm firmalara satış 
yaptığı pazaryeri fark etmeksizin zamandan 
ve depolama maliyetlerinden tasarruf, stok 
takibi ve iade süreçlerinin yönetilmesi gibi 

avantajlı çözümler sunuyoruz. n11’de kayıt-
lı 270 binin üzerindeki iş ortağı satıcımızla 
birlikte e-ticarette satış yapan tüm firma-
ların bu hizmetten yararlanabilecek olma-
sının sektör adına atılmış güçlü bir adım ol-
duğuna inanıyoruz” dedi.

E-ticaretin büyüme stratejilerinin merke-
zinde yer aldığını söyleyen Ekol Lojistik Yö-
netim Kurulu Başkanı Ahmet Musul, “E-tica-
ret sektörünün artan ihtiyaçlarını karşılaya-
cak yatırımlarımıza devam ederken, n11 ile 
yaptığımız işbirliği bu yönde atılmış önemli 
bir adım. E-ticaretin yaygınlaşmasıyla birlik-
te ürünlerin en hızlı şekilde depolanması ve 
nihai müşteriye doğru ve zamanında teslimi 
her geçen gün daha kritik bir performans 
göstergesi olmaya başladı. Satıcılar, ürün-
lerinin zamanında ve eksiksiz olarak en dü-
şük maliyetle nihai tüketiciye ulaştırılması 
beklentisinde. Ekol Lojistik ve n11 işbirliğiy-
le hayat bulan n11depom uygulamasıyla bu 
beklentiyi kusursuz bir şekilde karşılamayı 
hedefliyoruz” değerlendirmesinde bulundu.

N11 VE EKOL LOJİSTİK’TEN 
‘N11DEPOM’ PROJESİ

EKOL LOJİSTİK | LOJİSTİK

YU-SHIK KIM: “n11faturam ve n11mağazam’dan sonra 
Ekol Lojistik ile hayata geçirdiğimiz yeni projemiz 
n11depom ile birlikte e-ticarette satış yapan tüm 
firmalara satış yaptığı pazaryeri fark etmeksizin 
zamandan ve depolama maliyetlerinden tasarruf, stok 
takibi ve iade süreçlerinin yönetilmesi gibi avantajlı 
çözümler sunuyoruz.” AHMET MUSUL: “E-ticaret sektörünün artan ihtiyaçlarını 

karşılayacak yatırımlarımıza devam ederken, n11 ile 
yaptığımız işbirliği bu yönde atılmış önemli bir adım. 
E-ticaretin yaygınlaşmasıyla birlikte ürünlerin en 
hızlı şekilde depolanması ve nihai müşteriye doğru 
ve zamanında teslimi her geçen gün daha kritik bir 
performans göstergesi olmaya başladı.”
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Küresel multimodal lojistik uzmanı GEFCO, müşterileri daha iyi desteklemek ve işini 
daha da büyütmek için Blue Yonder’in TMS ve WMS’sini kullanmaya başlayacak.

Günümüz dünyasında küresel tedarik zin-
cirleri oluşturmak ve hizmet mükemmelli-
ği sağlamak için dijital araçlarla müşterile-
re yönelik değer yaratmak, lojistik liderleri 
için hayati önem taşıyor. Bu amaçla, küresel 
multimodal lojistik uzmanı ve otomotiv lojis-
tiğinde Avrupa lideri olan GEFCO, müşteri 
hizmetlerinde devrim yaratabilmek ve bü-
yümeyi hızlandırabilmek için Blue Yonder’in 
bulut tabanlı taşımacılık yönetim sistemini 
(TMS) ve depo yönetim sistemini (WMS) kul-
lanacağını duyurdu.

Tedarik zincirlerinin yönetiminde 70 yılı 
aşkın uzmanlığa sahip olan GEFCO, dünya 
çapında en iyi otomotiv, endüstriyel, elektro-
nik, havacılık, ilaç ve sağlık ve tüketici mar-
kaları için entegre tedarik zinciri yönetimi 
sunuyor. 47 ülkede 11 bin 500 çalışanı ve 
dünya çapında 79 ülkede sahip olduğu or-
taklıklarla GEFCO, tedarik zinciri sistemle-
rindeki zorluk ne olursa olsun, bir iş orta-
ğı olma anlayışı ve yeni çözümler sağlama 
hedefiyle, müşterilerine multimodal tedarik 
zinciri çözümleri sunuyor. Bunu göz önünde 
bulunduran GEFCO, çeviklik ve daha fazla 
esneklik sağlamak için eski şirket içi sistem-
lerini SaaS (hizmet olarak yazılım) tedarik 
zinciri yürütme çözümleriyle değiştirmeyi 
hedefliyordu.

“YENİ PAZARLARA 
ULAŞABİLECEĞİZ”

Bu doğrultuda yeni bir işbirliği gerçekleş-
tirdiklerini belirten GEFCO Bilgi Sistemleri 
Başkan Yardımcısı Baudoux, şunları söyle-
di: “Dijital dönüşümümüzü kolaylaştırmak 
adına karmaşık ve küresel lojistik zorluk-
larla yüz yüze kalan müşterilerimizin ihti-
yaçlarını karşılamamıza yardımcı olabile-
cek nakliye ve depo yönetimi çözümlerine 
ihtiyacımız vardı. Bu bağlamda Blue Yonder’ı 
seçerek, yalnızca mevcut müşterilerimize 
bu zorlukların üstesinden gelmek için hiz-
met vermekle kalmayacağız, aynı zaman-
da mevcut ve yeni sistemler aracılığıyla işi-
mizi hızlandırabilecek ve büyütebileceğiz. 
Buna ek olarak, sunduğumuz tekliflerimi-
zi çeşitlendirebilecek ve yeni pazarlara ula-
şabileceğiz.”

Blue Yonder’ın Microsoft Azure tabanlı 
TMS ve WMS çözümlerini sistemlerine en-
tegre edip, uygulamaya başlayan GEFCO, mo-
dellemeden, planlama ve uygulamaya kadar 
uçtan uca iş süreçlerini hızlı ve verimli bir 
şekilde yöneterek nakliye operasyonlarını 
dijitale dönüştürebilecek.

TMS yardımı ile GEFCO’nun tedarikçi ve 
taşıyıcı işbirliği araçlarının yanı sıra inbound 
ve outbound taşımacılık operasyonlarının 
da görünürlüğünü artıracağı belirtildi. Buna 
ek olarak GEFCO’nun, WMS ile esnekliği ar-
tıracağı ve bu sayede gerçek zamanlı yanıt 
verme, tam performans sağlama ve karma-
şık depo operasyonlarını yönetme yetene-
ğini geliştireceği ifade edildi.

Blue Yonder EMEA başkanı Johan Revent-
berg, işbirliği hakkında, “SaaS tabanlı TMS 
ve WMS çözümlerimizi seçen GEFCO’nun iş-
lerini verimli bir şekilde büyütebileceğinden 
ve geleceğe hazırlanabileceğinden eminiz. 
Alanında küresel bir lider olan GEFCO’yu sü-
rekli büyüyen küresel 3PL/4PL lojistik müş-
terisi listemize katmaktan gurur duyuyo-
ruz” şeklinde konuştu.

GEFCO, BLUEYONDER İLE TEDARİK 
ZİNCİRİNİ DİJİTALE DÖNÜŞTÜRECEK

Blue Yonder’ın Microsoft Azure tabanlı TMS ve WMS 
çözümlerini sistemlerine entegre edip, uygulamaya 
başlayan GEFCO, modellemeden, planlama ve 
uygulamaya kadar uçtan uca iş süreçlerini hızlı ve verimli 
bir şekilde yöneterek nakliye operasyonlarını dijitale 
dönüştürebilecek.

LOJİSTİK | GEFCO
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Türk-Alman lojistik ağı Çobantur Boltas’ın 
Türkiye Satış ve Pazarlama Direktörlüğü ile 
İcra Kurulu Üyeliği görevlerine sektörün de-
neyimli isimlerinden Müge Karahan getiril-
di. Çobantur Boltas, özelikle kimya, otomo-
tiv, ısı kontrollü ürünler ve tehlikeli sınıfa 
giren yüklemelerin taşınması ve depolan-
ması gibi tedarik zincirinin her aşamasın-
da uzun yıllara dayanan deneyimi ile yerli 
ve global müşterilerine çözümler sunuyor.

İstanbul Üniversitesi Latin Dili ve Edebiya-
tı Bölümü’nden mezun olan ve halen Marka 
İletişimi konusunda öğrenimine devam eden 
Karahan, 20 yıllık kariyeri boyunca DHL ve 

DSV gibi küresel şirketlerin pazarlama ve 
satış geliştirme süreçlerinde rol aldı. Son 
olarak Fevzi Gandur Logistics’te Pazarlama 
ve Müşteri Deneyimi Grup Müdürü görevini 
yürüten Karahan, satış ekiplerinde yapılan-
ma ve standardizasyon, CRM uygulamaları, 
Telemarketing fonksiyonundan ve Müşteri 
Deneyimi departmanından da sorumluydu. 
Eğitmen kimliği ile de öne çıkan Karahan, 
Türkçe ve İngilizce olarak Telefonda Satış 
ve Pazarlama Becerileri, Soru Sorma ve Sor-
gulama Becerileri, CRM Uygulamaları, Müş-
teri Segmentasyonu ve Ticari Farkındalık ve 
Temel Satış Teknikleri gibi eğitimler veriyor.

TLS Lojistik, uluslararası karayolu ve inter-
modal taşımacılığı hizmetine, Gülşah Çehreli 
yönetiminde başlıyor. 2000 yılından bu yana 
lojistik sektörünün önde gelen isimlerinden 
olan TLS Lojistik, mevcut iş hacminin önem-
li bir payını oluşturan yurtiçi taşımacılık hiz-
metlerindeki uzmanlık ve tecrübesini Hazi-
ran 2021 itibariyle uluslararası karayolu ve 
intermodal taşımacılığı hizmetiyle birleştir-
di. TLS Lojistik, sürekli gelişen, daha etkin ve 
verimli bir şekilde sürdürülebilirlik hedefiyle 
yeni yönetim modeli yaklaşımı doğrultusun-
da hizmet kolunun başına Uluslararası Ka-
rayolu ve İntermodal Taşımacılığı Direktörü 
olarak sektörün deneyimli ismi Gülşah Çeh-
reli’yi getirdi.

Gülşah Çehreli, Uluslararası Karayolu ve İn-
termodal Taşımaları servisi olarak tüm Avrupa, 
Balkanlar, BDT ülkelerine komple ve parsiyel 
olarak deneyimli kadroları ve geniş network 
ağları ile kesintisiz hizmet vereceklerini söy-
leyerek, “Pandemi süreciyle sınır kapıların-
da yaşanan sıkıntılar neticesinde alternatif 
olarak öne çıkan, ayrıca çevre dostu, temas-
sız olma özelliği ile iş gücü maliyeti ve hasar 
riskini azaltarak avantaj sağlayan intermo-
dal taşıma modu ile Avrupa trafiğinde müş-
terilerimizin taleplerine cevap vermeye baş-
ladık. Ayrıca Türkiye’den demiryolu veya de-
nizyolu RO-RO bağlantısı ile Avrupa’nın birçok 

noktasına ulaşım avantajları sağlıyoruz” dedi.  
Gülşah Çehreli, 2003 yılında ODTÜ Felsefe 

Bölümü’nden mezun oldu. Meslek hayatına dış 
ticaret alanında başlayan Çehreli, uluslararası 

bir firmada lojistik koordinatörlüğü yaptıktan 
sonra, uluslararası karayolu taşımaları ve in-
termodal taşımaları olmak üzere sektörde 17 
yıllık bir deneyime sahip.

ÇOBANTUR BOLTAS’TA YENİ SATIŞ VE 
PAZARLAMA DİREKTÖRÜ; MÜGE KARAHAN 

TLS LOJİSTİK’TE YENİ ATAMA

HABER | LOJİSTİK

TLS Lojistik’te Uluslararası Karayolu ve İntermodal Taşımacılığı Direktörlüğü görevine Gülşah Çehreli atandı.

Müge 
Karahan
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Endüstriyel akıllı giyilebilir teknoloji markası Thread In Motion, lojistik sektöründe birçok 
markaya hizmet veren yerli depo yazılım platformu Axata ile güçlerini birleştirdi. Hayata 

geçirilen işbirliği kapsamında Axata çözümleri kullanan firmalar, TIM’ın yenilikçi ürünü Glogi 
akıllı eldiveni hiçbir ekstra entegrasyona gerek kalmadan kolaylıkla kullanabilecek.

Türkiye’nin dünya çapında tek endüstri-
yel akıllı giyilebilir teknoloji markası Thre-
ad In Motion (TIM), 20 yılı aşkın tecrübesiyle 
lojistik sektöründe birçok markaya hizmet 
veren yerli depo yazılım platformu Axata ile 
yeni bir işbirliğine imza attı. İşbirliği kap-
samında Axata çözümleri kullanan firma-
lar hem TIM’in başta lojistik ve perakende 
sektörü olmak üzere tüm ihtiyaçlara cevap 
veren Glogi akıllı eldiveni hiçbir ekstra en-
tegrasyona gerek kalmadan tak-çalıştır ko-
laylığıyla kullanabilecek hem de tüm lojis-
tik operasyonlarını daha hızlı, daha verimli 
ve daha izlenebilir olarak sürdürebilecek.

“GELENEKSEL İLE YENİ NESİL 
BİR ARAYA GELDİ”

İşbirliğine dair konuşan Thread in 
Motion Kurucu Ortağı ve CEO’su Ka-
dir Demircioğlu, “Türkiye ve globalde 
uzun yıllardır birçok müşteriye 
hizmet sağlayan Axata ile güçle-
rimizi birleştirmenin mutluluğunu 
yaşıyoruz. Sektörü daha da ileriye 

götürebilmek için geleneksel ile yeni nesil 
bir araya geldi diyebiliriz. TIM olarak geliş-
tirmiş olduğumuz yenilikçi endüstriyel tek-
noloji ürünlerimizle, Axata kullanan firma-
ların operasyonel maliyetlerini düşürürken 
işlem hızlarını ve verimliliklerini artırmak 
için kullanıma açıyoruz” dedi. 

TÜRKİYE VE DÜNYADA 
KULLANILAN EN GELİŞMİŞ 
AKILLI ELDİVEN

Endüstriyel akıllı eldiven Glogi, kurum-
ların mevcut sistemlerine entegre olarak 
çalışıyor ve iş süreçlerini daha ergonomik, 
daha hızlı ve az hata oranı ile takip edile-

bilir hale getiriyor. Glogi eller serbest ça-
lışabilmesi sayesinde, her toplama 

veya barkod okuma operasyo-
nunda minimum 4 saniyeye ka-
dar kazanç sağlıyor. Geleneksel 
el terminalinin 10’da biri ağır-

lığı ve esnekliği sayesinde, per-
sonelin çok daha verimli çalışa-

bilmesine fırsat sunuyor.

LOJİSTİK SEKTÖRÜNDE GÜÇLÜ İŞBİRLİĞİ

LOJİSTİK | THREAD IN MOTION

KADİR DEMİRCİOĞLU: “Türkiye ve globalde uzun yıllardır 
birçok müşteriye hizmet sağlayan Axata ile güçlerimizi 

birleştirmenin mutluluğunu yaşıyoruz. Sektörü daha 
da ileriye götürebilmek için geleneksel ile yeni nesil bir 

araya geldi diyebiliriz.”

Thread In Motion 
(TIM), 20 yılı aşkın 
tecrübesiyle lojistik 
sektöründe birçok 
markaya hizmet veren 
yerli depo yazılım 
platformu Axata ile 
yeni bir işbirliğine 
imza attı.
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Ödülü, OİB adına OİB Denetim Kurulu Üyesi Ali Kemal Yazıcı, Goodyear Genel Müdürü Mahmut Sarıoğlu’na takdim etti.

Lexus Türkiye Operasyonlar Direktörü Murat Ertuğrul
Toyota Türkiye Pazarlama ve Satış AŞ Kurumsal İlişkiler 
Direktörü Selim Okutur 

Dünyanın lider lastik üreticilerinden Good-
year, Uludağ Otomotiv Endüstrisi İhracatçıla-
rı Birliği’nin (OİB) düzenlediği OİB 2020 yılı İh-
racat Başarı Ödülleri’nde ‘Altın İhracat Ödü-
lü’ almaya hak kazandı. Ödülü, OİB adına OİB 
Denetim Kurulu Üyesi Ali Kemal Yazıcı, Good-
year Genel Müdürü Mahmut Sarıoğlu’na tak-
dim etti. OİB Denetim Kurulu Üyesi Ali Kemal 
Yazıcı, “Dünyanın, pandemi nedeniyle durma 
noktasına geldiği 2020 yılında, yılmadan ve 
yorulmadan üreterek, endüstrimizin ve ül-
kemizin gücünü tüm dünyaya bir kez daha 
gösteren; zorluklarla dolu olağanüstü bir yıl-
da, olağanüstü başarılara imza atarak, oto-
motiv endüstrimizin 15 yıldır kesintisiz Tür-
kiye’nin ihracat şampiyonu olmasına büyük 
katkıda bulunan üye firmalarımızı bu ödül 
programı kapsamında ödüllendiriyoruz. Go-
odyear’ı gerçekleştirdiği başarılı çalışmalar 
sonucunda aldığı bu ödülden dolayı kutluyo-
ruz” diye konuştu.

Goodyear Genel Müdürü Mahmut Sarıoğlu 
ise “Goodyear olarak bütün çalışanlarımızla 
birlikte büyük bir aileyiz. Bu başarı hepimizin 
ortak imzasını taşıyor. Hem ihracattaki başa-
rılı sonuçlarımızın ülke ekonomisine yarat-
tığı katkıdan hem de tüm Goodyear ailesinin 
emeklerinin bu ödülle taçlanmasında dola-
yı büyük gurur ve mutluluk duyuyoruz” dedi.

Goodyear, Türkiye pazarında pandeminin 

getirdiği zorluklara rağmen 2020’de satışla-
rını artırmayı başardı. Goodyear 2020’de ori-
jinal ekipman satışını adet bazında yüzde 5,7 
artırırken, yenileme pazarında güçlü bir satış 
ivmesi yakalayarak, satışlarını adet bazında 

yüzde 21,9 oranında artırdı. 2020 yılında Türk 
otomotiv sektörünün en büyük 14. ihracatçısı 
olan Goodyear, 2020 yılında 183 milyon USD 
‘nin üzerinde ihracat gerçekleştirerek eko-
nomi için katma değer yaratmaya devam etti.

GOODYEAR’A ALTIN İHRACAT ÖDÜLÜ

HABER

Lexus Türkiye’deki yeni yapılanma ile bir-
likte Lexus Operasyonlar Direktörlüğü gö-
revine Murat Ertuğrul getirildi. Bu yapılan-
ma kapsamında 6 yıldır Lexus Operasyonlar 
Direktörlüğü görevini gerçekleştiren Selim 
Okutur, bayrağı Murat Ertuğrul’a devretti. 
2013 yılından bu yana Toyota Türkiye Satış 
Bölge Müdürlüğü, Filo ve Özel Satışlar Mü-
dürlüğü, Bayi Satış Operasyonları Müdürlü-
ğü gibi farklı görevler üstlenen Ertuğrul, 15 
yıldır otomotiv sektöründe bayi geliştirme 
ve satış alanlarında farklı alanlarda çalıştı. 
Bilkent Üniversitesi İşletme mezunu olan 
Murat Ertuğrul, 1982 yılı Ankara doğum-
lu ve aynı zamanda evli ve 1 çocuk babası. 
Bayrağı Murat Ertuğrul’a devreden Selim 
Okutur ise, Toyota Türkiye’deki Kurumsal 
İlişkiler Direktörlüğü görevine devam ede-
cek.  Okutur aynı zamanda Toyota ve ALJ 
Türkiye’nin ‘elektromobilite ve sürdürüle-
bilirlik’ alanları yönetiminde de yer alacak.

LEXUS’UN YENİ OPERASYONLAR DİREKTÖRÜ MURAT ERTUĞRUL 
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“DİJİTAL OYUN SEKTÖRÜ 
DEVLERİ GERİDE BIRAKTI”

D ijital oyun sektörünün henüz yeni 
bir sektör olmasına rağmen özel-
likle 2000’li yıllarda yaşanan tek-
nolojik gelişmeyle büyük bir ivme 

kazandığını söyleyen İstanbul Aydın Üniver-
sitesi Güzel Sanatlar Fakültesi Dijital Oyun 
Tasarımı Bölüm Başkanı Dr. Selin Süar Oral, 
“Oyun kavramı aslında insanlık tarihinin her 
zaman içindeydi, fakat 1970’lerden itibaren, 
ama özellikle 1990’lardan sonra oyun en-
düstrisi, piyasaya sürülen farklı oyunlar-
la birlikte hızlı bir tüketimi de beraberinde 
getirdi. Dijital oyunları bu kadar çekici kı-
lan on-line dediğimiz çevrimiçi veya off-line, 

yani çevrimdışı olabilmesiyle birlikte, tekli, 
çoklu veya yapay zekaya karşı oynanabi-
lir olması. Teknolojinin yalnızca gelişmesi 
değil, aynı zamanda ucuzlaması sayesinde 
ulaşılabilirliği ve tabii internetin hayatımızın 
içinde olması dijital oyun sektörünün gün-
den güne hızla büyümesini sağlıyor” dedi.

“PAZAR BÜYÜKLÜĞÜ 
PANDEMİ İLE BİRLİKTE REKOR 
BİR BÜYÜME YAŞADI”

Akıllı telefon, tablet ve bilgisayar konsol-
larının yaygınlaşmasının dijital oyunlara 
erişimi kolaylaştırdığını kaydeden Dr. Öğr. 

Üyesi Oral, “Bugüne dek hep dev bütçele-
ri olan sinema endüstrisinden konuşuyor-
duk, ancak günümüzde dijital oyun endüst-
risi sadece sinemaya değil, otomotiv, enerji 
gibi sektörlere kafa tutuyor. Belki biraz tek-
nik bir konu olacak, ancak örneğin günü-
müzde sınıflandırma açısından AAA olarak 
bilinen oyunlar maliyet olarak bu bahsetti-
ğim konuya dahil. Ve tabii teknoloji sayesin-
de oyunlar git gide daha komplike bir hale 
gelmiş durumda. Mesela yedinci nesil kon-
sollar geliştirildi; PS3, Xbox gibi. Üstelik ne-
redeyse iki yıldır hayatımızı büyük ölçüde 
etkileyen COVID 19 salgını, birçok sektöre 

Dijital bir oyun tasarlamanın yaratıcılığı, sanatı, kurguyu ve bilişimi harmanlamak 
anlamına geldiğini ifade eden Dr. Öğr. Üyesi Selin Süar Oral, geçtiğimiz yıl sektörün 

sinema sektörüyle yarıştığını söylerken, üzerinden daha bir yıl geçmeden küresel 
ticaretin öncüsü olan otomotiv, enerji gibi sektörlerin büyüme hızını geçtiğini belirtti.
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olumsuz yansısa da dijital oyun sektörünü 
olumlu yönde etkiledi. Bilgi Teknolojileri ve 
İletişim Kurumu 2020 Dijital Oyunlar Ra-
poru’na göre salgınının etkisi ile pazar payı 
yüzde 9,3 artışla büyük bir sıçrama yaşadı. 
Araştırmalar 2026 yılına kadar dijital oyun 
pazarının 295 milyar doları aşacağını orta-
ya koyuyor” ifadelerini kullandı.

“TÜRKİYE SEKTÖRDE ORTA DOĞU 
HAKİMİYETİNİ ELİNDE TUTUYOR”

Türkiye’nin dijital oyun pazarında Orta 
Doğu hakimiyetini elinde tuttuğuna dikkat 
çeken Dr. Öğr. Üyesi Oral, “İlk bakışta veliler 
açısından ‘basit bir oyun’ olarak görülse de 
öğrenciler durumun farkında ve tercihleri-
ni bu yönde kullanmak istiyorlar. Dijital bir 
oyun tasarlamak yaratıcılığı, sanatı, kurguyu 
ve bilişimi harmanlamak anlamına geliyor. 
Bu bölümden mezun olan öğrenci yazılımcı, 
senarist, grafik tasarımcısı, sanat yönetme-
ni ve içerik planlamacısı olarak çalışabiliyor. 
Son kullanıcıya bir dijital oyunun kolay ula-
şabilmesi ve oyun üretebilen teknolojilerin-
de üretici olarak son kullanıcıya ulaşması 
ile birlikte dev oyun firmalarına alternatif 
olarak freelancer ve butik oyun üreticile-
rinin pazarda yer sahibi olmasının önünü 
açmış durumda. Bu bağlamda dijital oyun 
üretimi tıpkı bireysel tasarım veya bireysel 
yazılım işleri gibi kişisel bir hal alabildiğin-
den dijital oyun sektörüne ve bu sektörün 
bir aktörü olmak isteyenlere her geçen 
gün daha cazip fırsatlar ve olanaklar 
veriyor” diye konuştu.

“BENCE ’BATTLE ROYALE’ 
OYUNLAR, SEKTÖRÜ 
TEK BAŞINA 
YÜKSELTMEDİ”

Dijital oyun sektörünün son yıl-
lardaki büyük yükselişinin, tah-
min edilenin aksine, Playerunk-
nown’s Battlegrounds (PUBG) ve 
Fortnite gibi “hayatta kalma” (batt-
le royale) türü oyunların 
gelişmesine tek başı-
na bağlı olmadığının 
altını çizen Dr. Öğr. 
Üyesi Oral, “Esa-
sında burada dik-
kat edilmesi ge-
reken bu oyunla-
rın çıkış tarihleri, 
bu oyunların pi-
yasaya sürül-
mesi ve popü-
ler olması tam 
manası ile son 
kullanıcının mobil 

platformlarda ücretsiz olarak multiplayer 
battle royale oyunlarına ulaşabilmesi ile ala-
kalı olduğunu düşünüyorum. Hâlihazırda 
senelerdir 2010’ların başında Minecraft ve 
Arma 2 gibi büyük ölçekli çevrimiçi hayat-
ta kalma oyunları için oluşturulan modlar 
ile PC’ye ek Playstation, Xbox, Wii gibi oyun 
konsolları, Battle Royale deneyimini kulla-
nıcılara sağlanmaktaydı ve günümüz Battle 
Royale türü oyunları üreten Activision, EA 
Games gibi dev firmalar ağırlıklı olarak bu 
platformlar için üretim yapmakta olduğu 
için ortaya çıkan ürünler günümüzde ol-
duğu gibi düşük ücretli veya ücretsiz ola-
rak son kullanıcıya ulaşamamaktaydı. Son 
kullanıcı zaten böyle bir ‘Multiplayer Batt-
le Royale’ deneyimine istekliydi ancak mo-
bil platformlar üzerinde bu tarz oyunların 
sektöre sürülmesi ve bu tarz oyunları mo-
bil olarak oynatabilecek teknolojilerin ge-
lişerek son kullanıcının eline ulaşması bu 
oyunların popülaritesini artırdı diyebiliriz. 
Ancak ısrarla vurgulamamız gereken bir 
konu var ki, o da pandemi süresince oyun 
oynamayan kişilerin bile dijital oyunlara yö-
neldiği veya başta sağlık, savunma, eğitim 
olmak üzere pek çok sektörün de oyunlaş-
tırma yöntemlerini kullanarak fiziksel me-
safeleri aştığı oldu” şeklinde konuştu.

“GELECEĞİN MESLEKLERİ 
ARASINDA 

GÖSTERİLİYOR”
Dijital Oyun Tasarımı bö-
lümünün “geleceğin mes-
lekleri” olarak anılan bö-

lümlerden biri oldu-
ğuna dikkat çeken 
Dr. Öğr. Üyesi Oral, 
“Bölümümüz, gele-

ceğin meslekleri ola-
rak anılan bölümlerden 

biri. Dijital çağda bilim, 
teknik ve sanatı birleşti-
ren Dijital Oyun Tasarımı 

özellikle içinde 

bulunduğumuz bu teknoloji çağında hemen 
hemen her meslek grubunda kullanılmaya 
başlanan oyun ve oyunlaştırma ile ilgili ol-
duğundan bölüm mezunları hemen her sek-
törde istihdam edilmek için aranan nitelik-
lere sahip oluyor. Hatta açıkça belirtmeliyim 
ki öğrenciler daha mezun olmadan aranan 
kişiler hale geliyorlar. Üstelik sektör, en faz-
la yatırım alan sektör durumunda. Yalnızca 
özel şirketler değil, hükümet ya da Avrupa 
Birliği de girişimcilere büyük fonlar ayırıyor. 
Buna ek olarak sektörel bazda olmasa da 
akademik olarak da önü çok açık bir mes-
lek, çünkü ülkemiz her ne kadar Orta Doğu 
hakimiyetini elinde bulundursa da oyun ta-
sarımında nereden başlayacağını, ne yapa-
cağını, neleri öğrenmesi gerektiğini bilme-
yen, ancak bu alanda potansiyel bir yara-
tıcılığa sahip olan gençler için çok önemli 
bir alan. Dijital Oyun Tasarımı teknolojinin 
gelişmesiyle beraber devamlı olarak iler-
leyen ve kendini geliştiren bir süreç aslın-
da. Üstelik yüksek lisans programı ve me-
zun sayısı oldukça az” dedi.

“İAÜ’DE YERİNDE UYGULAMA 
OLANAĞI SUNUYORUZ”

İAÜ Dijital Oyun Tasarımı Bölümü’nün, ku-
rulma kararının alınmasından bugünkü sü-
rece ulaşmasına dek Türkiye’deki ve dünya-
daki dijital oyun programlarının analiz edi-
lerek öğrenciyi sektöre hazırlamak için en 
doğru ve en etkin ders içeriklerini hazırla-
maya çalıştıklarını kaydeden Dr. Öğr. Üyesi 
Oral, “Bizim programımızın en önemli özel-
liği, öğrencilerimizi sektöre entegre şekil-
de ve proje bazlı yetiştirmesi. Bu nedenle 
mezuniyet aşamasına gelene kadar öğren-
ci, proje dersleri ve yerinde uygulama staj-
ları ile birlikte hem proje üretmekte hem 
de mezun olana dek dijital oyun sektörü-
nün içerisinde tecrübe sahibi oluyor” dedi. 
Dr. Öğr. Üyesi Oral, “Her sene düzenli ola-
rak tüm dünya çapında aynı anda düzen-
lenen ve tüm dünyadan dijital oyun gelişti-
ricilerinin katılımı ile gerçekleşen ‘Global 
Game Jam’ etkinliğine üniversitemiz ve bö-
lümümüz olarak her yıl katılarak öğrenci-
lerimize bu deneyimi de yaşatıyoruz. Tüm 
bunlara ek olarak İstanbul Aydın Üniversi-
tesi Güzel Sanatlar Fakültesi’nin diğer bö-
lümlerinde olduğu gibi Dijital Oyun Tasarı-
mı Bölümü de sektör paydaşları ile iş birli-
ği içerisinde olup pek çok oyun firması ile 
söyleşiler yapıyor, öğrencileri bu sektörde 
yer alan oyun firmalarıyla buluşturup on-
ların oyun üretme deneyimini bire bir yaşa-
masını ve yerinde uygulama imkanına eriş-
mesini sağlamaya çalışıyor” diyerek sözle-
rini noktaladı.

yazılım işleri gibi kişisel bir hal alabildiğin-
den dijital oyun sektörüne ve bu sektörün 
bir aktörü olmak isteyenlere her geçen 
gün daha cazip fırsatlar ve olanaklar 
veriyor” diye konuştu.

“BENCE ’BATTLE ROYALE’ 
OYUNLAR, SEKTÖRÜ 
TEK BAŞINA 
YÜKSELTMEDİ”
TEK BAŞINA 
YÜKSELTMEDİ”
TEK BAŞINA 

Dijital oyun sektörünün son yıl-
lardaki büyük yükselişinin, tah-
min edilenin aksine, Playerunk-
nown’s Battlegrounds (PUBG) ve 
Fortnite gibi “hayatta kalma” (batt-
le royale) türü oyunların 
gelişmesine tek başı-
na bağlı olmadığının 
altını çizen Dr. Öğr. 
Üyesi Oral, “Esa-
sında burada dik-
kat edilmesi ge-
reken bu oyunla-
rın çıkış tarihleri, 
bu oyunların pi-
yasaya sürül-
mesi ve popü-
ler olması tam 
manası ile son 
kullanıcının mobil 

“GELECEĞİN MESLEKLERİ 
ARASINDA 

GÖSTERİLİYOR”
Dijital Oyun Tasarımı bö-
lümünün “geleceğin mes-
lekleri” olarak anılan bö-

lümlerden biri oldu-
ğuna dikkat çeken 
Dr. Öğr. Üyesi Oral, 
“Bölümümüz, gele-

ceğin meslekleri ola-
rak anılan bölümlerden 

biri. Dijital çağda bilim, 
teknik ve sanatı birleşti-
ren Dijital Oyun Tasarımı 

özellikle içinde 

DR. ÖĞR. ÜYESİ SELİN SÜAR 
ORAL: “Bugüne dek hep dev 

bütçeleri olan sinema endüst-
risinden konuşuyorduk, ancak 

günümüzde dijital oyun en-
düstrisi sadece sinemaya değil, 
otomotiv, enerji gibi sektörlere 

kafa tutuyor.”
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“SİSMİK İZOLASYON DEPREMDE
HAYAT KURTARICI OLABİLİR”

S on dönemde özellikle şehir hasta-
nelerinin inşasında kullanılan ve 
halk arasında “disk sistemi” olarak 
da bilinen sismik izolasyon siste-

minin taşıdığı hayati önem, İstanbul Aydın 
Üniversitesi’nin uzman öğretim elemanla-
rı tarafından değerlendirildi.

Konuyla ilgili açıklamalarda bulunan İs-
tanbul Aydın Üniversitesi Mühendislik Fa-
kültesi İnşaat Mühendisliği Bölümü Öğre-
tim Üyesi Prof. Dr. Mehmet Fatih Altan, sis-
mik izolasyon sistemleriyle inşa edilmiş bir 
binanın deprem anında açığa çıkan sallan-
ma enerjisini çok daha kolay sönümlendi-
rerek, bina yıkılmasıyla oluşabilecek can ve 
mal kayıplarını neredeyse sıfıra indirebile-
ceğini söyledi.

“SİSMİK İZOLASYON BİNANIN 
TAHLİYESİNE İHTİYAÇ 
BIRAKMIYOR”

Türkiye’nin bir deprem ülkesi olduğunu 
hatırlatan Prof. Dr. Altan, Türkiye’de 2000’li 
yıllar öncesinde, asgari düzeyde bile mühen-
dislik hizmeti almayan yapı stoğunun fazla 
olmasının yaşanan tüm can ve mal kayıpla-
rının başlıca sebebi olduğunun altını çizdi. 
Altan, “Yapıları, deprem etkilerinden koru-
mak amacıyla inşaat literatüründe yeni sa-
yılabilecek bir kavram olan ‘sismik izolas-
yon’ kavramı gündeme geldi. Sismik izolas-
yon kavramı, bir yapının deprem anı veya 
sonrasında; kesintisiz kullanım ya da sınırlı 
hasar performans hedefi gözetir. İçerisinde 
yaşayan insanlar için deprem sonrasında ya-
pının tahliye edilmesine gerek duyulmama-
sı önemli bir avantaj olarak öne çıkar” dedi.

SİSMİK İZOLASYON NEDİR?
İstanbul Aydın Üniversitesi’nde aynı za-

manda Afet Eğitimi Uygulama ve Araştırma 
Merkezi (AFAM) Müdürü olarak da görev ya-
pan Prof. Dr. Altan, sismik izolasyon sistemi-
ni şöyle açıkladı: “Sismik izolasyon, deprem 
izolatörleri kullanmak suretiyle yapının her-
hangi bir deprem anında maruz kalabileceği 
deprem etkilerinden korunmasını hedefler. 

Bu sistemi ülkemizde inşası tamamlanan şe-
hir hastanelerinde de görebiliriz.  Yapı taba-
nına yerleştirilen deprem izolatörleri, mev-
cut yapının serbest titreşim periyot değeri-
nin artmasına sebep olur. Periyot değerinde 
meydana gelen bu artış ise deprem anında 
yapıya tatbik edecek deprem kuvvetlerinin 
ve maksimum deprem ivmelerinin azalma-
sına olanak sağlar. Bu durum da yapının ta-
mamen çerçeve taşıyıcı sistemden oluşma-
sına olanak sağlar perde duvarlara ihtiyaç 
duyulmaz. Ayrıca yapının enerji sönümle-
yebilme kapasitesinin de artmasına katkı 
sağlar. İzolatörler, genellikle yapı temelinin 
üzerinde olacak şekilde tüm kolonların alt 
bölgelerine konumlandırılırlar.”

“HER TÜRLÜ DEPREME DAYANIKLI”
Bu yöntemle binanın “alt yapı” ve “üst yapı” 

şeklinde ikiye ayrıldığını belirten Prof. Dr. Al-
tan, “Alt yapı, deprem etkilerine doğrudan 
maruz kalacağından dolayı 2 bin 475 yılda 
bir tekrarlanma süresine sahip, oluşabilecek 

en büyük deprem, olan DD-1 deprem yer ha-
reketi göz önüne alınarak tasarımı yapılır. 
Üstyapı ise geleneksel yöntemlerle inşa edi-
len yapıların da tasarımında kullanılan ta-
sarım depremi olarak bilinen DD-2 deprem 
yer hareketine göre tasarımı yapılır. Sismik 
izolasyonu yapılmış ve iyi bir mühendislik 
hizmeti almış olan yapının oluşabilecek her 
türlü depreme dayanıklı olmasını sağlar. Ge-
leneksel yöntemlerle inşa edilmiş bir yapı-
ya oranla deprem anında daha fazla yer de-
ğiştirme yapması içinde yaşayan insanları 
korkutabilme potansiyeline sahip olsa da gü-
venlik bakımından kusursuz olduğu aşikar.”

İAÜ AFAM Müdürü Prof. Dr. Mehmet Fatih Altan ve Lisansüstü Öğrencisi Ercan Ekinci, sismik 
izolasyon sistemlerinin olası bir depremde can ve mal kaybını sıfıra indirebileceğini açıkladı.
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İAÜ MÜZİK ÖĞRETMENLİĞİ 
PROGRAMI KAPILARINI AÇIYOR

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Mü-
zik Öğretmenliği Program Başkanı 
Dr. Oya Aylin Büyükbayram “Yük-
seköğretim programları içerisin-

de yer alan Müzik Öğretmenliği Programı 
müfredatının bireysel ihtiyaçlara yönelik 
yaratıcı çözümler, teknolojik yaklaşımlar, 
ulusal ve uluslararası iş birlikleri ile ha-
zırlanması sonucunda, dijital çağa uyum 
sağlanabilen, ulusal ve uluslararası plat-
formlarda, eş değer programlar tarafın-
dan örnek alınabilecek bir Müzik Öğret-
menliği Programı oluşturulmasını hedef-
ledik. Bu amaçla kullanılan yöntemler, 
teknolojik araçlar, öğretmenlik meslek 
bilgisi ve müzik alanı bütünleştirilerek, 
geleneksel yöntemlerin ötesinde uygu-
lama biçimlerinin ortaya konulmasıyla 
bilim ve sanata olumlu katkı sağlanma-
sı planlandı” diye konuştu. 

OKULDAKİ OLANAKLAR VE 
İŞ İMKANLARI ÖNEMLİ

Öğrenciler için üniversite bünyesindeki bü-
tün öğrenim alanlarından; eğitimlerden, kütüp-
hanelerden, laboratuvarlardan, öğrenci kulüp-
lerinden, araştırma merkezlerinden, sosyal, 
kültürel ve teknolojik platformlardan fayda-
lanma imkânı olan öğretmen adayları için Mü-
zik Öğretmenliği Programı’nın eğitim-öğre-
tim sürecine uygun, bireysel ve grup çalışma 
odaları, prova sahneleri, konser salonlarının 
hazırlanıp, bu alanlarda kullanılabilecekle-
ri temel enstrümanların tahsis edildiğini be-
lirten Dr. Büyükbayram gelecekte mezun iş 
olanaklarıyla ilgili “Mezunlar, Milli Eğitim Ba-
kanlığına bağlı eğitim-öğretim kurumlarında, 
özel okullarda ve ulusal/uluslararası düzey-
de faaliyet gösteren müzik kurslarında mü-
zik öğretmenliği yapabilecekleri gibi lisan-
süstü eğitimlerine devam ederek, ulusal ve 

uluslararası düzeyde akademik kariyer ola-
nağına da sahip olacaklar. Sanatçı kimliği, icra 
bilgi ve becerisi ile müzik performansı sergi-
leyecek düzeyde eğitim-öğretim görecek öğ-
rencilerimiz, kamu kurumlarına bağlı ulusal 
ve uluslararası faaliyet gösteren koro ve or-
kestralarda müzik performansı sergileyebi-
lecek düzeye gelecekler” ifadelerini kullandı. 

Programın Yükseköğretim Kurumu tara-
fından belirlenen 2021-2022 eğitim öğretim 
yılı kontenjanı 40 kişi. 6 kişilik yüzde 100 
burslu, 11 kişilik yüzde 50 burslu ve 23 kişi-
lik ücretli öğrenci kontenjanı mevcut olan 
programın Özel Yetenek Sınavı, işitme, söy-
leme ve çalma kısımlarından oluşuyor. İs-
tanbul Aydın Üniversitesi Halit Aydın Kam-
püsü’nde yapılacak sınavın başvuru şart-
ları ve içeriği ile ilgili ayrıntılar, tarihleri ve 
başvuru formu ise https://aday.aydin.edu.tr/
ozel-yetenek/ adresinde yer alıyor.

İstanbul Aydın Üniversitesi, müzik öğretmeni olmak isteyen aday öğrencilere 
kapılarını açtı. Eğitim Fakültesi bünyesinde yer alan Müzik Öğretmenliği 

Programı için yetenek sınavları ise 9 Ağustos’ta başlıyor.
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“TÜRKİYE’DE KİŞİ BAŞINA 
KAHVE TÜKETİMİ 10 YILDA 
3 KATTAN FAZLA ARTTI”

A taşehir’de yer alan Barista Aka-
demi bünyesinde Milli Eğitim Ba-
kanlığı onaylı barista eğitimi ve-
ren Naim Koca, kahveyi, 3’üncü 

dalga kahve akımını, Türk kahvesini ve kah-
venin Türkiye’deki serüvenini değerlendirdi.

“KAHVENİN BİZDEKİ 
GEÇMİŞİ DAHA ESKİ”

Türkiye’nin bir “çay ülkesi” olarak bilin-
mesinin aksine kahvenin Türkiye’deki geç-
mişinin daha eski olduğunu ifade eden Koca, 
“Çayın Türkiye’deki geçmişi yaklaşık 100 yıl 
kadar geriye gidebiliyor. Oysa kahve, tam 600 
yıldır bu topraklarda tüketiliyor. Ancak son 
yıllarda ülkemizde kahve tüketiminin arttığı 
da bir gerçek. Bizim satış ayağımız da var ve 
bu alandan elde ettiğimiz rakamları incele-
diğimizde 2011 yılında yıllık kahve tüketimi 
kişi başı 350 gr iken, 2021 yılında 1,1 kilogra-
ma kadar yükselmiş durumda. Bu yaklaşık 
3,1 kat artışa tekabül ediyor. Bunun çeşitli 
sebepleri var. COVID-19 pandemisi öncesi-
ni düşünürsek, insanların sosyalleşme ihti-
yacı son derece büyük bir artış göstermişti. 
Kafelerin artması da bu ihtiyacı karşıladı ve 
insanlar bu kafelerde sosyalleşmeye baş-
ladı. Bir de bilinç düzeyinin yükselmesi, in-
sanların gazlı içeceklere alternatif arama-
sına neden oldu. Bu arayış, pandemi süre-
cinde evde kalınan sürenin artması ve bu 
zamanın mümkün olduğunca iyileştirilme-
si ihtiyacını getirdi. Bu da insanları kahve-
ye yöneltti” diye konuştu.

“TÜRK KAHVESİ BİR TÜR DEĞİL, 
BİR PİŞİRME YÖNTEMİ”

Son yıllarda dünya genelinde Türk kah-
vesinin popülerliğinin yükselişte olduğuna 

dikkat çeken Koca, “Türk kahvesi aslında 
bir kahve türü değil, bir pişirme yöntemidir. 
Baktığımızda, basınçlı makinalarla yapılan 
espresso bazlı kahve, suyun kendi hacmiy-
le kahveyle buluştuğu filtre kahve ve Türk 
kahvesi yöntemi olmak üzere üç tip pişir-
me yöntemi sözkonusu. Bu pişirme yönte-
mini, geçmişte Osmanlı’nın hakimiyet kur-
duğu bölgelerde, Greek Coffee, Gürcü Kah-
vesi, Bulgar Kahvesi ve Tatar Kahvesi gibi 
isimlerle görüyoruz. Tüm bu türlerin pişir-
me yöntemi, Türk kahvesinin pişirme yön-
temini temel alır. Söz gelimi Tatar Kahvesi, 

pişirme yöntemi olarak Türk kahvesine en 
yakın yöntem. Türk kahvesi, telvesiyle be-
raber pişen tek kahve pişirme yöntemi. Bu 
tür kahvenin son yıllardaki popülaritesini 
Avrupa’da yaşayan Türklere borçluyuz di-
yebiliriz. Bunun yanında kahve üzerine dü-
zenlenen yarışmalar ve Türk kahvesi ma-
kinası üreten yerli markalarımızın başarı-
sı da önemli etkenler” dedi.

“DÜNYADA KONUŞABİLEN TEK 
KAHVE TÜRK KAHVESİ”

Türk kahvesini “Dünyada konuşabilen, 

Türkiye’nin sanıldığı gibi bir “çay ülkesi” olmadığını ifade eden barista eğitmeni 
Naim Koca, 2011 yılından bu yana Türkiye’de kişi başına kahve tüketiminin 

3 kattan fazla arttığını söyledi. Koca, “Etmenler çeşitli olsa da Türkiye’de kişi 
başına kahve tüketimi 10 yılda 350 gramdan 1,1 kilograma çıktı” dedi.

NAİM KOCA: “COVID-19 pandemisi öncesini düşünürsek, insanların sosyalleşme ihtiyacı son derece büyük bir artış göster-
mişti. Kafelerin artması da bu ihtiyacı karşıladı ve insanlar bu kafelerde sosyalleşmeye başladı.”
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kendini anlatabilen tek kahve türevi” ola-
rak tanımlayan Koca, “Türk kahvesi pişir-
me yöntemi, Osmanlı halkı tarafından bu-
lunmuş, tarihte ilk kahve pişirme yöntemi 
olan, pişirme tarzı bakımından tek olsa da, 
çok fazla çeşidi bulunan bir türev. Kahveye 
aroma katabileceğini düşündüğünüz, dem-
lendikten sonra koku ve tat olarak hoşunu-
za giden her ürünle, söz gelimi lavanta, ada-
çayı, ıhlamur, çilek, portakal, tarçın, kakule 
ve zencefil gibi ürünlerle Türk kahvesi pişi-
rebilirsiniz. Diğer demleme yöntemlerinin 
aksine kahveyi filtreleyerek değil, doğrudan 
suyun içerisinde pişirerek kahve elde edilir. 
Diğer kahvelere göre biraz daha yoğun ve 
‘acı’ olarak tabir edilse de, doğru demleme 
teknikleri kullanıldığı zaman hafif ve lezzetli 
bir kahve içebilirsiniz” ifadelerini kullandı.

ÜÇÜNCÜ NESİL KAHVE, KİŞİYE 
ÖZEL KAHVE DEMEK

Son yılların popüler kahve tüketim akım-
larından “üçüncü nesil kahve” akımına da 
değinen Koca, “1’inci nesil olarak adlandı-
rılan akım, instant, yani çözülebilir kahve 
markalarının ortaya çıkardığı bir akımdı. 
Ardından standart bir tat oluşturmak is-
teyen kurumsal kafelerin ortaya koyduğu 
2’nci nesil akım geldi. ‘Kişiye özgü’ kahve ola-
rak adlandırabileceğimiz 3’üncü nesil kahve 
akımı ise, kahveyi demleyen kişinin damak 
tadının ve zevklerinin ön plana çıktığı, Che-
mex, V60, Hario Drip, Syphon, French Press, 
Cold Brew, Aeropress, Cafe Solo, American 
Press, Mocha Pot ve Clever gibi çeşitli dem-
leme yöntemleriyle birlikte amacın nitelikli 
kahve içmek olduğu bir dönem” açıklama-
larında bulundu.

KAHVE SEKTÖRÜNÜN HIZLI 
GELİŞİMİ BARRİSTA 
EĞİTİMLERİNİ GETİRDİ

Türkiye’de eğitimli baristalara duyulan ih-
tiyacın, kahve sektörünün hızlı gelişmesin-
den kaynaklı olduğunu ifade eden Koca, “Bu 
hızlı gelişmeyle birlikte, kahve genel kültü-
rüne sahip, ekip çalışmasına önem veren, 
espresso makinelerine hakim, kişisel bakı-
mına ve gelişimine dikkat eden kalifiyeli per-
sonellere yani ‘barista’lara ihtiyaç duyulma-
ya başlandı. Sektörde Milli Eğitim Bakanlığı 
ile beraber meslek liseleri ve turizm otelci-
lik liselerinde baristalığı bir ders haline ge-
tirip sektöre baristalar yetiştirmeyi amaç-
ladık ve başardık da. Ayrıca Türkiye’nin en 
önemli vakıf üniversitelerinden biri olan İs-
tanbul Aydın Üniversitesi bünyesindeki Sü-
rekli Eğitim Merkezi (İAÜSEM) ile birlikte eği-
timler düzenleyerek de bu işi ne kadar cid-
diye aldığımızı kanıtladık” dedi.

İSTANBUL AYDIN 
ÜNİVERSİTESİ’NDEN 
BARİSTA EĞİTİMİ

Koca, İstanbul Aydın Üniversitesi Sürek-
li Eğitim Merkezi bünyesinde verilen baris-
ta eğitimini şöyle açıkladı: “Bu eğitimle kah-
ve kültürü, tarihinden başlayıp değişik yön-
temlerle üretilen kahveleri deneyimleyip her 
birinin sonuçlarını öğrenerek kahve çekir-
dekleri ve kavurmadan espresso bazlı uygu-
lamalara, makine kullanımına, dükkân ope-
rasyonundan Türk kahvesine kadar barista 
mesleğine dair her detayı veriyoruz. Kahve 
sektöründe çalışan veya bu sektörde kari-
yer yapmayı hedefleyen herkese açık olan 
bu eğitimde, kahve kültürü, tarihi, tüketimi, 
içilme alışkanlıkları, popüler kahve türleri 
etkisi ve yetiştirilmesi, kahve meyvesinin ye-
tiştirilmesi ve oluşumu, kahve yetiştirilen 

kıtalar ve ülkeler, kahve meyvesinin topla-
ma (hasat) yöntemleri, ıslak ve kuru kahve 
işleme yöntemi, yeşil kahve seçilmesi ve ku-
surları, kahve kavurma ve paketleme yön-
temleri, tadım yöntemi (cupping), öğütme, 
dozajlama, tamping sanatları, temel süt iş-
leme teknikleri, ürün yapımı, makine kulla-
nım ve bakımları, barista çalışma alanı te-
mel hijyen kuralları, temizlik, bakım ve sorun 
giderme gibi alanlarda eğitimler veriyoruz. 
Yakın gelecekte, 13-14-15 Ağustos tarihlerin-
de, yeni bir eğitimimiz olacak. Toplam 20 
saat sürecek olan ve yüz yüze gerçekleşti-
rilecek olan eğitimimizde kontenjan sınırı 
olduğu için, katılmak isteyenlere acele et-
melerini tavsiye ediyorum. Adaylar, detay-
lı bilgiyi İstanbul Aydın Üniversitesi Sürek-
li Eğitim Merkezi’nden alabilirler” diyerek 
sözlerini noktaladı.
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Türk Teknoloji firması IAS ve sektörünün önde gelen firmalarından Serdar Plastik, 
işbirliğine gitti. Serdar Plastik, dijital dönüşüm sürecinde rehber olarak IAS’yi tercih 

etti. Firma, iş süreçlerini canias4.0 teknolojileri ile yönetecek.

30 yılı aşkın tecrübesiyle dünya ça-
pında binden fazla müşteri, 30 
binden fazla kullanıcı ve 50’den 

fazla iş ortağıyla 31 ülkede 16 dilde hizmet 
veren IAS (Industrial Application Software), 
sektörünün en büyük firmalarından biri olan, 
beyaz eşya, otomotiv ve termoteknik gru-
bu başta olmak üzere, uzay ve havacılık sa-
nayinin de içinde olduğu 13 ayrı sektörde, 
dünya çapında 65’den fazla ülkede, 200’den 
fazla müşterisine, yüksek teknoloji kompo-
nentlerin tasarım ve üretimini yapan Ser-
dar Plastik ile anlaştı. Serdar Plastik AŞ, iş 
süreçlerini canias4.0 teknolojileri ile yönet-
meye karar verdi. IAS Yönetim Kurulu Baş-
kanı Yaşar Hakan Karabiber ve Serdar Plas-
tik AŞ Yönetim Kurulu Başkanı M. Serdar 
Tütek’in katılımı ile sözleşme toplantısı dü-
zenlendi. 7 Temmuz 2021 tarihinde Serdar 
Plastik AŞ Ar-Ge Merkezi’nde bir araya ge-
len taraflar işbirliklerinin ilk adımını imza-
ladıkları sözleşme ile attılar.

“YARININ SANAYİSİ İÇİN YATIRIM 
YAPIYORUZ”

Başta kurumsal kaynak planlama çözü-
mü caniasERP olmak üzere otomasyon, IoT, 
big data, bulut, iş zekası ve e-Devlet enteg-
rasyonları gibi pek çok çözümü bütünleşik 
olarak, entegre bir yapı ile hizmete sunan 
IAS, firmaların dijital dönüş yolculuklarına 
rehberlik etmeye devam ediyor. Son olarak 
Serdar Plastik AŞ ile anlaşmaya varan IAS, 
canias4.0 çatısı altında sunduğu bütünleşik 
çözümleri ile firmanın dijital dönüşüm süre-
cindeki ihtiyaçlarına hizmet verecek. Ser-
dar Plastik AŞ Yönetim Kurulu Başkanı M. 
Serdar Tütek, yaptığı konuşmada, “IAS ile 
birlikteliğimizde şirketimizin önümüzde ki 
minimum 10 yılını organize ederek, dünya 
pazarındaki rakiplerimizle var olan reka-
bet gücümüzü daha ileri aşamalara getir-
meyi hedefliyoruz. Firmamız, IAS ile birlikte-
liğinde bugünün değil yarının sanayisini de 
daha verimli ve daha ekonomik hale getir-
mek için ortak çalışmalar yürütecek. Şu an 
en yoğun şekilde üzerine çalıştığımız konu, 

sahadan topladığımız dataları daha anlamlı 
halde içeri almak ve daha iyi yorumlayarak, 
iş süreçlerimizi verimli hale getirebilmek. 
Burada IAS’nin çok güçlü yerleri olduğunu 
gördük.  Bunları Serdar Plastik içerisinde 
uygulayacağız” dedi.

“SERDAR PLASTİK’İN 
DİJİTAL YOLCULUĞUNA 
DESTEK OLACAĞIZ”

Serdar Plastik AŞ genel merkezinde ger-
çekleştirilen toplantıda konuşan IAS Yöne-
tim Kurulu Başkanı Yaşar Hakan Karabi-
ber de “Gelecek için yaptıkları yatırımlarda 
bizim yazılımlarımızı ve IoT çözümlerimizi 
rehber olarak seçtikleri için kendilerine te-
şekkür ediyorum. Uzun bir beraberlik ola-
cak ve burada bahsettiğimiz sadece data çö-
zümü değil. Komple bir çözümden, Endüst-
ri 4.0’dan bahsediyoruz. Plastik komponent 
sektörünün lider kuruluşlarından biri olan 
Serdar Plastik A.Ş.’nin çok uzun yıllardır de-
vam ettirdikleri dijitalleşme çalışmalarına 
IAS teknolojileriyle sunacağımız hizmet ve 
ürünlerimizle önemli katkı sağlayacağımı-
za inanıyorum” diye konuştu.

SERDAR PLASTİK, CANIAS 4.0 
TEKNOJİLERİNİ TERCİH ETTİ

IAS Yönetim Kurulu Başkanı 
Yaşar Hakan Karabiber ve 
Serdar Plastik AŞ Yönetim 
Kurulu Başkanı M. Serdar 

Tütek’in katılımı ile işbirliği 
anlaşmasında imzalar atıldı. 
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İklimlendirme sektörünün dünya devi 
Daikin, Türkiye’deki 10’uncu yılını yeni 
yatırımlar ve yüksek büyüme rakamla-
rıyla kutluyor. 2011 yılının temmuz ayında 
Airfel markasını alarak doğrudan yatı-
rımcı kimliğiyle Türkiye pazarına giren 
ve Daikin Türkiye adıyla faaliyetlerine 
başlayan şirket, o tarihten beri sektör 
ortalamasının çok üzerinde bir büyü-
me performansı sergileyerek 10 yılda 
11 kat büyüme başarısı gösterdi. Türki-
ye’de faaliyete başladığı 2011 yılında 202 
milyon TL cirosu olan Daikin Türkiye, 
o günden itibaren agresif bir büyüme 
stratejisi izleyerek yüzde 10 olan sek-
tör ortalamasının çok üstünde bir başa-
rı gösterdi. Pandemi döneminde sektö-
rün tümünde yüzde 25 oranında daral-
ma beklenmesine rağmen büyümesini 
sürdüren Daikin Türkiye, bir önceki yıla 
göre yüzde 42 büyüyerek 2020 mali yılı-
nın sonunda cirosunu 2 milyar 836 mil-
yon TL’ye taşımayı başardı. 

Daikin Türkiye’nin 10 yıllık sürecini 
değerlendiren Daikin Türkiye CEO’su 

Hasan Önder, Ar-Ge ve fabrika yatırım-
larının aralıksız sürdüğünü belirterek 
şunları söylüyor: “2011 yılında Airfel’i sa-
tın alarak Türkiye pazarına giren Dai-
kin, o tarihten beri sektör ortalamasının 
çok üstünde bir büyüme göstererek 10 
yılda 11 kat büyümeyi başardı. Ar-Ge, ku-
rum kültürümüzün yapı taşlarından biri 
olan önemli bir konu. Geleceğin anah-
tarı da burada zaten. Ar-Ge yatırımla-
rımızın bütçesini sürekli yukarılara ta-
şıyarak kendi patentlerimizi üretecek 
seviyede bir AR-GE merkezi oluşturduk 
ve çok güzel sonuçlar almaya başladık. 
Yakın gelecekte HVAC şirketlerini etki-
leyecek trendleri takip ediyor ve buna 
göre hedefler belirleyip, çalışmalarımı-
za yön veriyoruz. Önümüzdeki dönem-
de akıllı şehirler, enerjide dijitalleşme, 
big data, blockchain, yerinden yönetim, 
depolama ve elektrikli araçlar sektörü-
müzün dinamiklerini belirleyecek ana 
başlıklar olarak karşımıza çıkıyor. Daikin 
Türkiye de bu parametrelere göre po-
zisyon alarak çalışmalarını sürdürüyor.”

DAIKIN, TÜRKİYE’DE 10 YILDA 
11 KAT BÜYÜDÜ

HASAN ÖNDER: “2011 yılında Airfel’i satın alarak Türkiye pazarına 
giren Daikin, o tarihten beri sektör ortalamasının çok üstünde bir 
büyüme göstererek 10 yılda 11 kat büyümeyi başardı.”

DAIKIN | HABER



ARAŞTIRMA | İKLİM GÜVENLİĞİ RİSKİ

www.ekovitrin.com   •   Ağustos 202178



DOĞAL AFETLER 
GİDEREK ARTIYOR
DOĞAL AFETLER 

KÜRESEL ISINMA EN BÜYÜK RİSKİ OLUŞTURUYOR

Küresel ısınmanın artmasıyla beraber sel, yangın ve tsunami gibi afetler 
son yıllarda daha fazla kendini gösteriyor. IMCCS Uzman Grubu’nun 

(Uluslararası Askeri İklim ve Güvenlik Konseyi) araştırması, iklim güvenliği 
risklerinin tüm bölgelerde yoğunlaşmaya devam edeceğini ve toplumların 
öncekilerin etkisinden kurtulamadan veya bunlara uyum sağlayamadan 

yeni felaketlerin baş göstereceğini ortaya koyuyor. 

ARAŞTIRMA-HABER: MELİKE KOÇAK
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I MCCS Uzman Grubu’nun (Uluslara-
rası Askeri İklim ve Güvenlik Konse-
yi) araştırmasına göre, küresel ısın-
mayla kendini gösteren iklim güvenliği 

tehditleri artacak ve yeni afetler toplumla-
rı daha fazla etkileyecek. Son yıllarda sel, 
tsunami, yangın gibi afetler, giderek daha 
çok yaşanılır oldu. Kanada ve ABD’de orman 
yangınları devam ederken Almanya’yı vu-
ran sel felaketi, adeta gelecek yıllarda ya-
şanacaklara ilişkin ipucu veriyor. Uzman-
lar, küresel ısınma nedeniyle çok daha bü-
yük afet senaryolarına hazırlıklı olunması 
gerektiği konusunda uyarılar yayınlarken 
NASA, Dünya Meteoroloji Örgütü ve Dünya 
Sağlık Örgütü’nden gelen raporlar, ürkütü-
cü gerçeği gözler önüne serdi.

Küresel ısınmayla atmosferde yaşanan 
her 1 derecelik artışla, atmosferdeki su bu-
harı miktarı yüzde 7 artarken, bu da özel-
likle Kuzey Atlantik bölgesi ülkelerinde sel 
ihtimallerini güçlendiriyor. Dünya Meteo-
roloji Örgütü (WMO), Dünya Sağlık Örgütü 
(WHO) ile iklim üzerine araştırmalar yürü-
ten organizasyonların verilerinden derle-
nen bilgilere göre, küresel ısınma, buzulla-
rın erimesine, bu yolla suların yükselmesi-
ne ve sellere neden olurken yağış kaynaklı 
sellere de doğrudan etki ediyor.

SEL FELAKETLERİ DEVAM EDECEK
WMO verilerine göre, dünyada sıcak-

lık 1900 öncesi döneme kıyasla 1,2 derece 
arttı. Bu veriler ışığında 2016, dünya tarihi-
nin en sıcak yılı, 2020 ise en sıcak ikinci yıl 
oldu. Sıcaklığın artması ile buzulların erime-
si ve suları buharlaşma oranları da yüksel-
di. İngiltere merkezli ActionAid insani yar-
dım kuruluşunun paylaştığı verilere göre, 
her 1 derece sıcaklık artışı, atmosferde tu-
tulabilen su buharı miktarını yüzde 7 ora-
nında artırıyor.

Bu durum, bulut oluşumunu da etkilerken 
ekvatordan kutuplara gittikçe yağış mikta-
rını ve sürekliliğini de artırıyor, özellikle de 
sıcak hava akımının hareket yönündeki Ku-
zey Atlantik bölgesini etkiliyor. Kuzey Atlan-
tik bölgesinde aniden bastıran şiddetli yağış-
lar sellere neden olurken uzun süre devam 
eden yağışlar baraj ve nehirlerin taşarak su 

baskınları oluşturmasına sebebiyet veriyor.
Bu bölgenin tarihi olarak su baskınları-

na alışık ülkelerinden Hollanda, suyla mü-
cadele için sel setleri inşa ederken bu du-
ruma alışık olmayan veya geri kalmış ülke-
ler ise selle mücadelede zorluklar yaşıyor.

SULAR YÜKSELİYOR
Küresel ısınma nedeniyle buzullarda erime 

ise son 25 yılda 3 trilyon tona ulaşırken bu 
durum deniz suyunu 8 milimetre yükseltti.

Amerikan Uzay ve Havacılık Ajansı (NASA), 
en kötü senaryoda bu seviyenin 2100’de 0,6 
metre ile 1,1 metre arasında olacağını, 2300’de 
ise 5 metreye ulaşacağını tahmin ediyor.

ALMANYA İLK ÖRNEĞİ
Kuzey Atlantik Bölgesi, Kuzey Avrupa’da 

okyanus kıyısına 300 kilometre uzaklıkta 
bulunan tüm bölgeleri kapsıyor. Bu bölge-
ler arasında selin vurduğu Almanya, Hol-
landa ve Belçika’daki bölgeler de yer alıyor.

Alman Meteoroloji Dairesi Sözcüsü Uwe 
Kirsche’nin yaptığı açıklamaya göre, ülke-
deki sel için uyarı sistemi çalışıyordu ancak 
bu kadar yüksek miktarda yağış beklenmi-
yordu. Kirsche bu miktar için, “Yüz yıllık bir 
sel nitelendirmesini yapmak yetersiz kala-
caktır” açıklamasını yaptı. Uzmanlara göre, 

bu boyutta yüksek bir yağış, Kuzey Atlantik 
bölgesine iklim değişikliği ve küresel ısınma-
nın verdiği bir mesaj olarak kabul ediliyor.

ABD merkezli Woodwell İklim Araştırmala-
rı Merkezi araştırmacısı Jennifer Francis’e 
göre, dünyada görülecek fırtınalar eskisine 
göre daha fazla su taşıyacak, yani daha yük-
sek miktarda yağışlar gerçekleşecek. Fran-
cis’e göre bu durum, sellerin yanında nehir-
lerin taşmasına da neden olacak.

YERLEŞİM YERLERİ 
DEZAVANTAJ YARATIYOR

Hollandalı araştırmacı Geert Jan van Ol-
denborgh ise Almanya’yı vuran selde iklim 
krizinin yanı sıra şehirleşmenin de kötü et-
kileri bulunduğuna vurgu yaptı. Dünya-Ha-
va İlişkisi Örgütünün (WWA) oluşturduğu ça-
lışma grubunda yer alan van Oldenborgh, 
nehirlerin taşıyacağından fazla suyla dol-
duğunu ifade ederken, nehirlerin çevresin-
deki yerleşimlerin fazla suyun toprak tara-
fından emilmesinin önüne geçtiğini söyledi.

Küresel ısınmanın ve iklim krizinin yol aç-
tığı sel felaketlerine karşı alınacak önlemle-
rin başında küresel ısınmayı yavaşlatacak 
ve durduracak önlemler geliyor.

Sera gazlarının atmosfere salınımını azal-
tarak dünyanın ısınması, böylelikle buzulların 

Özellikle 2020 yılında tüm dünyada pek çok ülkede sel felaketleri 
yaşandı. Avrupa ülkeleri olan Almanya, Belçika, Hollanda, Lüksemburg 
ve Avusturya’nın yanı sıra Çin’de sel felaketleri, küresel ısınmanın hangi 

boyuta ulaştığını gözler önüne seriyor.  
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erimesi ve atmosferin su buharı tutmasının 
önüne geçildiği biliniyor.

Ancak bu süreçte insanları ve devletlerin 
atması gereken adımlar da bulunuyor. İn-
sanların afetlerin yaşanma ihtimaline karşı 
binaları güçlendirmesi ve afetlere hazırlık 
için erzak ve kıyafet çantaları oluşturma-
sı gerekiyor. Ayrıca sel alarmı verildiğinde 
yüksek bölgelere ve noktalara çıkmaları 
tavsiye ediliyor.

WHO, devletlere ise zayiatı minimuma in-
direcek tavsiyelerde bulunuyor. Buna göre, 
yerel ve merkezi yönetimlerin sel ve taşkın 
suyunun toprak tarafından emilmesi için 
özellikle dere yatakları çevresinde yağışın 
birikebileceği çukur noktalarda boş arazi-
ler bırakması gerekiyor. Bu yöntem, selin 
sebep olduğu toprak kaymaları riskine kar-
şı da öneriliyor.

Dere yataklarının temiz ve su akışını en-
gellemeyecek şekilde düzenli tutulması da 
yönetimlere verilen tavsiyeler arasında yer 
alıyor. Sel riski olan bölgelerdeki yapılaşma-
nın da sele dayanıklı olması için devletlerin 
önlem alması gerekliliği WHO’nun tavsiye-
lerinden biri.

Bu bölümde tanımlanan temel riskler ve 
imkanlar, raporun tamamından alınmıştır 
ve belgenin ana sonuç ve tavsiyelerine ge-
nel bir bakış sunar. Risk tarafında, rapor, 
dünyanın “mevcut koşullar altında önemli 
veya daha yüksek güvenlik riskleri” ile karşı 
karşıya olduğunu - daha da önemlisi, dün-
yanın tüm bölgelerinde bu risklerin oldu-
ğunu tespit ediyor. İmkanlar tarafında, ra-
porun yazarları, kavramlarda, planlarda ve 
stratejilerde iklim güvenliği risklerini kabul 
ederek bu riskleri somut olarak ele almak 
için önlemleri uygulamaya kararlı bir şekil-
de ilerlemeyi içeren “iklim değişikliği konu-
sunda güvenlik işbirliği için ileriye dönük 
bir yol” sunuyor.

1. İklim değişikliği ve diğer risklerin bir araya 
gelmesi, devletler ve toplumlar için bileşik güvenlik 
tehditleri yaratıyor. COVID-19 pandemisinin açık-
ça gösterdiği gibi, birçok ülke aynı anda birden 
fazla krizi yönetmeye hazır değil. Örneğin, CO-
VID-19 karantinalarının, ardından gelen ekonomik 
şokların ve iklim değişikliğine bağlı kuraklıkların 
ve sel baskınlarının bir araya gelmesi, küresel 
olarak gıda güvensizliğini artırdı ve dünyanın 
birçok yerinde daha fazla istikrarsızlık ve çatışma 
riski oluşturdu.

2. İklim güvenliği riskleri tüm bölgelerde yoğun-
laşmaya devam edecek ve toplumlar öncekilerin 
etkisinden kurtulamadan veya bunlara uyum 
sağlayamadan yeni felaketler baş gösterecek. 

Dünyanın kırılgan bölgeleri, iklim değişikliğinin en 
şiddetli ve feci güvenlik sonuçlarıyla karşı karşıya 
kalmaya devam edecek, ancak hiçbir bölge, örne-
ğin 2020’de Amerika Birleşik Devletleri ve Avust-
ralya’da benzeri görülmemiş orman yangınlarının 
gösterdiği gibi, bu tehlikelere bağışık değil.

3. İklim değişikliği yoğunlaştıkça ordular giderek 
daha fazla gerginleşecek. Ekstrem hava olay-
larının hızı ve yoğunluğu arttıkça, ülkeler ilk müda-
hale için askeri güçlere olan itimatlarını artırıyor. 
Doğrudan iklim değişikliği etkileri düzenli olarak 
askeri altyapıyı tehdit ederken ve hazır olma duru-
munu azaltmakla tehdit ederken, en acil güvenlik 
tehditleri iklim değişikliğinin neden olduğu sosyal 
sistemlerdeki bozulmalardan gelecek.

4. Yerel dinamikleri hesaba katmayan veya yerel 
toplulukların bakış açılarını entegre etmeyen öne-
rilen iklim güvenliği adaptasyonu ve dayanıklılık 
çözümleri, farkında olunmadan diğer güvenlik 
risklerine katkıda bulunuyor.

5. Küresel yönetim sistemi, iklim değişikliğinin yol 
açtığı güvenlik riskleriyle başa çıkmak için yeterli 
donanıma sahip değil. Bazı durumlarda ulusla-
rarası hukuk, iklim değişikliğinin etkilerine ilişkin 
modası geçmiş anlayışlara göre modellenir ve 
bu nedenle gelecekteki zorluklarla uyuşmazken, 
diğer durumlarda, belirli iklim güvenliği risklerini 
yönetmek için uluslararası hukuk veya kurallar 
henüz mevcut değil.

COVID-19 İLE BİRLİKTE RİSKLER DAHA DA ARTTI
ANA RİSKLER
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Dünya Meteoroloji Örgütü (WMO), Dünya Sağlık Örgütü (WHO) ile iklim üzerine 
araştırmalar yürüten organizasyonların verilerine göre, küresel ısınma, buzulların 
erimesine, bu yolla suların yükselmesine ve sellere neden olurken yağış kaynaklı 

sellere de doğrudan etki ediyor.

1. Dünya, iklim konularında ABD’nin uluslara-
rası sahneye dönüşünden yararlanmalı. Biden 
İdaresi’nin iklim değişikliğine ulusal güvenlik 
önceliği olarak belirtilen taahhüdü, müttefi klere ve 
ortaklara, BM İklim Değişikliği Çerçeve Sözleş-
mesi COP26 da dahil olmak üzere iklim güvenliği 
konularında uluslararası işbirliğini ilerletmek için 
bir dizi fırsat sunacak.

2. İklim güvenliği konularında artan AB ve NATO 
liderliği, dünya çapındaki savunma ve güvenlik 
güçlerine örnek olabilir. Avrupa’nın cesur karbon-
dan arındırma taahhütleri göz önüne alındığında, 
güvenlik hizmetleri, iklim güvenliği riskleri ve 
esnekliği konusunda liderlik etmek için iyi bir 
konuma sahip. AB İklim Değişikliği ve Savunma 
Yol Haritasının 2021’de uygulanması, Avrupa’daki 
orduların iklim değişikliğini öngörü araçlarının ve 

erken uyarı sistemlerinin geliştirilmesi de dahil 
olmak üzere planlamalarına daha iyi entegre 
etmeleri için bir fırsat.

3. Zayıf veya hassas devletler için iklim geçirmez-
lik (koruma) geliştirme, çatışmaların önlenmesi 
için bir öncelik olmalı. Yardım, su güvenliği, gıda 
güvenliği ve afete hazırlık gibi iklim direnci sorun-
larının yanı sıra yenilenebilir enerji ve uyarlanabilir 
kapasitelere yatırımları teşvik eden ‘yeşil iyileştir-
me’ mekanizmalarını hedef almalı.

4. Uluslararası toplum, iklim güvenliği risklerine 
daha iyi hazırlanmak ve bunları önlemek için 
tahmine dayalı modelleme ve iklim riski değer-
lendirme metodolojilerini benimsemeli. Bu tür 
değerlendirmeler, orduların bölgesel güvenlik 
planlarına ve kuvvet hazırlık değerlendirmelerine 

entegre edilmeli.

5. Dünya çapındaki güvenlik kurumları, makul 
iklim senaryoları altında iklim değişikliğinin feci 
güvenlik etkileri hakkında son uyarılar göz önüne 
alındığında, sera gazı emisyonlarının önemli 
ölçüde azaltılmasını talep eden önde gelen sesler 
olarak hareket etmeli.

6. Devletler ve uluslararası aktörler, çevre ve iklim 
güvenliği etkilerini içerecek şekilde uluslarara-
sı hukuku ve mekanizmaları güncellemek ve 
geliştirmek için acilen harekete geçmeli. Özellikle, 
yaygın olarak “jeomühendislik” olarak adlandırılan 
iklim müdahale bilimini yönetmek için şu anda 
var olmayan uluslararası mekanizmaları kurmak 
için çok tarafl ı müzakereler, çok tarafl ı forumlarda 
acilen yapılmalı.

ANA İMKANLAR

2019’da uygulanan ve 2020 Dünya İklim 
ve Güvenlik Raporu’nda yayınlanan ilk İklim 
Güvenliği Risk Algı Araştırması ile karşılaş-
tırıldığında, katılımcılar iklim değişikliğinin 
su güvenliği, ekosistem güvenliği, doğal afet-
ler ve insan göçü gibi dinamikler konuların-
da yarattığı riskleri yüksek oranda değer-
lendirmeye devam ediyor. Sağlık güvenliği 
riskleri, yağış ve okyanus değişiklikleri da-
hil olmak üzere mevcut gelişmeler ve yeni 
araştırmalar 2021’de birkaç kategori daha 
yüksek sıralamalar aldı. 2021 araştırması 
ayrıca risk türleri arasında karşılaştırma-
lara daha iyi izin vermek için yeni risk kate-
gorisi gruplandırmalarını da tanıttı.

İKLİM GÜVENLİĞİ RİSKLERİ 
DAHA TEHLİKELİ OLACAK

Önümüzdeki 20 yıl içinde, iklim olayların-
dan kaynaklanan güvenlik riskleri, ciddi ve 
katastrofik risk seviyeleri sunacak. Uzman 
yanıtlayıcıların önümüzdeki yirmi yıl içinde 
beklediği ciddiyet artışı çok belirgin. İster in-
sanlığın devam eden ısınması, ister iklim de-
ğişikliği etkilerinin zaman içinde şiddet ve 
sıklık bakımından artacağı anlamına gelsin, 
ister toplumun bu etkilerin bileşik etkileriyle 
bir kerede başa çıkma becerisine ilişkin ka-
ramsarlıktan dolayı olsun, bu tepkiler, gele-
cek yıllarda iklim güvenliği risklerinin daha 

tehlikeli hale geleceğini gösteriyor.
İklim güvenliği tehditleri şu anda genel 

olarak düşük-orta düzeyde (2021) olarak al-
gılansa da, katılımcılar bu risklerin önümüz-
deki on yılda hızla arttığını görüyorlar. Yağış 
değişiklikleri, deniz seviyesinin yükselme-
si ve daha şiddetli doğal afetler dahil olmak 
üzere doğrudan çevresel etkiler ve bu etki-
lerin dünya çapındaki tarım, ekonomik ve 

sağlık sistemleri üzerinde oluşturacağı mü-
teakip etkiler özellikle kısa vadede endişe 
verici olacak. Bu, ulusların artan güvenlik 
açıklarına karşı kritik altyapıyı önemli ölçü-
de güçlendirmeye odaklanırken, afet yardı-
mı ve sigorta sistemlerine yatırıma öncelik 
vermesi gerektiğini gösteriyor.

Daha sonra, araştırmaya katılan bu sa-
vunma ve güvenlik uzmanları grubu, iklim 

İKLİM GÜVENLİĞİ TEHDİTLERİ
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değişikliğinin bir bütün olarak toplum için 
oluşturduğu riskler konusunda askeri te-
sisler, misyonlar ve kurumlara yönelik risk-
lerden aslında daha fazla endişeliydi. 2041 
itibariyle, gıda, su, ekonomi ve altyapı gibi 
insani güvenlik riskleri, askeriye aşırı bağ-
lılık, görev başarısızlıkları ve kilit ittifakla-
rın bozulması dahil olmak üzere “askeri gü-
venlik” kategorisine yönelik risklerden bile 
daha ciddi olarak derecelendirildi. Bu, dünya 
ordularının şüphesiz artan iklim riskleriyle 
karşı karşıya kalacak olsa da, güvenliğe yö-
nelik en acil tehditlerin askeri varlıklar ve 
misyonlardaki aksamalardan ziyade sosyal 
sistemlerin bozulmasından kaynaklandığı-
nı gösteriyor. Bu düşünce, “uluslar içinde-
ki istikrarsızlık”ın tüm zaman dilimlerinde 
“uluslar arasındaki istikrarsızlık”tan tutar-
lı bir şekilde daha şiddetli olarak önem sı-
rasında olduğu bulgusuyla anlaşılmalı. Bu 
bulgular, güvenlik kurumumuzu iklim gü-
venliği riskleriyle etkin bir şekilde yüzleş-
meye hazırlamak için, geleneksel eğitim ve 
planlama operasyonlarının, yalnızca savun-
ma varlıklarına yönelik tehditler veya diğer 
devlet katılımcılarından gelen tehditlerden 
ziyade, topluma yönelik tehditlerin daha ge-
niş bir anlayışını hesaba katması gerekti-
ğini gösteriyor.

Daha da önemlisi, araştırma yanıtları, ik-
lim değişikliğinden kaynaklanan güvenliğe 
yönelik şu anda yeterince çalışılmamış ve 
yeni risklerin daha fazla dikkat gerektirdi-
ğini ortaya koyuyor. Araştırmaya katılanlar, 
jeomühendislik teknolojilerinin tek taraflı 
konuşlandırılması ve iklim kaynaklı felaket-
lerin art arda gelme potansiyeli gibi tehdit-
lerin ciddiyetinin önümüzdeki 20 yılda kes-
kin bir şekilde arttığını gördüler. Bu, güven-
lik hizmetlerinde bu tür tehditlere yönelik 
anlayış ve hazırlık düzeyi son derece dü-
şük olduğu için sorunlar yaratır ve ulusla-
rın, ortaya çıktıklarında bu tür yeni tehdit-
lerle karşılaşabilecek durumda olmayabi-
leceklerini gösterir.

Bu tür tehditlere karşı direnç oluşturmak 
için, politika yapıcılar ve savunma liderleri, 
yeni risklerin nasıl gelişebileceğini tahmin 
etmek için doğa ve sosyal bilimciler ile ya-
kın işbirliği yapmalı ve kurumlarında bunla-
rı ele almak için kapasite oluşturmaya çalış-
malı. Son olarak, bu sonuçlar aynı zamanda 
çok çeşitli risklerin kesişimi ve bunların bir-
birleri üzerindeki etkilerinin kaçınılmazlığı 
hakkında yeni bir anlayış sunuyor. COVID-19 
salgını, çok sayıda toplumsal bileşenin istik-
rarını etkileyerek, bir riskin toplumun diğer 
tüm yönlerine ne kadar hızlı sızabileceğini 

gösterdi. Burada toplanan veriler, iklim teh-
ditlerinin benzer, bileşik bir şekilde ortaya 
çıkacağını tahmin ediyor. Birlikte ele alın-
dığında, elliden fazla iklim güvenliği uzma-
nından oluşan bu araştırma grubu tarafın-
dan belirlenen tahminler, geleceğe yönelik 
iklim güvenliği tehditlerini ele almak için ge-
reken planlama çabalarına kritik bir gir-
diyi temsil ediyor. En şiddetli yakın vade-
li riskler her zaman önümüzdeki yıllarda 

en şiddetli olacakları yansıtmasa da, bun-
ların tümü dünya liderlerinin ele alması ge-
reken giderek artan bir şekilde güvenlik en-
dişeleri haline gelecek. Bu büyüyen tehditle-
re dayanma kabiliyetini artırmaya yönelik 
planlamayı yönlendirmek için kasıtlı ve bi-
linçli çabalara ihtiyaç duyarken, aynı zaman-
da insanlık için artan sıcak havayı güvenli 
seviyelere indirmek için iklim problemiyle 
doğrudan yüzleşmek zorunda kalacaklar.

İklim güvenliği konularında artan AB ve NATO liderliği, 
dünya çapındaki savunma ve güvenlik güçlerine örnek 
olabilir. Avrupa’nın cesur karbondan arındırma taahhütleri 
göz önüne alındığında, güvenlik hizmetleri, iklim güvenliği 
riskleri ve esnekliği konusunda liderlik etmek için iyi bir 
konuma sahip.
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2020’de, iklim değişikliğinin neden oldu-
ğu kuraklık veya sel, çekirge istilası ve CO-
VID-19 pandemisi ile kesişerek zaten kırıl-
gan olan bölgesel gıda sistemleri üzerinde 
artan baskı oluşturdu. Çekirge istilası Eti-
yopya, Kenya ve Somali’yi ciddi şekilde vur-
du, ancak diğer Afrika ülkeleri de etkilendi. 
Etkilenenler arasında; Cibuti, Eritre, Tan-
zanya, Uganda, Sudan ve Güney Sudan var.

Çöl çekirgesi, dünyadaki en yıkıcı göçmen 
zararlılar arasında kabul edilir. 2019-2020 
salgınla ilgili kayıpların daha geniş Doğu Af-
rika bölgesi, Cibuti ve Yemen’deki ülkeler için 
8,5 milyar ABD doları olduğu tahmin edili-
yor. Yalnızca Etiyopya’da çekirgeler “356.286 
metrik ton tahıl kaybına, 197.163 hektar ekili 
arazinin ve 1.350.000 hektar mera alanının 
yok olmasına ve bunun sonucunda 1 milyon-
dan fazla Etiyopyalının gıda yardımına ihti-
yacı olmasına” neden oldu.

Ocak 2020’den bu yana çekirgelere kar-
şı alınan önlemler, yalnızca Afrika Boynu-
zu’nda yaklaşık yarım milyar dolarlık tahıl 
kaybını önledi - bir yıl boyunca 10 milyon in-
sanı beslemeye yetecek kadar.

BALIKÇILAR ÜZERİNDEKİ GERİLİM
Afrika’nın nüfusu, geçimini sağlamak için 

balıkçılığa oldukça bağımlıdır. Genel olarak, 
balık, Afrika popülasyonlarının protein alı-
mının yüzde 19’unu sağlar ve balıkçılık, kri-
tik bir ekonomik sektörü temsil eden bazı 
ülkelerde nüfusun yüzde 90’ına kadarını is-
tihdam eder. İklim değişikliğinin balık stok-
ları üzerindeki etkileri, bu nedenle birçok 
Afrika kıyı ve ada devletinde geçim kaynak-
larını tehlikeye atıyor.

Afrika’da ve dünya çapında balık için ar-
tan bir taleple karşı karşıya kalan Afrika ül-
kelerinin münhasır ekonomik bölgelerinde-
ki (MEB) av potansiyelindeki düşüşün çeşit-
li güvenlik sonuçları vardır. Balıkçılar göç 
ederken balıkları takip etme, denizde daha 
fazla ilerleme, dolayısıyla aynı av hacmi için 
daha fazla yakıt tüketme, yabancı MEB’lerde 
veya deniz koruma alanlarında faaliyet gös-
terme, diğer gelir akışlarına yönelik daha 
riskli veya yasak balık avlama tekniklerini 
benimseme, diğer türleri avlama veya balık 
avlama gibi riskler alacaklardır. Kıyılarda-
ki balıkların tükenmesi, ister küçük ölçek-
li ister endüstriyel filolar olsun, balıkçılar 

arasında kalan balıkçılık bölgelerine erişim 
için gerilimlere yol açabilir.

Tüm bu faktörler, Afrika’daki deniz gü-
vensizliğini artırıyor. İnsan ticareti, yakıt ik-
mali veya korsanlık gibi diğer yasa dışı faali-
yetler hariç tutulduğunda bile, bu ülkelerde 

yasa dışı ve saldırgan davranışlarda artış 
görülmektedir. IUU balıkçılığının kendisi, 
2012 ve 2016 yılları arasında Afrika ülkele-
rinin MEB’lerinde endüstriyel balıkçılık sü-
resinin en az yüzde 3 ila 6’sını temsil edi-
yordu. Yerli ve yabancı balıkçılar arasındaki 

AFRİKA’DA SAHRA ÇÖLÜ GÜNEYİ’NDEKİ SEÇİLİ 
İKLİM GÜVENLİĞİ RİSKLERİ

GIDA GÜVENLİĞİ
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çatışmalar çoğalıyor. Örneğin, 2017’de Ka-
merun jandarmasının Nijeryalı balıkçıların 
balıkçılık için yeni bir vergi ödemesini şart 
koşması şiddetli çatışmalara yol açtı: iddi-
aya göre balıkçıların silahlı olduğu ortaya 
çıktı ve jandarmaların ateş açması sonu-
cu 97 balıkçı öldü.

ORMANSIZLAŞMA
Tahminlere göre, Afrika’daki ormansız-

laşmayı esas olarak küçük ölçekli kırpma 
(yüzde 61,1) ve mera için daha az role sahip 
(yüzde 14,7). Bununla birlikte, değeri her yıl 
yaklaşık 17 milyar dolar olan (2014) yasa dışı 
ağaç kesimi nedeniyle kesin ormansızlaşma 
oranlarını tahmin etmek zordur.

Kongo Demokratik Cumhuriyeti, Tanzanya 
ve Zambiya tarafından paylaşılan, hacimce 
dünyanın en büyük ikinci tatlı su gölü olan 
Tanganyika Gölü, göl havzasındaki orman-
sızlaşma nedeniyle arazi bozulmasının ne-
den olduğu tortullaşma tehdidi altında. Göl, 
havzadaki topluluklara tatlı su balığı sağladı-
ğından, bu tür bir bozulma, önemli bölgesel 
insan güvenliği sorunları ortaya çıkarıyor.

SAHEL’DE ÇİFTÇİ-ÇOBAN GERİLİMİ
Birleşmiş Milletler Batı Afrika Ofisi’ne 

(UNOWAS) göre, Moritanya’dan Sudan’a ka-
dar uzanan bir bölge olan Sahel’de çobanlar 
ve çiftçiler arasındaki çatışmalar “en şiddet-
li yerel çatışmalardan biri olmaya devam 
ediyor”. Bölge şu anda “hem yerel hem de 
ulusal sınırların ötesinde Çad Gölü Havzası 
ve Batı Sahel boyunca çiftçileri ve çobanla-
rı içeren çatışmaların sıklığı ve şiddetinde” 
bir artışla karakterize ediliyor.

Çiftçilerin ve çobanların geçim kaynak-
ları, farklı şekillerde suya ve toprağa eri-
şime bağlıdır. Çiftçiler yerleşik olma eğili-
mindeyken, “göçebe ve yarı göçebe pasto-
ralistler, sığırlarını mevsimlik göçlere uygun 
olarak otlatıyorlar ve sürülerini besleyecek 
su ve otlak arıyorlar, bu ihtiyaçları karşıla-
mak için genellikle ulusal sınırları aşıyor-
lar.” İklim değişikliğinin etkileri, nüfus artışı, 
küçük silahların yayılması, etkisiz yönetim 
sistemleri ve otorite-güvenlik yoksunluğun-
dan yararlanan devlet dışı silahlı grupların 
varlığı da dahil olmak üzere, doğal kaynak-
lara erişmeye çalışırken çiftçiler ve çoban-
lar arasındaki artan gerilime katkıda bulu-
nan çeşitli faktörler.

Kırılgan güvenlik şartları aynı zamanda 
zayıf yönetim sistemlerinin, isyanların ve 
devletin çöküşünün bir sonucudur. Bölgenin 
pek çok yerinde, devlet kurumları temsili de-
ğil, etkisiz veya tamamen yok. Ayrıca, şiddet-
ten etkilenen bazı gruplar, “siyasi ve ekono-
mik güçten tarihsel olarak marjinalleştirildi”, 

bu da kamu yetkililerine karşı derin bir kır-
gınlığa ve güvensizliğe katkıda bulundu. Bu 
aynı zamanda kimlik temelli ayrımlardan 
da kaynaklanabilir. Sonuç olarak, çiftçiler 
ve çobanlar, “konuları kendi ellerine alarak” 
geçim kaynaklarını savunma eğilimindedir.

Nüfus artışı nedeniyle su ve toprak tale-
binin artması bekleniyor (örneğin, Batı Af-
rika’da et, süt ve yumurta talebi 2050 yılı-
na kadar dört katına çıkacak). Bununla bir-
likte, iklim değişikliğinin ve nüfus artışının 

doğal olarak çatışmanın ortaya çıkması için 
faktörler oluşturmadığını, daha ziyade ih-
tilaf dinamiklerinde ek baskılar veya hız-
landırıcılar olarak hareket ettiğinin altını 
çizmek önemli.

DERİN DALIŞ: AVRUPA BİRLİĞİ VE 
İKLİM GÜVENLİĞİ RİSKLERİ

Avrupa Birliği (AB) uzun süredir iklim deği-
şikliğini küresel çatışma ve güvensizlik bağ-
lamında bir tehdit olarak kabul ediyor. İklim 
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diplomasisi alanında AB, iklimin güvenlik ve 
savunma politikası üzerindeki etkisinin daha 
fazla tanınmasını savundu. AB sınırları için-
deki ve dışındaki iklim risklerini ele alma ih-
tiyacı, AB’nin sahip olduğu mevcut araçlar-
la daha fazla dikkat çekiyor.

Avrupa Yeşil Anlaşması (EGD) ve AB büt-
çesinin (2021-2027) yüzde 30’unun iklim de-
ğişikliği eylemine harcanmasına yönelik bir 
anlaşma, bloğa bu mücadelede daha fazla 
diş verecek olsa da, iklim değişikliği konu-
sunda AB genelinde güvenlik ve askeri sek-
törler ve iklim finansmanının istikrarsız ül-
kelerde daha fazla kullanılmasını sağlamak 
için hala yapılacak çok şey var.

AVRUPA İÇİN EN ÖNEMLİ 
İKLİM RİSKLERİ

Bir atlasa bakarsak, Avrupa’nın özellikle 
Arktik ve Orta Doğu ve Kuzey Afrika (MENA) 
bölgeleri olmak üzere iklimsel sıcak nokta 
bölgeleriyle çevrili olduğu açıkça ortaya çı-
kıyor. Bu bölgeler farklı şekillerde iklim de-
ğişikliğinden muzdarip ve bunun yarattığı 
istikrarsızlık AB’nin güvenliğine doğrudan 
ve dolaylı riskler oluşturuyor.

Başlangıç olarak, Dünya okyanuslarının 
ısınması ve Arktik buz tabakalarının geri 
çekilmesi, bölgeyi daha fazla kaynak keşfi-
ne açık hale getirdi ve daha hızlı deniz tica-
ret yollarının açılmasına sebep oldu. Şubat 
2021’de Arktik deniz buzu, deniz buzu kap-
samının rekor düzeyde düşmesine yakın-
laşıyordu. Bu, yeni ekonomik fırsatlara yol 
açar, aynı zamanda Kuzey Kutbu’nda deniz 
yollarına erişim tartışmalı konular olduğun-
dan, yenilenen gerilimlere yol açar. AB (ve 
NATO üyesi olan Avrupa ülkeleri) için Rus-
ya’nın bölgedeki iddiası ve genellikle Çin ta-
rafından desteklenen faaliyetleri endişe ve-
rici. Kremlin’in yalnızca bölgeden daha fazla 
petrol ve gaz çıkarmaya değil, aynı zaman-
da Avrupalı meslektaşlarını stratejik olarak 
geride bırakmak için askeri tesisler kurma-
ya da kararlı olduğunu gösteriyorlar. Şubat 
2021’de Rus süpersonik jetlerinin Nova Zem-
lya’daki üslere inişi, Rus ordusunun geliş-
miş Arktik yeteneklerini gösterdi.

2021’de AB’nin jeopolitik gerilimlere daha 
fazla dikkat çekmeyi ve aynı zamanda gü-
ven oluşturma mekanizmalarına odaklan-
mayı hedefleyecek yeni bir Arktik stratejisi 
sunması bekleniyor. AB geleneksel olarak 
Arktik Konseyi ve Kıta Sahanlığının Sınırları 
konusunda UNCLOS Komisyonuna rehber-
lik eden uluslararası hukuk gibi çok taraf-
lı kurumlara çok önem veriyor. Bu organ, 
Arktik Denizi bölgesi için ilgili hak sahiple-
rinin liyakatine karar vermekten sorumlu. 

Kuzey Kutbu’ndaki artan sıcaklık, Gulf 

Stream’deki potansiyel kaymalarda ve di-
ğer iklim değişikliklerinden (özellikle Atlan-
tik Okyanusu’ndaki)  eşit derecede etkilenen 
balık stoklarını da sarsar. Çin’de, nüfusunu 
beslemek adına sürekli artan talebi karşı-
lamak için Kuzey Kutbu’ndaki balık bollu-
ğuna göz koymuş durumda.

AB için bir diğer stratejik endişe, iklim 
değişikliğinin MENA bölgesi üzerindeki et-
kisi, buna yeni düzensiz devletler arası göç 
akışları potansiyeli dahil, ancak iklim de-
ğişikliğinin AB’ye ek göçe yol açtığına dair 
sağlam kanıtlar hala eksik. İklim değişikli-
ği doğrudan veya dolaylı olarak ek göçle so-
nuçlanırsa, bu göçmen karşıtı siyasi güçler 
tarafından kendi çıkarları için kullanılabi-
lir ve Avrupa güvenliğine zararlı olan ar-
tan etno-milliyetçiliğe katkıda bulunabilir. 
Bu dinamikler, insan haklarına dair geri-
limler yol açabilecek sınır kontrolüne yar-
dımcı olmak için orduya yapılan çağrıları 

da artırabilir.
MENA bölgesi, yalnızca göç nedeniyle de-

ğil, aynı zamanda artan çatışma riski nede-
niyle de zorluklarla karşı karşıya. Çölleşme, 
su kıtlığı ve ardından gelen tarımsal üretim 
çöküşleri gibi iklim kaynaklı etkiler, bölge-
deki insan güvenliğine yönelik önemli teh-
ditler. İnsanları zor duruma sokan yiyecek 
ve su kıtlığı muhtemelen milyonları yerin-
den edecek; iş bulmak için şehir merkez-
lerine doğru hareket edenler, göç ettikle-
ri yerdeki yerleşik topluluklar veya daha 
çaresiz nüfusu desteklemek için mücade-
le eden ya da göçmenleri günah keçisi ola-
rak kullanan yetkililerle aralarındaki sür-
tüşmeyi artıracak.

Deniz seviyelerindeki değişiklikler ve özel-
likle Gulf Stream’in akışındaki değişiklikler AB 
için yıkıcı çevresel ve jeo-stratejik sonuçlar 
doğurabilir. Gulf Stream’in bir kayması veya 
hatta ortadan kalkması, kıtayı sıcaklıklarda 

Uzmanlar, küresel ısınma nedeniyle çok daha büyük afet 
senaryolarına hazırlıklı olunması gerektiği konusunda 
uyarılar yayınlarken NASA, Dünya Meteoroloji Örgütü ve 
Dünya Sağlık Örgütü’nden gelen raporlar, ürkütücü gerçeği 
gözler önüne serdi. Küresel ısınmayla atmosferde yaşanan 
her 1 derecelik artışla, atmosferdeki su buharı miktarı yüzde 
7 artarken, bu da özellikle Kuzey Atlantik bölgesi ülkelerinde 
sel ihtimallerini güçlendiriyor.
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daha değişken salınımlara maruz bırakmak-
la tehdit ederek, kuraklık ve uzun süreli so-
ğuk dönemler gibi daha aşırı hava olaylarına 
yol açar. Bu, AB’nin tarımsal tedarik zinciri-
ne ve üretim yeteneklerine, halk sağlığına 
ve üye devletlerin askeri hazırlığına zarar 
verecek ve devletlerin bu koşulları hafiflet-
mek ve bunlara uyum sağlamak için mali 
ve fiziksel kaynaklarını tüketmesine neden 
olacaktır. Afetlere ‘evde’ müdahale için ar-
tan askeri yardım ihtiyacı, Avrupa’daki as-
keri güçlerin güvenlik yeteneklerini zorla-
yabilir. Bu, deniz seviyesinin yükselmesi ve 
yaz sıcak dalgalarındaki artışlarla birlikte, 
askeri tesisler için yeni riskler oluşturabi-
lir. Bu tür riskler için olan envanter şu anda 
Avrupa orduları için hala eksik. 

İklim değişikliği Avrupa’da da sağlık koşul-
larını değiştiriyor. Bunun bir sonucu, Batı-Nil 
virüsü gibi vektör kaynaklı(taşıyarak bulaş-
tırılan) hastalıkların kuzeye doğru Avrupa’ya 
yayılmasıdır. 2020’nin sonlarından bu yana 
Batı-Nil virüsü İtalya, Yunanistan, Hollan-
da, Bulgaristan, İspanya, Almanya, Fransa, 

Portekiz, Avusturya ve Macaristan’da tes-
pit edildi. Kaplan sivrisineği, kuzeye doğru 
yayılması küresel ısınmayla bağlantılı olan, 
potansiyel olarak tehlikeli bir başka hasta-
lık vektörüdür. Bu sivrisinek Zika ve Dang 
virüsünü yayar. Kaplan sivrisineğinin, tür-
lerin hayatta kalması için iklim koşullarının 
en uygun hale geldiği İtalyan şehirlerinde 
zaten yaygın olarak bulunuyor. 

İklim tropikalleştikçe, vektör kaynaklı has-
talıkların yayılmasından daha fazla Avru-
pa ülkesi etkilenecek ve Avrupalıların sağ-
lık güvenliğine etkileri olacak.

AB, enerji geçişiyle bağlantılı güvenlik risk-
lerini ve bunun ülkeler ve daha genel olarak 
jeopolitika arasındaki ilişkiler üzerindeki et-
kilerini giderek daha fazla kabul ediyor. Pa-
radoksal olarak, Kuzey Kutbu’nda iklim de-
ğişikliği, özellikle petrol ve doğal gaz olmak 
üzere yeni enerji rezervlerini açığa çıkarı-
yor. Pek çok petrolün büyük önem taşıdığı 
ülkelerde, fosil yakıtların kullanımını azalt-
mayı amaçlayan iklim değişikliği politika-
ları, hayati önem taşıyan ulusal gelirlerini 

ve müteakip meşruiyetlerini tehdit ediyor. 
Buna karşılık, tarihsel olarak petrol ve gaz 
ithal etmiş olabilecek diğer bazı devletler, 
artık dış ülkelere olan bağımlılıklarını azal-
tan bol miktarda yenilenebilir enerji potan-
siyeline sahip. Kısacası, iklim değişikliğinden 
kaynaklanan enerji geçişi, yerleşik ulusla-
rarası yapıyı ve güç oyuncularını sarsacak; 
AB içinde veya komşusu içinde sürtüşme 
bu geçiş yoluyla gerçekleşebilir.

İklim değişikliğinin ekonomik maliyeti ve 
güvenlikle ilgili sonuçları konusunda son 
bir söz söylenmeli. AB, iklim değişikliğinin 
mevcut seviyelerinde bloğun yıllık 14,1 mil-
yar dolarlık ekonomik kayıplarla karşı kar-
şıya kalacağını tahmin ediyor; Sanayi önce-
si seviyelerin 3 santigrat derece üzerinde 
bir ısınma, GSYİH’de 202 milyar doları aşan 
bir ekonomik kayıpla sonuçlanabilir. Güven-
lik açısından bakıldığında, ekonomik kayıp, 
üye devletlerin sağlam ve sofistike bir or-
duyu koruma, iklimden etkilenen bölgelere 
dış desteği kesintiye uğratma ve hatta en 
olası durumlarda iç krizlere yol açma ye-
teneklerini zayıflatacak. Bu nedenle, AB’nin 
iklim güvenliğine hazır olma durumunu ge-
liştirmeme riskleri göz ardı edilemeyecek 
kadar büyüktür.

AMERİKA BİRLEŞİK DEVLETLERİ
Geçen yıl boyunca hiçbir hükümet, ik-

lim güvenliği konularını ele alma biçimin-
de ABD’den daha kayda değer bir değişik-
lik yaşamadı. 2020 boyunca, iklim güvenli-
ği ilk kez bir ABD başkanlık kampanyasının 
ön saflarında yer aldı. Başkan Biden, göreve 
başladıktan sonra, “İklim Kriziyle Yurtiçin-
de ve Yurtdışında Mücadele Etmek” başlıklı 
bir Başkanlık Emri yayınladı. Bu Başkanlık 
Emri, tüm kurumların iklim değişikliğini dış 
ve ulusal güvenlik politikalarının “temel bir 
unsuru” olarak görmelerini şart koşuyor ve 
Savunma Bakanlığı ve istihbarat topluluğu 
için çok sayıda iklim güvenliği hükümleri-
nin ana hatlarını çiziyor. Başkan Biden ayrı-
ca eski Dışişleri Bakanı John Kerry’yi iklim 
elçisi olarak atadı ve Ulusal Güvenlik Kon-
seyi’nde üst düzey bir sandalyede olmasını 
sağladı. Savunma Bakanı Lloyd Austin, Kuv-
vete Yönelik ilk Rehberinde iklim güvenliği-
ni vurguladı:

“Misyonlarımızı, planlarımızı ve yetenek-
lerimizi etkileyen ve iddialı, acil eylemle kar-
şılanması gereken büyüyen bir iklim kriziy-
le karşı karşıyayız. Başkanın yönlendirmesi 
doğrultusunda, iklimi ulusal güvenlik önce-
liği haline getirerek, iklim konularını,  poli-
tikalar, stratejiler ve ortak katılımları Ba-
kanlığın hedeflerine entegre edeceğiz. İk-
lim risk değerlendirmelerini savaş oyunları, 

Küresel ısınma nedeniyle buzullarda erime ise son 25 yılda 
3 trilyon tona ulaşırken bu durum deniz suyunu 8 milimetre 
yükseltti. Amerikan Uzay ve Havacılık Ajansı (NASA), en 
kötü senaryoda bu seviyenin 2100’de 0,6 metre ile 1,1 
metre arasında olacağını, 2300’de ise 5 metreye ulaşacağını 
tahmin ediyor.



www.ekovitrin.com   •   Ağustos 202188

modelleme ve simülasyonumuza dahil ede-
ceğiz. Görev esnekliğini destekleyeceğiz ve 
kapasiteyi optimize eden ve kendi karbon 
ayak izimizi azaltan çözümler uygulayaca-
ğız. Mümkün olduğunda, ülke için alterna-
tif iklim  yaklaşımların önünü açmak için 
yol arayacağız.”

Geçen yıl, batıdaki orman yangınları ve 
orta Amerika Birleşik Devletleri’nin güne-
yindeki bir arktik donması, iklim değişikli-
ğinin neden olduğu ulusal güvenlik riskleri-
nin altını çizdi. İklimle ilgili bu iki büyük kriz, 
hem Ulusal Muhafızlar hem de aktif görev 
gücü, Batı’da benzeri görülmemiş yangın-
larla savaşırken ve Teksas’ı ve çevresindeki 
eyaletleri felç eden yıkıcı bir kış fırtınasında 
yardım sağladığından, ordunun Amerikan 
halkı üzerindeki rolünü vurguladı.

2020’de Kaliforniya tarihinin en büyük, en 
yoğun yangın dönemi karşısında askeri yar-
dım gerekiyordu. 10.000’den fazla yangın 4.2 
milyon dönümü yaktı (Kaliforniya’nın yüzde 
4’ünden fazlası). Ağustos Kompleksi, tarihte 
bir milyon dönümden fazla yanan ilk “Gigafi-
re” idi. ABD askeri üsleri dahi ateş aldı. Deniz 
Hava Silahları İstasyonu China Lake, 2020 yı-
lının Ağustos ayında büyük çaplı bir yangına 
maruz kaldı. San Diego’nun kuzeyindeki Pend-
leton Kampı’nda ve çevresinde yanan Noel 
Arifesi yangını nedeniyle binlerce kişi tahliye 
edildi. Deniz Piyadeleri’nin Doğu Sierras’taki 
Bridgeport’ta bulunan dağ savaşı eğitim mer-
kezi, 2020 yazında yoğun bir şekilde yandı.

Teksas Ulusal Muhafızları, Şubat 2021’de 
Teksas’ı vuran ve yılın iklim değişikliğiyle 
ilgili ilk büyük krizi olan felç edici kış fırtı-
nalarına verilen yanıtta kritik bir bileşendi.

DOĞU ASYA
Geçtiğimiz yıl, Doğu Asya’nın önde gelen 

güçlerinin iklim politikalarında önemli ge-
lişmeler getirdi. Eylül ayında, dünyanın en 
büyük sera gazı salıcısı olan Çin, 2060 yılı-
na kadar karbon nötrlüğüne ulaşacağını du-
yurdu. Bölgenin diğer iki büyük ekonomisi 
olan Japonya ve Kore Cumhuriyeti’nin yanı 
sıra birçok Asyalı işletme ve Asya merkezli 
çok uluslu şirket, iddialı taahhütlerde bulun-
du. 2050 yılına kadar net sıfıra ulaşma he-
defleri. Açıklamalarla birlikte bazı uzman-
lar, Çin’in öncelikle Batı ülkelerinin hakim 
olduğu küresel iklim liderliği sıralamasını 
değiştirmeye çalıştığını öne sürüyor.

İklim değişikliği, 21. yüzyılda Asya’nın eko-
nomik egemenliğine işaret eden tüm eğilim-
leri ve göstergeleri karıştırabilecek bir fak-
tördür. İklim istikrarsızlığı ticareti ve uzun 
vadeli yatırımları zorlaştıracak. İklim riski 
sermaye ve sigorta maliyetlerini yükselterek 
büyüme oranlarını, üretkenliği ve gelirleri 

azaltacaktır. Asya’nın başlıca zenginlik ve 
ekonomik dinamizm merkezlerinin çoğun-
luğu, yükselen denizlerden orantısız şekilde 
etkilenecek olan alçak kıyı bölgelerinde yer 
alır. Çin ayrıca 2020’de aşırı nehir taşkınla-
rı yaşadı. En çok etkilenen bölgeler,  30 mil-
yar dolara mal olan sel felaketinin yaşandı-
ğı ve 30 milyon insandan fazla  yoğun nü-
fuslu Yangtze nehri havzasıydı.

ORTA AMERİKA
Orta Amerika, iklim değişikliğinin etkile-

rine karşı dünyanın en savunmasız bölgele-
rinden biridir. Küresel İklim Risk Endeksi’n-
de son yirmi yılda iklim değişikliğinden en 
çok etkilenen ilk on ülkeden beşi Orta Ame-
rika veya Karayipler’de bulunuyor. 2020’nin 
son haftalarında benzeri görülmemiş iklim 
kaynaklı insani felaketler, hassas bölgenin 
kırılganlığının altını daha da çizdi.

Ulusal Kasırga Merkezi’ne göre, tarihsel 
olarak ortalama on iki tropikal fırtınadan 
altısı, yıllık kasırga mevsimi boyunca Atlan-
tik Okyanusu üzerinde kasırga haline geli-
yor. 2020’de Atlantik üzerinde 30 tanımlı re-
kor fırtına oluştu. Ekstrem kategori’ de 4 ve 
5 sayılı fırtınalar rekor oldu. Kasırga mev-
simlerinin süresi de artıyor; 2020, kasırga 
mevsiminin zirvesini geçerek Kasım ayın-
da Atlantik’te ilk kez iki kasırganın oluştu-
ğunu işaret etti. Atlantik’in 2020’nin 30. ve 
son adlandırılmış fırtınası olan Iota Kasır-
gası, şimdiye kadar kaydedilen en son Ka-
tegori 5 kasırgasıydı.

Artan okyanus ve atmosferik sıcaklık-
larla, Eta ve Iota gibi kasırgalar daha yük-
sek rüzgar hızları, yağış oranları üretiyor 
ve daha yüksek yoğunluklara çok daha ko-
lay hızlanabiliyor. Bugün tipik bir kasırga-
nın yoğunluğu, karaya ulaştıktan sonraki ilk 
tam gününden sonra elli yıl öncesine göre 
%25 daha fazladır ve iç kesimlerdeki alan-
ları daha uzun süre tehdit eder. Orta Ame-
rika nüfusunun üçte birinden fazlası geçen 
Kasım ayındaki iki kasırgadan etkilendi.

Fırtınaların bölgenin mücadele eden eko-
nomileri üzerindeki etkisi, onarılmaz işsiz-
lik seviyelerini şiddetlendirdi. Fırtınaların 
yarattığı yıkımın neden olduğu yiyecek ve 
barınak gibi temel ihtiyaçlardan yoksunluk, 
kamu hizmetlerinin sunumunda zaten yay-
gın olan yolsuzluğu teşvik etti. Savunmasız 
nüfusları suç çetelerinin yıldırma, gasp ve 
işe alma için daha da kolay bir av haline ge-
tirdi. Kasım kasırgalarından acı çeken in-
san, Orta Amerika’dan Amerika Birleşik Dev-
letleri’ne en son göç dalgasını yönlendiren 
uzun süredir devam eden faktörlerden sa-
dece birine katkıda bulundu.

BREZİLYA
Brezilya’da, Jair Bolsonaro Yönetimi çev-

re ve iklim düzenlemelerine yönelik bir sal-
dırı gerçekleştirdi üstüne 2020 boyunca ve 
2021’in ilk çeyreğinde iklim eylemini göz ardı 
etti. Bolsonaro rejimi suç ortaklığıyla sebep 
olduğu artan orman yangınları ve  yasadı-
şı ormansızlaşmadaki suç ortaklığı 2020’de 
en yüksek seviyelerine ulaştı.

RUSYA
2020’de Rusya genelindeki bölgelerde re-

kor kıran sıcaklıklar yaşandı. Sibirya şehri 
Verkhoyansk, Haziran ayında Yaz Gündönü-
mü’nde 38 santigrat derece sıcaklığa ulaş-
tı, bu derece Kuzey Kutup Dairesi için yeni 
bir rekor oldu. Yaz sıcağı, binlerce sakini ye-
rinden eden Sibirya ani selleri ve 100.000 
km2’den fazla alan tüketen orman yangın-
larını getirdi. Kar kapsamı 2020’de rekor 
düzeyde düşmüştü ve Kuzey Kutbu deniz 
buzu kapsamı 40 yılı aşkın bir süredir ikin-
ci en düşük derecesine küçüldü.

Rusya’nın mevcut 2030 emisyon hedefi 
1990 seviyelerinin yüzde 25-30 altında ve 
küresel ısınmayı 1,5°C ile sınırlama konu-
sundaki bireysel sorumluluğuyla tutarsız 
sayılıyor. Rusya’nın Ocak ayında yayınladığı 
“ulusal iklim eylem planı” ülkeye çağrıda bu-
lundu. Isınmanın ‘avantajlarını kullanmak’ 
ve ulusa ‘ek faydalar’ yağdıracak şeyler ara-
sında Arktik gemicilik ve uzun büyüme mev-
simlerini listelemek” var.

İyimser bakış açılı Rus liderler, kuzey en-
lemlerinde ekilebilir arazilerdeki artıştan 
kaynaklanan daha uzun büyüme mevsim-
lerinin kendilerine “küresel jeopolitiğe gir-
mek için bir kama” sağlayacağını düşünü-
yorlar. Haziran 2020’de, Rusya’nın başlıca 
buğday bölgelerinden biri olan Stravopol’de-
ki yetkililer, kuraklık nedeniyle yıllık mahsul-
de yüzde 40’lık dikkate değer bir düşüş ön-
gördü. Bunun başka güvenlik sonuçları da 
var: yani, Rusya’nın küresel gıda zincirlerin-
deki rolü, ulusal ekonomi üzerindeki etkisi 
ve bu karbon bakımından zengin toprakları 
yetiştirmekle birlikte gelen ısınma etkileri.

Küresel ısınmayla atmosferde 
yaşanan her 1 derecelik 
artışla, atmosferdeki su 
buharı miktarı yüzde 7 
artarken, bu da özellikle 
Kuzey Atlantik bölgesi 
ülkelerinde sel ihtimallerini 
güçlendiriyor.

ARAŞTIRMA | İKLİM GÜVENLİĞİ RİSKİ
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Deloitte, Y ve Z Kuşağı Araştırması’nın 2021 sonuçlarını yayımladı. 
Bu yıl 10’uncusu yayımlanan araştırma; bu kuşakların ekonominin 
yanı sıra çevre ve iklim konularına verdikleri önemi ve duydukları 
endişeler karşısında harekete geçme çağrılarını ortaya koyuyor.

TÜRKİYE’DE Y VE Z KUŞAKLARINDA 
ÇEVRE VE İKLİM BİLİNCİ ARTIYOR

ARAŞTIRMA | Y VE Z KUŞAĞI
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D eloitte, bu yıl 10’uncusunu yayım-
ladığı 2021 Y ve Z Kuşağı Araş-
tırması’nın sonuçlarını açıkladı. 
Türkiye dahil toplam 45 ülkede 

Y kuşağından 14 bin 655 ve Z kuşağından 
da 8 bin 273 kişi ile gerçekleştirilen araş-
tırma; katılımcıların enerjilerini siyasi ka-
tılımı artırmak, harcamaları ve kariyer se-
çimlerini değerleriyle uyumlu hale getirmek 
ve kendileri için önemli olan toplumsal ko-
nularda değişimi yönlendirmek gibi anlamlı 
eylemlere kanalize ettiğini ortaya koyuyor. 
Bunun yanında  önceki yıllarda da olduğu 
gibi bu nesillerin işletmeler ve hükümetler 
gibi otoritelerden beklentileri, daha fazla-
sını yapmaları oluyor. 

ORTAK KAYGI: 
GELİR EŞİTSİZLİĞİ VE İŞSİZLİK

Bu sene pandemi koşullarında gelir eşit-
sizliği ve işsizlik korkuları Y kuşağı için ki-
şisel kaygılar listesinin başında yer alıyor. 
Bunu çevre sorunlarına odaklanma takip 
ediyor. Z kuşağı için de işsizlik ve gelir eşit-
sizliği aynı Y kuşağında olduğu gibi öncelik-
li kaygılar olarak dikkat çekiyor. 

Global katılımcılara bakıldığında Y kuşa-
ğının yüzde 41’i ve Z kuşağının yüzde 46’sı 
çoğu zaman kendini stresli hissediyor. Tür-
kiye’de ise sırasıyla yüzde 51 ve yüzde 65 
olan bu oranlar global ortalamanın daha 
üstünde seyrediyor. Stres sebeplerinin ba-
şında ise finansal durum, aile refahı ve iş 
olanakları geliyor.

Bunun yanında pandemi etkisiyle stres 
seviyesi artan ve bu sebeple izin alma ihti-
yacı hisseden katılımcıların yüzde 58’i izin 
alma sebeplerini, ruh sağlıklarıyla ilgili kar-
şılaşabileceklerini düşündükleri önyargılar 
sebebiyle yöneticilerine açıkça ifade edeme-
diklerini belirtiyor. 

Ayrıca global katılımcılardan “işverenim 
bu süre boyunca zihinsel sağlığımı destekle-
yecek adımlar attı” diyenlerin oranı Y kuşağı 
ve Z kuşağı için yüzde 38 oranında olurken, 
Türkiye’de bu oran yüzde 43 olarak ortaya 
çıkıyor. Bu da işverenlerin sağlığı destekle-
me çabalarının yetersiz olduğunu gösteri-
yor. Bununla beraber Y ve Z kuşağının or-
talama yüzde 38’i pandemi sonrası için iş-
verenlerinin çalışanların ruhsal ve fiziksel 
sağlıklarını destekleyecek politikalar oluş-
turduğuna inanıyor. 

PANDEMİ, EKONOMİK EŞİTSİZLİK 
ENDİŞELERİNİ ARTIRIYOR 

Salgın, Y ve Z kuşağının finansal gelecek-
leri konusundaki belirsizliğin artmasına ne-
den oluyor. Türkiye’deki katılımcıların ne-
redeyse yüzde 60’ı finansal gelecekleriyle 
ilgili “sık sık endişelendiklerini veya strese 
girdiklerini” söylüyor. Ayrıca ankete katılan-
lar salgının finansal hedeflerini yeniden de-
ğerlendirmelerine ve değiştirmelerine de 
neden olduğunu belirtiyorlar. 

Global olarak bakıldığında ise gelecekle 
ilgili Y kuşağı katılımcıların sadece yüzde 
36’sı ve Z kuşağı katılımcıların yüzde 40’ı 
kişisel finansal durumlarının 2022’ye ka-
dar iyileşeceğine inanıyor. 

Kuşakların kişisel finansal kaygıların art-
masının yanında daha büyük bir toplumsal 
mesele olarak gördükleri ekonomik eşitsiz-
lik konusunun diğer bir endişeleri olduğu 
ortaya çıkıyor. Türkiye’den Y kuşağı katı-
lımcıların yüzde 83 gibi büyük bir kısmı ve 
Z kuşağının da yüzde 76’sı gelirin toplum 
genelinde eşit olmayan bir şekilde dağıldı-
ğını düşünüyor. 

Pek çok kişi değişimi sağlamak için hükü-
metin destek ve reformlarına ihtiyaç duyu-
labileceğine inanıyor. Türkiye’den Y kuşağı 
katılımcıların yüzde 36’sı ve Z kuşağı katı-
lımcıların yüzde 28’i “gelir eşitsizliğini dile 
getiren/azaltacak politikalar uygulayan si-
yasetçilere oy verdim/onları destekledim” 
şeklinde görüş bildirdi. Anketin global so-
nuçlarına bakıldığında katılımcıların yak-
laşık yüzde 60’ı, üst düzey yöneticilerle or-
talama çalışanlar arasındaki gelir farkını 

Deloitte Türkiye İnsan Kaynakları Direktörü Sinem Tüzer, 
iklim değişikliği ve çevreyi korumanın hem dünya hem 

Türkiye genelinde Y ve Z kuşağının ilk 3 endişesinden biri 
olduğunu vurguladı.

Raporu değerlendiren Deloitte Türkiye Yetenek Lideri Gül-
fer Irmak, iş dünyasının toplum üzerindeki pozitif etkisi-
ne olan inancın, geçen yıla göre hem dünya hem Türkiye 
genelinde gerilemesini, bir yılı aşkındır içinde bulunduğu-
muz pandemi dönemi ile ilişkilendirdi.
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sınırlamaya yönelik yasanın ve asgari üc-
ret ile ilgili yasanın önemli ölçüde yardım-
cı olacağını söylüyor. 

İŞ DÜNYASININ ETKİSİNE İLİŞKİN 
KUŞAKLARIN 
GÖRÜŞLERİ DEĞİŞİYOR

Son birkaç yılki global sonuçlara bakıl-
dığında Y kuşağından “iş dünyasının top-
lum üzerinde çok veya oldukça pozitif bir 
etkisi olduğunu düşünüyorum” şeklinde gö-
rüş belirten katılımcıların azaldığı görülü-
yor. Bu rakam bu sene ilk kez yüzde 50’nin 
altına düşerken 2017’den bu yana ise ne-
redeyse 30 puan azaldı. Türkiye’deki katı-
lımcılar için ise geçen sene bu oran yüzde 
43 iken bu sene altı puan gerileyerek yüz-
de 37 olarak ortaya çıkıyor. 

İş sadakati ile ilgili global katılımcı görüş-
leri incelendiğinde her iki kuşak katılımcı-
ları da iki yıl içerisinde mevcut işlerinden 
ayrılmak ve değiştirmek istediklerini belir-
tiyor. 2021’in oranları yüzde 36 ve yüzde 53 
olurken, 2020 ile karşılaştırıldığında oran-
ların az da olsa artmış olduğu görülüyor. (Sı-
rasıyla yüzde 31 ve yüzde 50). 

ÇEVRE VE İKLİM KONULARINDA 
BİLİNÇLENİLİYOR

Türkiye’den ankete katılan Y kuşağının yüz-
de 37’si ve Z kuşağının yüzde 33’ü, salgından 

sonra daha fazla insanın çevre ve iklim ko-
nularında harekete geçmeye istekli olaca-
ğına inanıyor. Bu adımlar, geri dönüşüm-
den toplu taşıma kullanımının artırılmasına, 
yeme ve alışveriş alışkanlıklarını değiştir-
meye kadar birçok konuyu kapsıyor. Glo-
bal katılımcıların tümü değerlendirildiğin-
de ise; katılımcıların dörtte birinden fazlası, 
işletmelerin çevre üzerindeki etkisinin hem 
olumlu hem de olumsuz olarak satın alma 
kararlarını etkilediğini söylüyor.

Raporu değerlendiren Deloitte Türkiye 
Yetenek Lideri Gülfer Irmak, iş dünyasının 
toplum üzerindeki pozitif etkisine olan inan-
cın, geçen yıla göre hem dünya hem Tür-
kiye genelinde gerilemesini, bir yılı aşkın-
dır içinde bulunduğumuz pandemi dönemi 
ile ilişkilendirdi. Pandeminin baskın olduğu 
son bir yılda; özel hayatla birlikte, iş haya-
tına dair ihtiyaç ve önceliklerin tamamen 

yeniden şekillendiği bir döneme tanıklık edil-
diğini belirten Irmak, Ocak 2021 Davos Zir-
vesi’nde Deloitte Global CEO’su Punit Ren-
jen’ın taahhüt ettiği sağlık ve zindelik konu-
sunun Deloitte Türkiye’nin önceliklerinden 
biri olduğunun altını çizdi.  

Deloitte Türkiye İnsan Kaynakları Direktö-
rü Sinem Tüzer ise, iklim değişikliği ve çev-
reyi korumanın hem dünya hem Türkiye 
genelinde Y ve Z kuşağının ilk 3 endişesin-
den biri olduğunu vurguladı. Pandemi esna-
sında görülen çevresel değişikliklerin, iklim 
değişikliğinin tersine çevrilebileceği konu-
sunda, genç neslin iyimserliğine dikkat çe-
ken Tüzer, Deloitte Türkiye genelinde “İklim 
Değişikliği” başlıklı eğitimin zorunlu olması 
gibi, bu alanda kurumların kararlığını orta-
ya koyan somut hedeflerle ilerlemeleri ge-
rektiğini belirtti. 

Y ve Z kuşağının büyük 
bir kısmı iklim değişikliği, 

gelir eşitsizliği ve ayrımcılık 
gibi önemli toplumsal 

konularda kritik bir noktada 
olunduğuna inanıyor. 

Genel anket sonuçlarına 
göre katılımcıların ortalama 

yüzde 70’i pandemi 
döneminde devlet tarafından 

uygulanan kurallara 
olabildiğince uyduğunu 

belirtiyor.

Gelecek konusunda ise Y ve 
Z kuşağının endişeleri büyük 
oranda ortak ve bunların ana 
başlıklarını ekonomik durum 
ve iklim kaygıları oluşturuyor.



MADENCİLİK | HABER

Madencilik sektörünün ihracat performansındaki yukarı yönlü ivme devam ediyor. Sektör bu 
yılın ilk altı ayında bir önceki yılın aynı dönemine göre yüzde 52’lik artış ile 2 milyar 817 

milyon dolar tutarında ihracat gerçekleştirdi. En çok ihracat gerçekleştiren alt ürün grupları 
sırasıyla metalik madenler, doğal taş ve mineral madenler oldu. 

MADEN SEKTÖRÜNDEN İLK ALTI 
AYDA 2,8 MİLYAR DOLAR İHRACAT

T ürkiye’nin toplam ihracatına ara-
lıksız katkıda bulunan maden sek-
töründe tüm alt ürün grupları ih-
racatını artırdı. Ocak-Haziran dö-

nenimde birinci sırada 1 milyar 14 milyon 
dolar ile metalik madenler, ikinci sırada yüz-
de 39 artış ve 1 milyar 13 milyon dolar ile 
doğal taş, üçüncü sırada 544 milyon dolar 
ile mineral madenler, dördüncü sırada ise 
yüzde 70’lik artış ve 245 milyon dolar ile fer-
ro alyaj grubu yerini aldı. Toplamda maden 
sektörünün ihracatı yüzde 52’lik artış ile 2 
milyar 817 milyon dolar olarak hesaplandı.

YÜKSELİŞ DEVAM EDİYOR
Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM) Sektör-

ler Konseyi Maden Sektörü Başkanı Rüstem 
Çetinkaya, sektörün ilk yarıyıl ihracat per-
formansını şu cümlelerle değerlendirdi: “İlk 
6 aylık döneme baktığımızda bir önceki ayda 
devam eden yükseliş trendi aynı şekilde de-
vam ediyor. Birinci sırayı metalik madenler 
almış vaziyette. Bildiğiniz üzere, çinko, ba-
kır, demir, alüminyum ve krom gibi metalik 
madenlerdeki birim fiyat artışı ihracat ra-
kamlarına pozitif etki ediyor. Özellikle tonaj 
olarak bakıldığında artış olmasına rağmen 
değer artışında çok daha yüksek rakamlar-
la karşılaşmamız da bunun açık ve net bir 
sonucu. Birim fiyatlarının artması ile aynı 
tonajı göndersek bile yüksek ihracat getiri-
sine sahip oluyoruz. 12 aylık ihracat rakam-
larına baktığımızda görülen 5,2 milyar do-
lar sene sonunda daha önce de vermiş ol-
duğumuz 5 milyar doları geçeceğiz sözünü 
iyice perçinliyor. Yaşanan tüm navlun sıkı-
şıklığına rağmen ihracatın artıyor olması 
ise arz talep noktasındaki büyük değişik-
liklerin yaşandığının habercisi. Navlun fi-
yatları eğer ikinci yarı biraz daha rahatlar-
sa özellikle doğal taş anlamında ihracat ve-
rilerinde daha pozitif yansımalar olacak.”

Maden sektörünün ihracattan aldığı pa-
yın yüzde 2,7 olduğunu belirten Çetinkaya, 

“Türkiye’nin toplam ihracatı yılın ilk yarı-
sında yüzde 40’lık bir artış yakalamış du-
rumda. Pozitif değer vermeyen hiçbir sek-
tör kalmamış görünüyor. Hem aylık hem de 
6 aylık bazda rakamların tamamı pozitif ve 
bu durum 200 milyar dolar hedefinin tuttu-
rulabileceğini çok daha cesaretle söyleme 
imkanını ortaya çıkarıyor” dedi.

RÜSTEM ÇETİNKAYA: “İlk 6 aylık dö-
neme baktığımızda bir önceki ayda 

devam eden yükseliş trendi aynı 
şekilde devam ediyor. Birinci sırayı 
metalik madenler almış vaziyette.”
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SÖYLEŞİ | DİDEM ŞEKEREL ERDOĞAN

“PANDEMİ EN ÇOK DİJİTAL 
DÖNÜŞÜMÜ HIZLANDIRDI”

T üm dünyayı etkisi altına alan Yeni 
Tip Koronavirüs (COVID-19) tüke-
tici davranışlarında önemli deği-
şikliklere neler oldu. Tüketiciler 

pandemi döneminde temizlik ve hijyen ürün-
lerine yöneldi. En büyük değişim ise dijital 
dönüşüm alanında kendini gösterdi. Nielse-
nIQ Türkiye Genel Müdürü ve Orta Doğu ve 
Afrika Analitik Başkan Yardımcısı Didem Şe-
kerel Erdoğan, pandemi ile değişen tüketici 
ve hijyen davranışlarını Ekovitrin’e anlattı. 

Pandemi ile birlikte tüketicide oluşan 
yeni hijyen rutinleri neler?

Pandemi, son bir yıldır hayatımızın mer-
kezinde. Bu durum doğal olarak, davranış 
şekillerimizden alışkanlıklarımıza kadar bir-
çok alanda değişikliğe neden oldu. Elbette 
bu değişiklikler, tüketici davranışlarına da 
yansıdı ve zaten sürekli bir değişim içinde 
olan tüketicilerde yepyeni ihtiyaç ve istek-
lerin gelişmesi sonucunu doğurdu. Nielse-
nIQ olarak, pandemi döneminin ilk günlerin-
de gerçekleştirdiğimiz “Covid-19 Pandemi-
sinin Tüketici Davranışlarına Etkisi” isimli 
çalışmanın sonuçlarına göre pandeminin en 
belirgin şekilde hızlandırdığı dönüşüm; tü-
keticinin dijitali benimseme yolculuğu oldu. 
Pandeminin tüketici davranışları üzerinde 
yarattığı en önemli etkilerden biri de evde 
tüketimin artması. Üçüncü bir etki ise pan-
deminin tüketicinin sağlık algısını değişti-
rip genişleterek 360 derecelik yeni bir sağ-
lık kavramı yaratmış olması.

“ONLINE ALIŞVERİŞ 
DEVAM EDECEK”

Pandemi, internet kullanım oranlarına 
nasıl yansıdı?

Araştırmamıza göre, tüketicilerin yüzde 

61’i dijitalin sunduğu faydalardan yararlana-
rak pandeminin ilk günlerinde evden daha 
sık çalıştığını belirtirken, yüzde 48’i online 
ders alma sıklığında artış olduğunu söyle-
di. Yine aynı çalışmanın sonuçlarına göre, 
bu dönemde online kanallardan hızlı tüke-
tim ürünleri özelinde alışveriş yapma sıklı-
ğının arttığını belirten alışverişçilerin oranı 
yüzde 41 seviyesindeydi ki bu alışverişçile-
rin yaklaşık olarak yarısı bu davranış deği-
şikliğinin kalıcı olacağını ve orta ya da uzun 
vadede online kanallardan alışveriş yapma-
ya devam edeceğini dile getirdi.

“PANDEMİDE 
EVDE TÜKETİM ARTTI”

Tüketicilerin alışveriş alışkanlıklarında-
ki değişim hakkında ne söyleyebilirsiniz? 

Pandeminin tüketici davranışları üzerin-
de yarattığı en önemli etkilerden biri de hiç 
kuşku yok ki evde tüketimin artması oldu. 
Araştırmamıza göre, tüketicilerin yüzde 80’i 
evde daha sık yemek pişirdiğini ve yediğini 
belirtti. Pandeminin ilk senesini geride bıra-
kırken, Aralık 2020-Ocak 2021 dönemlerin-
de gerçekleştirdiğimiz bir diğer çalışmanın 
sonuçlarına göre ise dışarıda yemek yeri-
ne evde yemek pişiren, dışarıda atıştırmak 

NielsenIQ Türkiye Genel Müdürü ve Orta Doğu ve Afrika Analitik Başkan 
Yardımcısı Didem Şekerel Erdoğan, “Pandeminin en belirgin şekilde 

hızlandırdığı dönüşüm, tüketicinin dijitali benimseme yolculuğu oldu. Evde 
tüketim arttı. Ayrıca 360 derecelik yeni bir sağlık kavramı ortaya çıktı” dedi. 

NİELSENIQ TÜRKİYE GENEL MÜDÜRÜ DİDEM ŞEKEREL ERDOĞAN:

DİDEM ŞEKEREL ERDOĞAN: 
“Pandeminin tüketici davra-
nışları üzerinde yarattığı en 
önemli etkilerden biri de hiç 
kuşku yok ki evde tüketimin 
artması oldu. Araştırmamıza 
göre, tüketicilerin yüzde 80’i 
evde daha sık yemek pişirdi-
ğini ve yediğini belirtti.”
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yerine evde atıştıran ve al-götür hizmetler-
den faydalanmak yerine evde kendi kahve 
ve çay hazırlayan tüketicilerin oranları sı-
rasıyla yüzde 73, yüzde 66 ve yüzde 63 oldu. 

SAĞLIKLI GIDAYA İLGİ ARTTI
Tüketicilerde 360 derece sağlık algısı 

oluştuğundan bahsettiniz, bu konuyu bi-
raz açabilir misiniz?

360 derecelik sağlık kavramı, pandemi ön-
cesi dönemde de yansımalarını hissetmeye 
başladığımız gibi, tüketicinin sağlıklı ürünler 
tüketme konusundaki çabasına ek olarak, 
bağışıklık sistemini güçlendirme, virüsler-
den korunma ve bunun için gerekli hijyenik 
şartların sağlanması çabalarının yanında 
elbette pandeminin yarattığı mental ve psi-
kolojik zorluklarla etkili şekilde baş edebil-
meyi de içeriyor. NielsenIQ’nun 2021 sene-
sinin başındaki tüketici araştırmasının so-
nuçlarına göre, pandemi sonrası dönemde 
daha fazla sağlıklı gıda tükettiğini belirten 
tüketicilerin oranı yüzde 61 olarak belirlendi.

“HIZLI TÜKETİM ÜRÜNLERİ 
SEKTÖRÜ BÜYÜDÜ”

Tüketiciler pandemi döneminde hangi 
ürünlere yöneldiler?

Her dört alışverişçiden biri ev temizleyi-
cileri ürünleri için alışveriş sıklığını artırdı. 
Evde tüketimin artması ile birlikte hızlı tüke-
tim ürünleri sektöründe pandeminin ilk se-
nesinde çok güçlü büyümeler gözlemledik. 
Mart 2020-Şubat 2021 arasındaki 12 aylık 
dönemde, miktar açısından değerlendirildi-
ğinde sektör toplam yüzde 8’lik bir büyüme 
kaydederken, fiyat değişimlerinin de etkisiyle 
ciro artışı yüzde 24 seviyesinde gerçekleşti. 
Diğer yandan kolonya, sabun & duş jeli, ıslak 
mendil, çamaşır suyu, çamaşır deterjanları 
ve yumuşatıcıları, sirke, Arap sabunu, kim-
yasal ve kimyasal olmayan ev temizleyiciler, 
kağıt havlu ve çöp poşetleri kategorilerinin 
toplamından oluşan hijyen pazarının büyü-
mesi aynı dönemde miktar olarak yüzde 19, 
ciro olarak yüzde 33 oldu. Özetle evde tüke-
timin artmasından kaynaklı olarak pek çok 
kategoride güçlü büyümeler gördüğümüz 
bir dönemde hijyen pazarı, ortalama büyü-
menin oldukça üzerinde bir performans ya-
kaladı. Kolonya kategorisi, pandemi dönemi-
nin büyüme rekortmeni oldu. Bu kategoriyi 
sirke, çöp poşetleri, Arap sabunu, kimyasal 
olmayan temizleyiciler, sabun & duş jeli, ça-
maşır suyu, kağıt havlu, ev temizleyiciler ve 
ıslak mendil ürün grupları takip etti.

“HİJYEN KATEGORİLERİ DE 
ETKİLENDİ”

Tüketicinin hijyen ürünlerine olan ilgisini 

e-ticaret kanalında da gözlemlediniz mi? 
Tüketicinin dijital dönüşümü ve e-ticare-

tin yükselen kanal oluşu, hijyen kategorile-
rini de etkiledi. NielsenIQ E-Ticaret Paneli’n-
de takip ettiğimiz kategorilerde yüzde 168’lik 

bir ciro büyümesi görülürken, hijyen kate-
gorileri de e-ticaret kanal ortalamasına pa-
ralel olarak yüzde 175’lik bir büyüme sergi-
lediler. Dolayısıyla e-ticaret bu ürün grubun-
da da önemini hızla artırmaya devam etti.
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HABER | E-TİCARET

Aşırı sıcak havalarda e-ticaret sitelerinden yapılan alışveriş yüzde 30’a yakın artıyor. Hava 
sıcaklıklarının 25-30 derece gibi mevsim normallerinde ya da biraz altında olduğu günlerde 

ise dijital alışverişte değişim yaşanmıyor.

AŞIRI SICAKLARDA E-TİCARET 
YÜZDE 30 ARTIYOR

500’ ün üzerinde online mağazadan 
alışveriş yapanlara nakit para 

ödeyen Avantajix.com, üyelerinin aşırı sıcak 
havalarda alışveriş alışkanlıklarındaki deği-
şimi araştırdı. Araştırmada, İstanbul, Ankara 
ve İzmir’deki üyelerin 2021 Temmuz ayında 
sıcaklıkların mevsim normallerinde seyret-
tiği günler ile 40 derecelere yaklaştığı gün-
lerdeki alışverişleri kıyaslandı. Araştırmaya 
göre, hava sıcaklıklarının 25-30 derece gibi 
mevsim normallerinde ya da biraz altında 
olduğu günlerde dijital alışverişte değişim 
yaşanmıyor. 30-35 derecelik sıcaklıklarda 
ise e-ticarette yüzde 10-15’lik artış gözlem-
leniyor. İnsanların ev ve ofislere hapsoldu-
ğu, sıcaklığın 38-40 derecelere çıktığı gün-
lerde, özellikle saat 12.00 ila 16.00 arasın-
da e-ticaret yüzde 30 artışla tavan yapıyor.

EN FAZLA ARTIŞ MARKET 
ALIŞVERİŞLERİNDE

Kavurucu sıcaklarda satın almalarda iş-
lem adedi olarak en fazla artış, yüzde 45 
ile marketlerin online sitelerinden yapılan 
alışverişlerde görülüyor. Fırsat sitelerinde-
ki işlem adedi yüzde 25 artarken, kozme-
tik ürün satan sitelerin işlem adedindeki 
artış yüzde 15, elektronik ve küçük ev eş-
yası satan sitelerdeki işlem adedi artışı ise 
yüzde 13 oluyor. 

Avantajix.com kurucu ortağı Güçlü Kayral, 

aşırı sıcaklardan dolayı sisteme yeni giren 
müşterilerin büyük çoğunluğunu 55 yaş üs-
tünün oluşturduğunu belirterek, “Çoğunluğu 
emekli olan bu kesim, aşırı sıcaklarda çar-
şı pazar gezmek yerine evde kalmayı yeğli-
yor. Pandemide, sokağa çıkma yasaklarında 

e-ticaret alışkanlığı kazanan 55 yaş üstü, aşı-
rı sıcaklarda temel ihtiyaçlarını internetten 
satın alıyor. Çalışan kadınlar da aşırı sıcak-
larda öğle tatilinde ofiste kalmayı tercih edi-
yor, alışverişlerini dijital mağazalardan ya-
pıyorlar” diye konuştu.

GÜÇLÜ KAYRAL: “Pandemide, sokağa 
çıkma yasaklarında e-ticaret alışkan-
lığı kazanan 55 yaş üstü, aşırı sıcak-
larda temel ihtiyaçlarını internetten 
satın alıyor. Çalışan kadınlar da aşırı 
sıcaklarda öğle tatilinde ofiste kalma-
yı tercih ediyor, alışverişlerini dijital 
mağazalardan yapıyorlar.”
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TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

Kurumsal aidiyet kurumlar için 
giderek daha fazla önem kazan-
maya başladı. Pandeminin ilk dö-
neminde aidiyet konusu biraz ko-
laylaşır gibi oldu ama sonrasında 
uzaktan çalışma aidiyeti zorlaştırdı.

Kurumlarda yönetim ve çalış-
ma sisteminde ezberlerin bozul-
ması bocalama dönemi derken 
pandemi kazanç ve kayıplarıyla 
yeni normal hayata devam edile-
cek gibi görünüyor.

Evet bu yeni normalde çalışan-
ların tavrı, iş yapış tarzı kadar yö-
netici tutumları da önemli.

Çalışanlar ve yöneticiler pan-
demi dönemindeki olumu/olum-
suz davranışları, tutumları, söz-
leri, iyilik ve kötülükleri hatırlaya-
rak, yeni dönemde çalışacaklar.

Her dönemin kendine göre artı 
ve eksileri var. Pandemi döneminin 
de kurumsal aidiyete etki eden artı 
ve eksileri elbette olacak.

KURUMSAL AİDİYET 
DERECESİNİN ASIL 
BELİRLEYİCİSİ KİM?

Kurumsal aidiyet derecesinin 
asıl belirleyicisi tepe yönetici ve 
yönetim yapısı. 

Bir kurum yöneticisi kurumsal 
aidiyetsizlikten bahsediyorsa önce 
dönüp kendisine, yönetim şekline 
ve sisteme bakacak.

Personel neden kendini buraya 
ait hissetmiyor sorusunu kendi-
sine bütün samimiyeti ile sorup, 
düşünüp cevap bulacak.

İş ortamlarında “huzur” önemli 
bir konu. Çalışan işyerinde kendi-
ni huzursuz hissediyorsa kendi-
ni kuruma ait hissetmez. Aslında 
konu bu kadar basit. 

Önemli olan çalışanın kurumda 
kendini huzursuz hissetmesinin 

sebebini bulmak. Bazen yönetici-
lerin hiç aklına gelmeyen bir konu 
huzursuzluk sebebi olabiliyor. Ba-
zen de tepe yöneticiden saklanan 
bir takım konular ve sorunlar, ara 
kademelerin tepe yöneticiye her 
şeyi güllük gülistanlık gösterme-
si gibi birçok konu var. 

YÖNETİCİ DAVRANIŞI 
NEDEN ÖNEMLİ?
n İnsanlar görerek, örnek ala-

rak öğreniyorlar. Yönetici işinde 
disiplinli ve tutkuluysa çalışan bun-
dan olumlu etkilenir. 
n Yönetici çalışanına gösteriş 

yapmamalı. (Yönetici son model 
araca binebilir ama bunu çalışa-
nının gözüne sokmasına, çalışanına 
gösteriş yapmasına gerek yoktur.)
n Yönetici elde edilen kurum-

sal başarıyı sadece kendi aklına 
ve fikrine mal ettiğinde kurumsal 
aidiyeti nasıl bekler? 

n Yöneticilerin çalışanların sı-
kıntıları, sorunları ile ilgilenmesi 
önemlidir. Özellikle ekonomik sı-
kıntı ve borçları konusunda ku-
rumsal çözümler bulunabilir.
n Yöneticinin çalışanlarla ile-

tişim biçimi de önemli. İş odak-
lı mı, samimi mi, dengeleyici mi, 
emredici mi, şımarıkça mı, bu-
yurgan mı? Otorite hissettirilme-
li ama aradaki ince çizgi ve den-
ge korunmalı.
n Yöneticinin kendini kuruma 

ne kadar ait hissettiği ve bunu 
yansıtma derecesi de çalışanlar-
ca kolayca anlaşılır. 
n Yöneticinin sosyal medya 

paylaşımları da çalışanı etkiler. 

ÇALIŞAN BEKLENTİLERİ
Her dönem birkaç jenarasyon 

bir arada çalışıyor ama çalışma 
hayatı giderek zorlaşıyor. Çalışan 
beklentileri, kanunlar, dünyadaki 
değişimler, tüketim alışkanlıkla-
rı, eğitimin kolaylaşması birçok 
konu giderek yöneticileri daha 
çok zorluyor. Kendini hiçbir yere 
ait hissetmeyen, yalnızlaşan bi-
rey/çalışana tam da bu dönemde 
kurumsal aidiyeti sağlamak as-
lında daha kolay. Nasıl mı?

Sağlıklı kurum içi iletişim ça-
lışmalarıyla. Yıllardır verdiğim 
kurumsal iletişim eğitimlerinde 
jenarasyon farklarını, çeşitli yö-
netici ve yönetim modellerini de-
ğerlendirdiğimde aslında bugün 
çalışanı yönetmenin ve kurumsal 
aidiyet sağlamanın çok da zor ol-
madığı görüyorum. Önemli olan 
doğru noktalardan yakalamak.

Sözün özü; Bilen ve uygulaya-
bilenler için kurumsal aidiyetin 
aşısı doğru kurum içi iletişim, yö-
netici ve yönetim tarzıdır.

KURUMSAL AİDİYET AŞISI VAR MI?
Kendini hiçbir yere ait hissetmeyen, yalnızlaşan birey/çalışana 
tam da bu dönemde kurumsal aidiyeti sağlamak aslında daha 
kolay. Nasıl mı? Sağlıklı kurum içi iletişim çalışmalarıyla.

EKOYÖNETİM
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Küresel piyasalar, Fed ve salgın 
ikilisiyle mücadeleye devam edi-
yor. Bir yıldan fazladır hayatımızda 
olan salgın hala etkisini sürdürü-
yor. Aşılamada hız kazanıldı ancak 
aşı konusunda yetersiz ülkeler var. 
Bu durumda yeni varyantların ya-
yılma hızını artırabiliyor. Bu endi-
şeler de, bazı ülkelerin tedbirlerini 
yeniden gözden geçirmesine ne-
den olurken, piyasalar açısından 
da olumsuz fiyatlanıyor. Bu dön-
gü 2021 yılının sonuna kadar bu 
şekilde devam edecek gibi gözü-
küyor. Burada ülkelerin salgını ne 
derece yönettiğine göre değişebi-
lir. Tedbirler, aşılarla önümüzdeki 
aylarda durum daha da netleşe-
cektir düşüncesindeyim. Ağustos 
ayı içinde mevcut Delta varyan-
tının yanında yeni varyantların-
da çıkması işleri biraz daha zora 
sokabilir. Yeni ayda salgınla ilgi-
li gelişmeleri yakından takip edi-
yor olacağız. 

Fed’in, Ağustos ayında bir top-
lantısı yok. Ancak 26-28 Ağustos 
tarihlerinde Jackson Hole var ve 
orada Fed Başkanı Powell’ın konuş-
ması, piyasaya vereceği sinyaller 

önemli olacaktır. Yazının başında 
da belirttiğim gibi salgın yine ilk sı-
rada yerini koruyacaktır. Sonuçta 
salgınla ilgili endişeler, ülke ekono-
milerinin toparlanmakta zorlanma-
sına neden olabileceği için bu du-
rum Fed’in erken aksiyon alma ih-
timalini de törpülüyor. Fed zaten bu 
ihtimali göz önünde bulunduruyor 

mevcut risklerin altını çiziyor. Bu 
nedenle ekonomiyi bir süre daha 
destekleyeceklerini belirtiyorlar. 
Vakaların daha da artması, yeni 
varyantların çıkması, Fed’in de 
bir o kadar beklemede kalma-
sı anlamına gelebilir. Bu açıdan 
bakıldığında, açıklanacak veriler 
ve Fed üyelerinin konuşmaları-
nın önemli olduğunu söylüyoruz 
ama asıl işleri belirleyecek olan 
salgının gidişatı. Salgın ne kadar 
kontrol altına alınır, aşılamada 
geri kalmış ülkeler de aşılanır-
sa, o zaman makro açıdan ne-
fes alabilmek mümkün olabilir.  

Ağustos ayında Jackson Hole 
toplantısının olacağını belirttim. 
Daha önceki toplantılarda, Powell 
verdiği mesajlarla piyasalarda oy-
naklığa neden olmuştu. 21-22 Eylül 
Fed toplantısı öncesinde Powell’ın 
26-28 Ağustos tarihlerinde Jack-
son Hole toplantısında sürpriz ifa-
deleri veya şahinleşmeye başla-
ması, Eylül ayındaki beklentileri 
şekillendireceği gibi doların küre-
sel çapta güçlenmesini sağlaya-
bilir. Bu tablo, ABD’de işlerin iyi-
ye gidiyor anlamını çıkarmamıza 

PİYASALARDA FED BELİRSİZLİĞİ SÜRERKEN, 
BIST100 YENİ HİKAYE ARAYIŞINDA

Yurtdışında Fed etkisi hala konuşuluyor ve yurtiçinde de 
yansımaları görülüyor. Fed’in adımları, borsalar üzerindeki 
etkisi zaman zaman Borsa İstanbul’da da hissediliyor. 
BIST100 için yeni bir hikaye gerek. Birkaç aydır aynı şeyleri 
konuştuğumuz için risk iştahı zayıf kalmaya devam ediyor.

EDA KARADAĞ

Gedik Yatırım
Yatırım Danışmanı

UZMANGÖZÜYLE
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neden olur. Enflasyon konusunda 
“geçici yükseliş” şeklinde beklenti-
ler yoğunlaşırken, istihdamda hala 
hedeften uzaktalar. Fed de bunu 
gördüğü için özellikle istihdamdan 
memnun değil. Salgında ABD’de 7.5 
milyon istihdam kaybı yaşandı ve 
toparlanmasının uzun süreceği ifa-
de ediliyor. Böyle bir süreç karşı-
sında ilk olarak Fed’in istihdam ko-
nusunda ikna olması gerekecek 
ve bunun daha zaman alacağını 
da düşünürsek, Eylül toplantısına 
kadar açıklanacak istihdam veri-
lerinin bu konuda bir ışık tutma-
sı beklenebilir. Eylül toplantısında 
hala istihdam açısından pek umut-
lu olmazlarsa, Aralık toplantısına 
kadar piyasa Fed’den bir aksiyon 
beklentisi içerisine girmeyebilir. 

BIST100 İÇİN YENİ BİR 
HİKAYE GEREK

Yurtdışında Fed etkisi hala ko-
nuşuluyor ve yurtiçinde de yansı-
maları görülüyor. Fed’in adımları, 
borsalar üzerindeki etkisi zaman 
zaman Borsa İstanbul’da da hisse-
diliyor. BIST100 için yeni bir hika-
ye gerek. Birkaç aydır aynı şeyleri 
konuştuğumuz için risk iştahı zayıf 
kalmaya devam ediyor. Dışarıda ve 
içeride aynı belirsizlikler sürdüğü 
müddetçe borsada da yükselişin 
bir süre daha zorlanmasını bek-
lerim. Teknik açıdan, 1460 kritik 
bir direnç ve ben bu yazıyı kaleme 
aldığım zaman, borsa 1400 puan 
altında işlem görüyor. 1460 pua-
nı neden belirttim çünkü borsa bu 
direnci aşabilirse bu doğrultuda 
alımların hızlanmasını beklerim. 
Ama bunu görmediğim sürece olası 
bu seviyeye doğru tepkileri, “geçi-
ci yükseliş” şeklinde yorumlarım. 
Geri çekilmelerde kritik noktalar 
1340 puan altında 1300 olarak izle-
niyor. Bu seviyenin de altında Mart 
ayında gördüğümüz 1256 bu yılın 
en düşük seviyesi, bir diğer kritik 

destek noktası olarak takip edile-
bilir. Temmuz sonu itibariyle ikinci 
çeyrek finansallarda açıklanma-
ya başladı. Ağustos ayı içerisinde 
de hisse bazlı ayrışmalar sürebi-
lir. Ancak ana resimde endeks için 
özellikle yukarıda belirttiğim di-
rencin oldukça önemli olduğunu 
bir kez daha vurgulamak isterim. 
ABD’de S&P 500 endeksinin teknik 
görünümde güçlü kalmaya çalış-
tığını ve bunun da en azından bi-
zim içeride borsadaki satışların 
sınırlı kalmasını desteklediğini 

düşünüyorum. S&P 500 endek-
sinde olası bir satış, içeride de bir 
o kadar hızlı düşüşü beraberinde 
getirebilir. Ağustos ayı için TCM-
B’nin faiz kararı, Fed’den söylem-
ler ve ABD S&P 500 endeksinin 
görünümü, borsa açısından ta-
kip edilmeli. 

Aşıları olmayı ihmal etmiyoruz. 
Tedbir ve aşılama ile en sonunda 
bu salgında sona erecek. 

Herkese sağlıklı, mutlu ve bol 
antikorlu bir Ağustos ayı diliyo-
rum…
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Demokrasinin en temel işlevle-
rinden biri de örgütlü toplumlar-
dır. Örgütlü toplumlar, devlet ve 
hükümet politikalarının oluşturul-
masında “itici güçtür.” Toplumların 
örgütlenmesindeki önemli yapılar 
ise resmi kurumlar haricindeki Si-
vil Toplum Kuruluşları (STK)’dır.

Sivil Toplum Kuruluşları (STK), 
ileri demokrasilerde önemli bir yer 
tutar. Toplum yararına kamuoyu 
oluşturur ve lobi faaliyetlerinde 
bulunur. Bir toplumda STK’lar ne 
kadar çok ve etkin ise o toplumda 
temel hak ve özgürlükler ve de-
mokrasi o kadar gelişmiş demektir.

STK’ların güçlü olması için, bi-
reylerin katılımı ve katkısı olduk-
ça önemlidir. Avrupa Birliği ülke-
lerinde çoğulcu ve katılımcı yöne-
tim anlayışları yaygındır. Avrupa 
Birliği sivil inisiyatifin gelişmesi-
ne önem vermekte ve bu konu-
da ciddi adımlar atmaktadır. Aynı 
şekilde AB Hibe ve fonları, Türki-
ye’deki STK’ların güçlü ve aktif ol-
ması konusunda ciddi destekler 
sağlamaktadır.

Tüketici haklarının korunması 
ve geliştirilmesi ile rekabetin ko-
runması, tüketici lehine haksız re-
kabetin ortadan kaldırılması veya 
önlemler alınması konusunda “ör-
gütlü bir şekilde” hareket etmek 
çok önemli bir çabadır.

ÖRGÜTLENME SÜRECİ İLE 
ALAKALI BAZI RAKAMSAL 
VERİLER

Almanya: Nüfusu 82 milyon. 650 
bini kayıtlı, 600 bini kayıtsız olmak 
üzere, dernek sayısı 1.2 milyondur. 
Sadece derneklerdeki üye sayısı 
17.5 milyondur. Sendikalar, vakıf-
lar ve diğerleri hariç. Derneklerde 
25 milyondan fazla gönüllü vardır.

İngiltere: Nüfusu 66.6 milyon. 
Dernekler hayır işleri amaçlı ve 
bunların dışında diye iki çeşittir. 

11 milyondan fazla kişi dernekle-
re üyedir.

Fransa: Nüfusu 66.6 milyon. Top-
lumun yüzde 24’ü dernek üyesi. Gö-
nüllü sayısı 16 milyon. STK’larda 
çalışan sayısı ise 1.8 milyon. 500 
binden fazla dernek vardır. 

İtalya: Nüfusu 61 milyon. Toplu-
mun yüzde 73’ü örgütlü. 5,5 mil-
yon insan STK’larda gönüllü olarak 
çalışmaktadır. STK’larda yaklaşık 
800 bin kişi istihdam edilmektedir.

Finlandiya: Nüfusu 5,5 milyon. 
Toplumun yüzde 75’i örgütlü. Ça-
lışanların ise yüzde 70’i sendikalı. 
Nüfusun yüzde 44’ü aylık ortala-
ma 15-18 saatini gönüllü STK’lar 
için harcıyor.

Hollanda: Nüfusu 17 milyon. 250 
bin STK vardır ve bunların 130 bini 
dernektir. Gönüllü sayısı 6.5 mil-
yondur. Nüfusun yüzde 40’ı der-
nek faaliyetlerinde gönüllü çalış-
maktadır. Vakıf sayısı 100 binden 
fazladır¹.

Türkiye’ye baktığımızda ise; nü-
fus 82 milyon. Faal dernek sayısı 
122 bin. Fesih edilen dernek sayısı 
195 bin. Vakıf sayısı yaklaşık 5 bin. 
İşçi sendikası 120 ve işveren sen-
dikası ise 20’dir. Kooperatif sayısı 
8 bin 500’dür.  

Türkiye’de dernekler, vakıflar, iş-
çi-işveren sendikaları, kooperatif-
ler olmak üzere örgütlü insan sa-
yısı, nüfusun yalnızca yüzde 13’dür. 

TÜKETİCİ HAKLARI 
MÜCADELESİNDE DEĞİŞİM ZAMANI

Şimdi değişim zamanı. Bu değişimin tetikleyicisi 
konumundaki Tüketici Konfederasyonu değişim 
ve dönüşümü gerçekleştirmek için, tüketici hakları 
ve rekabet hukuku ana ekseninde, sürdürülebilir 
bir tüketici ekosistemi yaratmayı hedefl iyor.

MUSA KARADEMİR 

BDU Uluslararası İş İnsanları ve 
Diplomatlar Birliği Başkanı

GLOBALBAKIŞ
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STK’larda üyelik ise kadınlar yüzde 
19, erkekler yüzde 79’dur.²

¹ Rakamsal veriler kaynak: Ka-
mu-STK işbirliği Projesi Araştır-
ma Raporu. Mayıs 2019.

² Rakamsal veriler kaynak: YADA 
Vakfı. STK Verileri. AB Projesi.

Sivil toplum örgütlenmesi açı-
sından değerlendirdiğimizde; de-
mokratik hak ve özgürlüklerin ve 
insan haklarının gelişmiş olduğu 
ülkelerle, Türkiye arasında derin 
bir uçurum olduğu gözlenmekte-
dir. Elbette bunun sosyal, toplum-
sal, ekonomik, psikolojik nedenle-
ri vardır ancak STK düzleminde 
oldukça eksik bir düzeyde olduğu 
gerçeğini görmeliyiz.  

Temel hak ve özgürlüklerin nüvesi 
olan örgütlenme hakkı, demokra-
sinin de gelişmesi için vazgeçilmez 
bir paradigmadır. Tüketici hakla-
rının korunması ve güçlendirilme-
si ile haksız rekabetin önlenmesi 
konusunda çaba göstermek de bu 
mücadelenin önemli bir mihenk 
taşıdır.

Örgütlenme hakkının kullanıl-
ması düsturuyla, Türkiye çapında 
faaliyet gösteren ve “tüketici hak-
ları” alanında en güçlü 4 federas-
yon bir araya gelerek; sürdürüle-
bilir, eşitlikçi, uzlaşıcı bir anlayışla, 
Tüketici Konfederasyonu’nu kur-
mak üzere yola çıkmıştır.

Tüketici Dernekleri Federasyo-
nu-TÜDEF, Tüketici Birliği Federas-
yonu-TBF, Tüketici ve Çevre Der-
nekleri Federasyonu-TÜÇEDEF ve 
Tüketici Hakları ve Rekabet Hu-
kuku Federasyonu-TÜRFED’in bir 
araya gelerek oluşturduğu Tüke-
tici Konfederasyonu, Türkiye’nin 
bu alandaki en büyük sivil toplum 
kuruluşu olacaktır.

Şimdi değişim zamanıdır. Bu de-
ğişimin tetikleyicisi konumundaki 
Tüketici Konfederasyonu değişim 
ve dönüşümü gerçekleştirmek için, 

tüketici hakları ve rekabet huku-
ku ana ekseninde, sürdürülebilir 
bir tüketici ekosistemi yaratmayı 
hedeflemektedir. Politikaların üre-
tilmesinde, kamu düzeyinde tem-
sil yetkisini kullanarak, tüketici so-
runlarının çözümünde, çare üret-
me merkezi konumunda olacaktır. 
Bu çabanın içinde tek amacımız 
da bu alandaki tüm sivil toplum 
kuruluşlarıyla diyalog halinde ol-
maktadır. Tek kaygımız ise bu olu-
şumu örselemek isteyen, bazı çı-
kar gruplarıdır.
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Günlük hayatta, ailede, iş 
hayatında geçtiğimiz ay-
lar boyunca öğrendiği-
miz kısıtlı imkânlar ile 

çalışmak, kısıtlı iletişim, kaynakla-
rın doğru kullanılması, daha fazla 
tolere edebilme becerisi gibi özel-
likleri şimdi yeni düzende uygula-
ma şansımız var. Bunlar şirketleri, 
ekipleri eskisinden de ileriye gö-
türecek beceriler. Güven ise, pay-
daşlar arasında dört farklı boyutta; 
fiziksel, duygusal, finansal ve diji-
tal olarak, beslenir ve inşa edilir. 
Salgınla mücadele süreci, güven 
oluşturmak veya kaybetmek için 
daha fazla fırsat sunan bu dört bo-
yutta paydaş duyarlılığını da arttır-
dı. Şimdi dayanıklı liderlik yapabil-
mek için dışarıya bakmak, başarı-
lı bir gelecek hayal etmek, güveni 
de benimseyerek ekiplere enerji 
verme zamanıdır. 

UZMANLAŞMA DEĞİL ÇOKLU 
GELİŞİM VE ÇAPRAZ EĞİTİM

Son 30 yılda bir konuda uzman-
laşmak popüler ve önerilen olsa 
da pandemi ile birlikte birden fazla 
uzmanlaşma alanları doğdu. Fark-
lı konularda bilgi ve tecrübe sahi-
bi olan yöneticilere daha çok ihti-
yaç duyuldu. Bir konuda uzmanlaş-
mak işyerlerinde güvenli görünse 
de bundan sonraki süreçte şirket 

geleceği ve rakiplerden ayrılmak 
için farklı konularda bilgi sahibi ol-
mak önemli. Rönesans döneminde 
öne çıkan Leonardo Da Vinci, yal-
nızca ressam değil, o dönemin zorlu 
şartlarında aynı zamanda bir filo-
zof, mimar, mühendis, anatomist, 
matematikçi, heykeltraş gibi fark-
lı alanlarda da uzmanlığı bulunan 
bir başarı timsali. Şimdiki dönemin 
koşullarında iyi liderlik becerileri 
olan ve kendini farklı alanlarda da 
geliştirmiş kişiler ekiplerini, şirke-
ti ve bağlı oldukları kurumları çok 

daha ileriye taşıyacak. 

SAHİP OLUNMASI GEREKEN 
LİDERLİK BECERİLERİ 

Lider, doğal ilişki kurucu ve or-
ganizasyonel yapıdaki dinamiği 
kolaylıkla sağlayacak kişidir. Ekip 
ruhu denilen o görünmez ener-
ji tam da buradan başlar. Bu kişi 
olayları tek bir yönden değil, bü-
tünü görecek büyük pencereden 
ya da yukarıdan bakan bir dış göz-
le değerlendirme yetisine sahip-
tir. Olabilecek riskleri daha ön-
ceden görür ve önlem alır. Tüm 
ekibi içinde bulunduğu duruma, 
zihinsel ve ruhsal olarak hazır-
lar. Her zaman bir B planı olsa 
da duruma göre C ve D planları 
da geliştirebilir. Ekibin koordine-
li ve uyumlu çalışması için olası 
anlaşmazlıkları anlar ve bunla-
rın üstesinden gelmesini bilir. İyi 
bir gözlemcidir. Dedikodulara ta-
kılı kalmaz, kendi tespit yetene-
ği yüksektir ve hedef doğrultu-
sunda hareket eder. Bu yüzden 
ekip motivasyonunun yüksek tu-
tulmasının yanı sıra işlerin sür-
dürülebilirliğini sağlama nokta-
sında da en büyük görev onun-
dur. Buradaki en önemli liderlik 
becerisi ise liderlerin çalışanlar-
la kurdukları ilişkilerdir. Birey-
sel olarak kişinin kendisi ile ve 

NORMALLEŞME SONRASI İŞ 
YERLERİNDE EKİP YÖNETİMİ 
VE LİDERLİK NASIL OLMALI? 

Küresel salgın ile mücadele döneminde alınan önlemler 
kapsamında işyerleri uzun süre kapalı kaldı. Uzaktan 
çalışma uygulamaları ile birçok kurum kültürü etkilendi, 
ekip yönetimi zorlaştı. Sayıca küçülen ekipleri, değişen 
maliyetleri, öngörülemeyen krizleri yönetmek durumunda 
kalan şirket yöneticilerini şimdi ise normalleşme ile birlikte 
yeni görevler bekliyor. 

PELİN NARİN TEKİNSOY

Yönetici Koçu

ANALİZ
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diğerleri ile olan ilişkileri her za-
man süreç yönetiminde en önem-
li püf noktasıdır. 

YENİ NORMALLEŞME 
SÜRECİNİ LİDERLER NASIL 
YÜRÜTECEKLER?

Kapalı kalınan sürenin uzama-
sı ve giderek azalan çalışan sayı-
sı ile iş tamamlamaya çalışmak 
stres ve içsel öfke oluşturur. Li-
derler bu sebeple stres yönetimi 
ve öfke kontrolü için çalışmalar 
yapmalı. Bu süreçte sadece anı 
kurtaran değil sürdürülebilirliği 
olan çalışmalar yapmak önemli-
dir. Bu da akıl, mantık, şuur üçge-
nini çalıştırmakla mümkündür. Bu 
kısım liderleri eleştiriye açık tu-
tar ve onlara gelişim alanı sağlar. 

Liderler gücün, kendi doğal olan 
halleri olduğunu göstermeliler. Bir 
şey yapmadan dahi güçlü görün-
mek kabul getirir ve bu karizma-
tik liderlere hastır. Her zaman ve-
rilecek bir cevabın olması gerek-
liliği yerine ekibe güvenerek, en 
doğru cevabı birlikte bulunan çö-
zümlerden yola çıkarak vermek 
daha doğal bir güç getirir.

YENİ LİDERLİK ANLAYIŞI 
ÜZERİNE YAPILAN 
ÇALIŞMALAR 

Dünyanın önde gelen yönetim 
danışmanlık şirketlerinden The 
Boston Consulting Group’un (BCG) 
Kıdemli Ortağı ve Genel Müdürü 
Rainer Strack ve ekibi tarafından 
kaleme alınan bir makalede baş, 
kalp ve ellerin üç temel unsuru-
nu bir araya getirerek, empati ve 
uyarlanabilirliği birleştiren lider-
liğe odaklanılıyor. Bu araştırmada 
geçen “baş” geleceği hayal etme-
yi ve başarılı olmak için gereken 
öncelikleri belirlemeyi, “kalp” çalı-
şanlara ilham vermeyi ve güçlen-
dirmeyi, “eller” ise yenilikçi olmayı 
ve çevik yetenek yönetimini tem-
sil ediyor. Yeni dönemde liderler 
hayal güçlerini çalıştırmalı, önce-
liklerini belirlemeli, ilham kayna-
ğı olmalı, yenilikleri takip etmeli 
hatta öncü olmalı ve yetenekleri 
iyi yönetmeli.








